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бЕЗ РЕТушИ

З НАгОды

Нет условий для честных 
выборов – не участвуем в них!

Пра Пасланне А.Лукашэнкі парламенту і беларускаму народу 
пісана-перапісана. Дзяржаўныя СМІ захлынаюцца ў хвалебных 
одах, незалежныя ў большасці не бачаць для гэтага ніякіх 
падстаў, а таму рэзка апаніруюць.
Найбольш аргументаваным і ўзважаным нам здаецца погляд 
публіцыста Юрыя Дракахруста  
з Радыё Свабода, які мы прапануем чытачам “Народнай Волі”.

Мертвые 
символы

Многие СМИ обратили вни-
мание на то, что на фоне про-
цесса декоммунизации, запре-
щения символов и демонтажа 
памятников советской эпохи в 
Украине в минской школе №84 
устанавливается памятник 
Ленину. Как объяснила дирек-
тор школы, «такое поручение 
пришло сверху». Событие 
по-своему символичное. 

Как известно, истори-
ческое прошлое является 
инструментом политики, его 
используют для идеологиче-
ского обоснования той или 
иной политической линии. Не 
случайно возрождение идеи 
великодержавности в России, 
усиление ее внешней экспан-
сии, рост тоталитарных тен-
денций в массовом сознании 
сопровождаются реанимацией 
сталинизма, культа Сталина. 
Согласно социологическим 
опросам, 45% россиян счи-
тают оправданными убийства 
миллионов людей в 1930--
1950-х годах.

В Беларуси апелляция к 
советскому прошлому явля-
ется идеологическим осно-
ванием для формирования 
существующей социальной 
модели и политического режи-
ма. А.Лукашенко строил бело-
русское государство по тому 
образцу, который он сам хоро-
шо знал. Он использовал то, 
что историческое сознание 
белорусов ограничивалось 
только советским периодом. 
История Беларуси до 1917 
года для белорусского обще-
ства была малоизвестной.

Очень показательно, что, 
выступая 29 апреля с послани-
ем, А.Лукашенко оценил рас-
пад СССР, в результате кото-
рого возникла независимая 
Беларусь, как несчастье, беду. 
Белорусский политический 
режим – самый советский и 
самый идеологизированный на 
постсоветском пространстве. 

«Нам навязывают, чтобы мы 
забыли все великое, что сдела-
ли Ленин и Сталин, а ведь это 
– символы нашего народа», 
– говорил белорусский лидер 
(«Комсомольская правда» в 
Белоруссии», 2006, 20 июня). 
Он неоднократно высказы-
вал сожаление о разрушении 
советской системы. Например, 
А.Лукашенко с теплотой вспо-
минает о руководящей роли 
КПСС: «Как бы мы ни вертели, 
ни крутили, но в лучшие свои 
годы Коммунистическая пар-
тия выполняла очень серьез-
ные функции в нашем обще-
стве». По его словам, при пар-
тии все было: и стабильность, 
и продукты, и вера в завтра. 
(«Советская Белоруссия», 
2006, 24 мая; «Белорусская 
газета», 1998, 11 мая).

Вполне логично, что пре-
зидент фактически вернул 
символику БССР, праздник 
Октябрьской революции, вос-
становил наиболее суще-
ственные элементы советской 
системы: административную 
пирамиду со строгой иерархи-
ческой подчиненностью, без-
властные Советы народных 
депутатов, отношение к праву, 
роль спецслужб, огосударст-
вленные профсоюзы, аналог 
комсомола – БРСМ и другое.

Практически в первоздан-
ном виде воспроизведена 
советская пропагандистская 
машина. Создана идеологиче-
ская вертикаль; в трудовых кол-
лективах введена должность 
заместителя руководителя 
по идеологической работе; в 
вузах изучается курс «Основы 
идеологии белорусского госу-
дарства». Воссозданы доски 
почета, флаги трудовой славы, 
создаются штабы идеологиче-
ского обеспечения уборки уро-
жая, которые выпускают «бое-
вые листки», и т.д. 

Понятно, что такая апел-
ляция к прошлому невозмож-
на без идеализации совет-
ской истории. Поэтому курс 
на замалчивание ее страшных 
страниц, стремление снова 
превратить их в «белые пят-
на» вытекает из внутренней 

сущности нынешнего режи-
ма, который интуитивно 
ощущает свое политическое 
родство со сталинизмом. 
«Перестаньте клеймить руко-
водителей страны тех вре-
мен, начиная от Сталина! Я 
только могу предполагать, 
занимая примерно аналогич-
ную должность, как это дела-
ется», – говорил А.Лукашенко 
(«Белорусская газета», 2005, 
9 мая).

Беларусь – единственная 
посткоммунистическая страна, 
где КГБ сохранил свое старое 
название. Не только не скры-
вается, а настойчиво выпячи-
вается историческая преем-
ственность нынешних белорус-
ских органов госбезопасности 
с их зловещими предшествен-
никами. «История Комитета 
государственной безопасно-
сти – героическая летопись 
самоотверженного и беззавет-
ного служения Отечеству мно-
гих поколений лучших сыновей 
и дочерей Родины», – отмечал 
А.Лукашенко в поздравлении 
по случаю 90-летия ВЧК-КГБ 
(«Советская Белоруссия», 
2007, 20 декабря). 

Поскольку тема сталинских 
репрессий разрушает создан-
ные в коммунистическое вре-
мя и поддерживаемые нынеш-
ней властью мифы, то взят 
курс на ее замалчивание. При 
А.Лукашенко был полностью 
закрыт архив КГБ, все дела 
о страшной трагедии 1930–
1950-х годов вновь засекрече-
ны. В школьных учебниках ста-
линские репрессии представ-
лены как необходимая мера 
защиты советской власти в тот 
исторический период. 

Урочище Куропаты – место 
массовых расстрелов людей в 
предвоенные годы, власти так 
и не превратили в мемориал, 
не поставили памятник. Более 
того, прокуратура получила 
задание доказать, что там рас-
стреливал не НКВД, а гестапо 
в годы войны. Для этого три 
раза (!) проводилось офици-
альное расследование, дела-
лись раскопки. Однако они 
лишь подтвердили прежние 
выводы: людей расстреливал 
НКВД. 

Создан историко-куль-
турный комплекс «Линия 
Сталина», куда на экскурсию 
организованно привозят сту-
дентов и школьников и втюхи-
вают им, как в июне 1941 года 
под Минском Красная Армия 
вдребезги разгромила фаши-
стов. 

Ежегодное торжественное 
празднование Дня Победы 
тоже укладывается в эту иде-
ологическую концепцию. Ибо 
Великая Отечественная война 
– это единственный период 
советской истории, который 
можно однозначно оценивать 
как успех. 

Любопытно, что если в 
начале 1990-х годов для боль-
шинства населения история 
Беларуси начиналась с 1917 
года, то за 20 лет правления 
А.Лукашенко она еще сокра-
тилась. Теперь власти пыта-
ются уверить, что наша исто-
рия начинается с Великой 
Отечественной войны. 

Однако чем дольше 
мы живем в независимой 
Беларуси, тем больше в обще-
стве проходит ностальгия по 
СССР. И апелляция к советско-
му прошлому все меньше при-
носит режиму политических 
дивидендов.

Но проблема в другом. 
Игра с советскими смыслами 
сильно тормозит формирова-
ние белорусской идентично-
сти. Белорусскость все еще 
растворяется в советскости, 
не может оттуда вычлениться, 
отделиться. Ведь не случайно 
в Украине декоммунизация, 
разрыв с советским прошлым 
стал побочным результатом 
процесса украинизации, дис-
танцирования от империи. А 
мы по-прежнему устанавли-
ваем памятники Ленину, дер-
жимся за мертвые символы 
ушедшей эпохи.

Сумна і 
небяспечна

Юрый 
ДРАКАХРУСТ

Каб ацаніць пасланне прэзідэнта Беларусі «гораду 
і свету», варта згадаць нядаўнія прэзідэнцкія выбары 
ў Казахстане. Агульнавядомы іх завоблачны вынік – 
амаль 98% за дзейнага прэзідэнта. Менш вядома, дзеля 
чаго, паводле слоў Нурсултана Назарбаева, ён задумаў 
датэрміновыя выбары. Мэта – атрыманне народнага мандата 
на правядзенне пяці рэформаў: рэформы дзяржапарату, 
судовай сістэмы, дыверсіфікацыі знешнегандлёвых сувязяў, 
фарміравання казахстанскай грамадзянскай нацыянальнай 
ідэнтычнасці і пераразмеркавання ўладных паўнамоцтваў.

Чаму менавіта гэтыя пяць, чаму не, скажам, умацаванне 
абараназдольнасці, не падвышэнне даходаў насельніцтва, 
чаму не мільён іншых важных, патрэбных і карысных рэчаў? 

Ну вось таму, ужо вельмі немалады патрыярх вырашыў з 
вышыні свайго вопыту, што менавіта гэта – самае галоўнае. 
Прычым варта заўважыць, што гэта рашэнне лідара менавіта 
аўтарытарнага: «разгул дэмакратыі» ў планах Назарбаева не 
значыцца, улюбёная айчыннымі ліберальнымі эканамістамі 
і публіцыстамі карэнная рэформа эканомікі – таксама. Гэта 
план, які не прадугледжвае карэннай ломкі казахстанскай 
сацыяльна-палітычнай і эканамічнай сістэмы, аднак гэта 
план, праграма на гады наперад. У тым ліку і праграма 
падрыхтоўкі краіны да таго часу, калі цяперашні нязменны 
лідар пакіне свой пост і гэты свет.

А цяпер звернемся да штогадовага паслання Аляксандра 
Лукашэнкі, калегі Назарбаева па Еўразійскім саюзе. Пра што 
толькі не казаў прэзідэнт у сваім пасланні ў год прэзідэнцкіх 
выбараў: пра лішак дзяржапарату, пра інфляцыю і падаткі, 
пра прадпрыемствы-банкруты, пра праблемы на МАЗе, пра 
падтрымку сем’яў і ахову здароўя. Не абышоў кіраўнік дзяр-
жавы сваёй увагай нават кінематограф і такія актуальныя 
тэмы, як пладавітасць жанчын-дэпутатак, «нармалізацыя» 
яўрэяў і зарок бясшлюбнасці вышэйшага духавенства.

Напэўна, усё гэта важна – напэўна, і праўда: хай бы лепш 
расійскія актрысы на экране куляліся ў ложку з беларускімі 
мужыкамі, чым цяперашняе гаротнае адваротнае становішча. 
Напэўна, і трое дзяцей у кожнай дэпутаткі былі б не лішнія, і 
яўрэяў варта было б «нармалізаваць», балазе іншыя этнасы 
Беларусі ўжо, мабыць, у належнай ступені «нармалізаваныя», 
ну і папам нядобра адвільваць ад рашэння дэмаграфічнай 
праблемы.

Альбо пажартаваў прэзідэнт проста. Па-добраму так, 
па-народнаму. Усе ж усё зразумелі.

Можа, з народам так і трэба. Але вось неяк з усяго ска-
занага не вымалёўваецца ніякага плана дзеянняў, сістэмы 
прыярытэтаў, хоць бы ў стылі праграмы таго ж палітыка 1996 
года: экспарт, жыллё, харчаванне. І тады, як можна ўспомніць, 
былі праблемы і з інфляцыяй, і з МАЗам, і з кінематографам, і, 
напэўна, нават з яўрэямі і папамі. Але было вызначана – вось 
гэта галоўнае, а з астатнім будзем разбірацца па ходзе справы.

Цяпер справа нават не ў тым, што няма плана, які цешыў 
бы «пятую калону» ці, скажам, трэцюю або першую. Няма 
ніякага плана, ва ўсякім выпадку ён ніяк не агучаны – важна 
ўсё. І таму няважна нічога.

Чаму так? Ну, можа, прэзідэнту проста сумна. Людзей 
такога тыпу запальвае, мабілізуе барацьба, пераадоленне. 
А з кім змагацца? Паказальна, дарэчы, што ў пасланні, абна-
родаваным у год выбараў, практычна не знайшлося месца 
для таго, каб пра гэтыя выбары пагаварыць. А навошта? 
Хіба не ўсё ясна? Няма сапраўдных ворагаў, сапернікаў, 
прэтэндэнтаў. А тады сумна, нецікава. Да таго ж некаторы 
час таму было сказана, што мяняць сістэму не трэба. Тады і 
застаецца цякучка, у якой важна ўсё і няважна нічога.

Зрэшты, наконт сапернікаў – не зусім так. Ледзь не 
адзіны сюжэт усяго паслання, у якім Лукашэнка дэманстраваў 
якасці палітыка, датычыўся Расіі. Там былі і напал, і жарсць. 
Вялікая гульня.

Але які сэнс гэтай гульні, дакладней, гэтага раўнда 
гульні? Найбольш уражвае параўнанне пасажаў, падзеле-
ных некалькімі хвілінамі выступлення: «Шмат у апошні час 
гаворыцца пра ідэю нейкага „рускага свету“. Я так разумею, 
гэта не пра нас... Мы прыедзем у сталіцу нашай радзімы, 
Маскву, былую нашу сталіцу, восьмага мая, калі скончылася 
вайна, як след там адзначым і прадэманструем, што мы – 
рускі свет». Дык «рускі свет» – гэта пра нас ці не пра нас? 
А яшчэ варта ўспомніць гордыя словы, сказаныя ўсяго тры 
месяцы таму: «Калі ёсць некаторыя тут разумнікі, якія лічаць, 
што беларуская зямля – гэта частка, як яны кажуць цяпер, 
„рускага свету“ і ледзь ці не Расіі… Забудзьцеся!» Ненадоўга 
ж «разумнікам» давялося гэта забыць.

І яшчэ вельмі паказальны эпізод – тлумачэнне з адцен-
нем прабачэння перад нейкімі віцебскімі актывістамі, 
разгневанымі тым, што ў Беларусі дарожныя ўказальнікі 
выкананы на беларускай: «З савецкіх часоў абазначэнні насе-
леных пунктаў на дарогах Беларусі былі на беларускай мове. 
Дзе на рускай, дзе на беларускай. Я нават гэтага не заўважаў. 
Але сёння нас пачалі папракаць. Але дазвольце, у нас ёсць і 
родная беларуская мова».

Ужо прабачце вялікадушна, гаспада харошыя, але ёсць 
у нас і родная беларуская мова. Самі часам дзівімся, але 
ёсць. А надпісы і пры Савецкім Саюзе такія былі. «Усе пытанні 
да Машэрава», як гаворыцца. Або да таварышча Сталіна, 
вядомага майстра нацыянальнага пытання. А, дарэчы: калі б 
у савецкія часы такіх парадкаў не было, а цяпер бы ўвялі? То 
мелі б рацыю «дзеячы з Віцебскай вобласці», узвысіўшы свой 
магутны голас супраць гэтага нацыяналістычнага шаленства?

А гэтыя дзеячы – яны, дарэчы, якая па ліку калона будуць? 
Таксама «пятая»? Ці шостая? А можа, першая, мяркуючы па 
тоне, якім з імі зараз размаўляе кіраўнік дзяржавы?

Гаворыцца гэта не для таго, каб з пазіцыі высокай 
маралі абвінаваціць Аляксандра Лукашэнку ў няшчырасці і 
двудушнасці: маўляў, раней вось што казаў, а цяпер – зусім 
іншае. Аўтар гэтых радкоў далёкі ад ролі маральнага суддзі, 
палітыкам часам даводзіцца рабіць такія кульбіты. Пытанне 
ў тым, чаму прэзідэнту даводзіцца іх рабіць менавіта цяпер.

І справа не толькі ў словах пра «рускі свет» або аб дарож-
ных указальніках. Уся частка паслання, прысвечаная Расіі, 
пазначала рэзкі паварот у бок саюзніка. Пры гэтым, няглед-
зячы на нядаўнія сапраўдныя поспехі айчыннай дыпламатыі 
на заходнім напрамку, заходні вектар згаданы ў пасланні, так 
бы мовіць, праз коску, вось з Кітаем паглыбіліся адносіны, з 
Індыяй, ну і з ЕС і ЗША наладжваюцца.

Мяркуючы па ўсім, у адносінах Расіі і Беларусі ў апошнія 
месяцы або нават тыдні адбыліся істотныя змены. Лукашэнка 
нездарма растлумачыў, што многія пытанні ён з Пуціным 
абмяркоўвае і вырашае канфідэнцыйна, не выносячы на 
публіку. І многае гаворыць за тое, што ў апошні час гэтыя 
абмеркаванні былі не самымі ідылічным. І прычына, магчы-
ма, не толькі ў тым, што чаканая шчодрасць Расіі аказва-
ецца прыкметна меншай, чым раней і чым трэба Беларусі. 
Магчыма, зубаскрышальныя публікацыі пра Беларусь 
у шавіністычных расійскіх выданнях – гэта сапраўды рэха 
нейкіх новых павеваў у крамлёўскай палітыцы.

Зрэшты, не выключана, што больш жорсткая лінія 
сітуацыйная і адлюстроўвае настроі расійскіх эліт напярэдадні 
святкавання гадавіны Перамогі, а таксама рыжскага саміту 
«Усходняга партнёрства». На самай справе гэты саміт, 
паводле папярэдніх прагнозаў, хутчэй за ўсё, расчаруе 
праеўрапейскі арыентаваныя краіны-партнёры. Але сённяш-
няя Расія ўспрымае куды больш хваравіта, спалохана, чым 
раней, любыя, нават не надта плённыя, кантакты постсавецкіх 
краін з Захадам.

І ў гэтай сітуацыі Лукашэнка робіць крок назад, ад «чыр-
вонай лініі», акрэсленай Крамлём, па традыцыі хаваючыся 
ад Расіі ў яе абдымках. Вось у пасланні клянецца ў вернасці, 
але перад гэтым з’ездзіў у Грузію, якая ў Еўропу рвецца. А на 
парадзе 9 Мая ў Маскве пры ўсіх звышважкіх матывах яго ўсё 
ж не будзе, як і Абамы, і Меркель, і многіх-многіх іншых. Крок 
наперад – два назад.

Дарэчы, і пасаж, які павесяліў многіх, наконт спалучэн-
ня «белага» духавенства БПЦ вузамі шлюбу не абавязкова 
паўстаў з-за недастатковай дасведчанасці кіраўніка дзяржа-
вы ў асаблівасцях царкоўнага жыцця. А магчыма – як частка 
таго самага манеўравання. Праваслаўная царква – адзін з 
магчымых інструментаў прасоўвання «рускага свету», дык 
чаму б яе лёганька так не дыскрэдытаваць, не намякнуць, 
што духоўныя айцы – таксама вельмі нават не без граху, і што 
наогул сапраўдны духоўны айцец у беларусаў вядома хто. 
Крок назад – два наперад.

Вось гэта гульня па вялікіх стаўках, з рызыкай, але і 
выйгрышамі. Вы думаеце, што цяперашнія ўцёкі ў расійскія 
абдымкі – гэта назаўжды? А адкуль гэта вынікае? Пройдзе 
свята, пройдзе саміт, можна будзе ўспомніць, што палітыка 
Беларусі спрадвеку была і ёсць шматвектарнай. Забыліся?

Для палітыка гэта і ёсць сапраўдная барацьба і 
сапраўднае жыццё.

А дома што? Інфляцыя з ВУП нейкія дурныя, грошай ні на 
што не набярэшся, народ, праўда, крэкча, але трывае, «госу-
даревы люди» паціху крадуць, але верна служаць. І на самай 
справе ж туга зялёная.

Осенью 2015 года состоятся 
очередные выборы президен-
та Республики Беларусь. Часть 
оппозиции изъявила желание 
в них участвовать, но при этом 
никто не выдвинул власти главно-
го требования: выборы должны 
проводиться при строгом соблю-
дении демократических норм, 
без фальсификаций результатов 
голосования. На сегодняшний 
день остается немало нере-
шенных вопросов. Кому нужно 
досрочное голосование? Почему 
не принято решение о включе-
нии в избиркомы представителей 
кандидатов? Будет ли у обще-
ственности возможность контро-
лировать печатание бюллетеней 
и доставку их на места? Кто и как 
будет считать голоса?

Если участвовать в выборах 
по правилам, установленным 
Центризбиркомом, то смысла в 
этом нет. Оппозиция знает, как 
подсчитывались голоса избира-
телей на президентских выборах 
в 2001, 2006 и 2010 годах. 

Лично я не понимаю, когда 
некоторые лидеры демократиче-
ских сил заявляют, что предсто-
ящие выборы – это путь к долго-
срочной кампании по борьбе за 
избирателя на перспективу. Они 
признают, что не рассчитывают 
на победу, но выступают за уча-
стие в выборах, чтобы донести 
до людей свою альтернатив-
ную точку зрения. У некоторых 
политических сил концепция уже 
выстраивается с учетом парла-
ментских выборов в 2016 году. 

Странно, не правда ли?
Что и говорить, нет единой 

стратегии у демократических 
структур, нет основного мессед-
жа избирательной кампании. К 
чему призывать избирателей?

Но если мы, демократы, не 
готовы к выборам, то, может, 
просто не участвовать в них? 
Смотрите, сколько при этом плю-
сов: ни один кандидат в прези-
денты не будет привлечен к уго-
ловной ответственности; тысячи 
людей, которые будут участво-
вать в избирательной кампании 
в качестве членов инициативных 
групп кандидатов, наблюдате-
лей, волонтеров, членов избира-
тельных комиссий, агитаторов, 
сборщиков подписей, убережем 
от репрессий; студентов не будут 

отчислять из вузов за граждан-
скую позицию; сэкономим мате-
риальные ресурсы и здоровье. И 
народ не будет обвинять оппози-
цию, что она на западные деньги 
готовила очередной Майдан.

Не надо бояться лидерам 
оппозиции, гражданских струк-
тур, что про нас забудет избира-
тель, если мы не примем участие 
в этой политической кампании. 
Тем, кто каждый день работает с 
электоратом, для популяризации 
своего имиджа и деятельности  
выборы не нужны.

Никто не мешает объеди-
ненным демократическим силам 
сейчас ездить по городам и 
деревням, встречаться с людь-
ми, доносить до них свою пози-
цию. Работать с массами надо 

постоянно, и бороться за каждо-
го человека необходимо каждый 
день.

Пусть власть одна останет-
ся в списке для голосования или 
даже с каким-нибудь гайдукеви-
чем. И тогда проверим, насколь-
ко велика народная поддержка 
у власти. А ведь власти такой 
вариант не выгоден, поскольку в 
сегодняшних реалиях ей просто 
надо, чтобы демократы участво-
вали в этих выборах. Поэтому 
оппозиция должна настаивать на 
главном критерии участия ее в 
избирательном процессе – это 
проведение открытых, честных 
выборов. Нет условий для этого 
– нет выборов!

(Окончание на 2-й стр.).

Мінус  
900  

мільёнаў 
долараў

Толькі за два месяцы гэтага 
года Беларусь страціла 900 
мільёнаў долараў на экспарце ў 
Расію.

Каб выправіць сітуацыю з 
агульным аб’ёмам знешняга 
гандлю, які з пачатку 2015 года 
ўпаў на 30,1%, урад Беларусі 
мае намер павялічыць экс-
парт у Кітай, Афрыку, Індыю і 
Паўднёвую Амерыку.

Пра гэта заявіў старшыня 
Савета міністраў Андрэй 
Кабякоў. Паводле яго слоў, 
урад вызначыў 56 краін у 
якасці перспектыўных рынкаў 
для нашай прадукцыі. Праўда, 
не трэба блытаць надзеі з 
канкрэтнымі праектамі. Новай 
прадукцыі Беларусь не выпускае, 
а старую мы даўно прапаноўвалі 
ўсім. Вось толькі попыту няма…

Паводле інфармацыі 
Нацыянальнага статыстычнага 
камітэта Беларусі, адмоўнае 
сальда знешняга гандлю 
таварамі Беларусі ў студзені–
сакавіку 2015 года склала 
501,4 мільёна долараў ЗША (за 
аналагічны перыяд мінулага 
года – 314 мільёнаў долараў са 
знакам мінус). Так што сітуацыя 
была дрэннай, а робіцца яшчэ 
горш…

Алег СНОЎ.

уЧОРА

Наймаладзейшы
У панядзелак Аляксандр Лукашэнка 

сустрэўся з самым маладым у свеце 
міністрам замежных спраў – Себасцьянам 
Курцам, які ўзначальвае МЗС Аўстрыі.

«Мы хацелі б, каб ваша краіна, 
ды і Захад у цэлым усё-такі, бліжэй 
паглядзеўшы на Беларусь, зрабіўшы адпа-
ведныя высновы, распачалі шэраг крокаў 
у правільным кірунку», – сказаў Аляксандр 

Лукашэнка і ахарактарызаваў цяперашні 
ўзровень адносін з Захадам як некаторае 
пацяпленне. «Я мяркую, што ваш візіт будзе 
значным, – сказаў Лукашэнка. – Ваш пры-
езд – гэта добры знак».

Нагадаем, што Аўстрыя – адна з тых 
еўрапейскіх краін, з якой Беларусь мае най-
лепшае супрацоўніцтва. У першую чаргу ў 
фінансавай сферы.

28-гадовы Себасцьян Курц з’яўляецца самым маладым у свеце міністрам замеж-
ных спраў. Гэта ведамства ён узначаліў у снежні 2013 года. Курц нарадзіўся ў 1986 год-
зе ў Вене, скончыў юрыдычны факультэт Венскага ўніверсітэта. Праходзіў тэрміновую 
службу ў войску (Аўстрыя адна з нямногіх еўрапейскіх краін, якая не адмовілася ад 
прызыву).

У 17-гадовым узросце Курц стаў сябрам Аўстрыйскай народнай партыі. А ў 
2009 годзе стаў лідарам маладзёжнага крыла АНП. У красавіку 2011-га Курц стаў 
дзяржаўным сакратаром па справах інтэграцыі, а праз два гады ўзначаліў аўстрыйскае 
МЗС.

Цікавы факт: на момант прызначэння міністрам Себасцьян Курц яшчэ з’яўляўся 
студэнтам і не меў скончанай вышэйшай адукацыі.

З дАСЬЕ

НАдВОР’Е

Дажджы, навальніцы…
На гэтым тыдні чакаецца цёплае, але 

няўстойлівае надвор’е. Пра гэта распавёў 
начальнік службы гідраметэаралагічных 
прагнозаў Рэспубліканскага цэнтра па 
гідраметэаралогіі, кантролі радыеактыўнага 
забруджвання і маніторынгу навакольнага 
асяроддзя Дзмітрый Рабаў.

Сёння, 5 мая, умовы надвор’я будзе 
вызначаць пакуль яшчэ малаактыўны 
атмасферны фронт. У асобных раёнах 
чакаюцца невялікія дажджы, днём магчы-
мы навальніцы. Ноччу і раніцай месцамі 
па захадзе туман. Вецер паўднёва-
ўсходні 4–9 м/с. Тэмпература паветра 
мінімальная ноччу +4...+10°С, максімальная 
днём +15...+21°С, па паўднёвым захадзе 
+22...+25°С.

У сераду з Заходняй Еўропы пачне 

перамяшчацца актыўны атмасферны 
фронт, які прынясе ноччу месцамі па 
Брэсцкай і Гродзенскай абласцях, днём па 
заходняй палове кароткачасовыя дажджы, 
месцамі моцныя дажджы, навальніцы. У 
дзённы час у асобных раёнах узмацненне 
ветру парывамі да 15–20 м/с. Тэмпература 
паветра мінімальная ноччу +4...+10°С, па 
паўднёвым захадзе да +14°С; максімальная 
днём +17...+23°С, па поўдні да +26°С.

У чацвер, 7 мая, уплыў фронту 
распаўсюдзіцца ўжо на большую част-
ку краіны. Чакаюцца дажджы, месцамі 
моцныя. Таксама магчымы навальніцы і 
ўзмацненне ветру парывамі да 15–20 м/с. 
Тэмпература паветра мінімальная ноччу 
+6...+12°С, максімальная днём +11...+18°С, 
па поўдні – да 20°С.

дыПКуР’ЕР

Швецыя вярнула пасла ў Беларусь
Швецыя прызначыла Марціна Оберга 

новым паслом у Беларусі, аднавіўшы 
ўзровень дыпламатычнай прысутнасці ў 
нашай краіне. Гэта адбылося праз 3 гады 
пасля вядомай “плюшавай бамбардзіроўкі”, 
здзейсненай шведскімі пілотамі.

Марцін Оберг раней працаваў у Рызе, 
Кіншасе, Хельсінкі, Маскве. Да нядаўняга 
часу з’яўляўся Часовым Павераным у 
Справах Швецыі ў Беларусі. Цяпер статус 
дыпламатычнага прадстаўніцтва павыша-
ны.

Нагадаем, што 1 жніўня 2012 года 
беларускія ўлады праінфармавалі Швецыю 

пра непрацяг акрэдытацыі паслу Стэфану 
Эрыксану. Дыпламата абвінавацілі ў 
дэструктыўнай дзейнасці. У адказ на гэта 
шведскія ўлады заявілі, што не прымуць 
новага пасла Беларусі, і рэкамендавалі 
двум супрацоўнікам пасольства пакінуць 
Стакгольм. Пасля гэтага беларускі МЗС 
сапраўды абвясціў пра адкліканне ўсіх 
супрацоўнікаў беларускага пасольства ў 
Стакгольме. Шведскаму боку было рэка-
мендавана прыняць аналагічныя меры і 
адклікаць усіх сваіх дыпламатаў з Мінска. 
Толькі праз год, летам 2013-га, бакі пайшлі 
на пацяпленне адносін.

НА ЗАМЕТКу

Бесплатно!!!
Нотариусы Беларуси проведут 7 и 8 мая бесплатные консульта-

ции для граждан всех категорий по вопросам, связанным с соверше-
нием нотариальных действий. 

Эта акция посвящена 70-летию Победы. В ней примут участие 
все нотариальные конторы и нотариальные бюро Беларуси. «В тече-
ние двух рабочих дней любой желающий может обратиться за кон-
сультацией к нотариусу по вопросам, входящим в его компетенцию, 
в том числе оформления наследственных прав, составления завеща-
ний, брачных договоров, отчуждения недвижимости и совершения 
исполнительных надписей», – пояснили в Нотариальной палате. 
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Несчастный случай

– Когда выполнялся ремонт элек-
тропроводки, не был изъят и обесто-
чен старый кабель – так мне объясни-
ли потом работники СИЗО КГБ, – рас-
сказывает Элеонора Сизук. В камере 
она просто взялась за ручки своей 
кровати и получила удар током.

– Сознание не потеряла, – уточня-
ет она. – Не понимая, что происходит, 
каким-то невероятным усилием ото-
рвала себя от кровати.

– Это было какое-то техниче-
ское недоразумение, – разъяснил 
«Народной Воле» бывший прокурор, 
а ныне адвокат Сергей Тележевич, 
который представляет в суде интере-
сы Сизук. – Пробило изоляцию, и ток 
начал накапливаться на металличе-

ских предметах, которые стояли на 
полу. Администрация СИЗО провела 
соответствующие разбирательства и 
потом даже извинилась перед ней. 
Этот инцидент не был связан с попыт-
кой оказать давление на мою подза-
щитную. Это просто несчастный слу-
чай, который никак не связан с добы-
ванием доказательств по делу.

– Претензий я ни к кому не предъ-
являю, – подчеркнула Сизук. – И вооб-
ще отношение со стороны админи-
страции СИЗО КГБ ко мне было заме-
чательное. Мне своевременно оказа-
ли медицинскую помощь.

В суде Элеонора Валерьевна при-
зналась, что первое время после элек-
тротравмы ей было тяжело на допро-
сах.

– Я читала свои прежние показа-
ния, но не воспринимала, что к чему, 

– сказала она, отвечая на один из 
вопросов гособвинителя.

– Состояние здоровья у вас сей-
час нормальное? – уточнил судья 
Владимир Пуцило.

– Мне некогда обследоваться 
– надо много трудиться, – ответила 
подсудимая. – Я много работала над 
собой, учила стихи, чтобы восстано-
вить память.

Криминальное  
спасибо

Элеонору Сизук обвиняют по 
четырем эпизодам получения взятки. 
Будучи замначальника отдела капи-
тального строительства и инвестиций 
Белкоопсоюза, Сизук в общей слож-

ности получила примерно 1400–1500 
долларов. Эти деньги «в знак благо-
дарности за быструю и качествен-
ную работу» приносил ей коммерсант 
Владимир Ленский. «Я у него благо-
дарности не просила и на вознаграж-
дение не рассчитывала», – подчерки-
вала Сизук в своих показаниях.

Как прозвучало в суде, деньги 
бывшая чиновница хранила дома и 
при обыске их добровольно выдала.

Элеонора Сизук не сразу при-
зналась следствию, что принимала 
презенты от Ленского. По ее словам, 
после задержания и водворения в 
СИЗО КГБ она находилась «в состоя-
нии глубочайшего шока, была очень 
подавлена», а позже, немного придя 
в себя, решила сотрудничать со след-
ствием. Сизук говорит, что во всем 
раскаялась.

Как следует из оглашенного в 
суде обвинения, Ленский носил пре-
зенты и экс-главе Белкоопсоюза 
Сергею Сидько. Сизук отметила, что в 
Белкоопсоюзе Ленского вообще счи-
тали чуть ли не родным племянником 
Сидько: он приходил в Белкоопсоюз 
как на работу и представлял интересы 
различных строительных фирм.

– Ленский никогда не скрывал, 
что находится в дружеских отно-
шениях с Сидько, – сказала Сизук, 
отвечая на уточняющий вопрос об 
отношениях Сидько и Ленского. – И 
в Белкоопсоюзе об этом говорили. 
Но лично я не была свидетелем их 
неформальных отношений. Можно 
сказать, это были сплетни.

Сергея Сидько обвиняют в том, 
что он формально относился к про-
ведению конкурсов на проведение 

строительных и монтажных работ на 
различных объектах Белкоопсоюза. 
Однако, по словам Элеоноры Сизук, 
Сидько не давал ей прямых указаний 
лоббировать интересы каких-то опре-
деленных коммерческих структур. При 
этом в своих показаниях она пред-
положила, что именно бывший глава 
Белкоопсоюза определял строитель-
ные организации, которые будут осу-
ществлять подрядные работы.

– Это было мое субъективное мне-
ние, – объяснила Сизук в суде.

Бывшего руководителя 
Белкоопсоюза Сергея Сидько в суде 
еще не допрашивали. Будет он давать 
показания или нет – не ясно. Свою 
вину Сергей Сидько пока не признает. 
Любопытно, что скажет Сидько о круп-
ных суммах денег и партиях виски, 
которые, как утверждает следствие, 

регулярно передавал ему предприни-
матель?

Закулисье

Интересы некоторых обвиняемых 
по делу о взятках в Белкоопсоюзе 
представляют сразу несколько адво-
катов.

На судебных заседаниях при-
сутствует супруга экс-главы 
Белкоопсоюза Татьяна. Как и на 
первом судебном заседании, она не 
выпускает из рук носовой платок и 
внимательно наблюдает за супругом, 
который находится в клетке…

«Народная Воля» будет следить за 
развитием громкого судебного про-
цесса.

Марина КОКТЫШ.
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ЗА ЧАшЕЧКОЙ КОФЕ С МАРИНОЙ КОКТыш

Аристократ  
и многоженец

– Знаю, что титул графа вы 
унаследовали от отца – известно-
го польского дипломата и писате-
ля Ксаверия Прушинского. Однако 
многие общественные и политиче-
ские деятели ставят под большое 
сомнение ваш графский титул. Чем 
можете доказать, что вы – самый 
что ни на есть настоящий граф?

– Если у вас есть сомнения, про-
верьте в архивах. Даже Сталин в дека-
бре 1941 года в разговоре с моим 
отцом обращался к нему как к графу.

Сегодня такие титулы, как барон, 
граф или князь, не подлежат право-
вой защите, какая была, например, 
в России, Австрии или Германии до 
1918 года. И каждый может пользо-
ваться таким титулом как прозвищем 
совершенно безнаказанно.

Среди моих предков в Первой Речи 
Посполитой был воевода из Украины. 
На этом основании часть семьи 
(та, что была на территории Речи 
Посполитой под властью Австрии) 
получила графский титул. Остальные 
получили его от Папы Римского, титул 
был признан в Петербурге. В нашем 
имении в Рогознице, когда я приехал 
туда в 1970 году, старшие так ко мне 
обращались, а мои ровесники, с кото-
рыми я дружил, звали просто Олесь.

Я сомневался, стоит ли мне 
публично использовать титул графа, 
не повредит ли это моей предвыбор-
ной кампании. Оказалось, что он не 
только отличал меня от остальных 
политиков, но и указывал на то, что 
у меня нет коммунистического про-
шлого.

– А как простые люди реагиру-
ют, когда узнают, что вы – граф?

– Позитивно. Еще ни разу не 
встречал какой-то негативной реак-
ции. Наоборот – только живой инте-
рес.

– Знаю, что одно время в 
бывшем имении вашего деда на 
Гродненщине было правление кол-
хоза. Вы не пытались выкупить 
дом, в котором жили ваши предки?

– По законам Беларуси, если бы 
мой двухсотлетний дворец был при-
знан историко-культурной ценностью, 
я мог бы получить его. Проблема в 
том, что я там делал бы. Я хотел, что-
бы мне дали там две комнаты на вто-
ром этаже, которые я использовал бы 
как дачу.

– Сегодня часто бываете в 
родовом гнезде?

– Какое-то время проводил там 
месяц-другой летом, а сейчас езжу 
пару раз в году.

– Александр Ксаверьевич, 
многие белорусы мечтают жить в 
Канаде, а вы 23 года назад пере-
ехали оттуда в Беларусь. Не жале-
ете?

– Нет. Я живу здесь достаточно 
комфортно. И за эти годы ко многому 
привык. Сожалею только о том, что 
уровень жизни за 20 лет здесь недо-
статочно вырос.

– А как вы вообще попали в 
Канаду? Если не ошибаюсь, одно 
время вы жили в Польше, имели 
там гражданство. Что вас там не 
устроило?

– В 1972 году я поехал в Канаду по 
приглашению моего брата, который 
жил там много лет.

– В Канаде у вас осталась 
недвижимость, родственники?

– В Канаде живет мой сын от пер-
вого брака, дочь от второго брака и 
родная сестра. Недвижимости там у 
меня нет. Есть квартира в Варшаве.

– С бывшими женами поддер-
живаете отношения? 

– Моя первая супруга умерла. 
Вторая живет в Канаде – это был очень 
краткий брак. Третья живет в Польше. 
Наш брак распался, потому что она не 
хотела жить в Беларуси.

– Расскажите, пожалуйста, о 
своей нынешней супруге. Сколько 
ей лет, чем занимается?

– Ее зовут Татьяна Феликсовна. 
Ей 46, она работает в Национальной 
библиотеке Беларуси.

– Если не ошибаюсь, у вас от 
последнего брака двое детей?

– Я многодетный отец. От первого 
брака у меня сын Ксаверий, ему 49, 
он живет в Монреале. От первого же 
брака у меня дочь, ей  46, она живет 
в Варшаве. От третьего брака у меня 
дочь Александра, ей 25 лет, она учит-
ся в Монреале. Моему сыну от чет-
вертого брака Антонию 14 лет, дочери 
Ренате – 12.

– Интересно, а пенсию вы полу-
чаете белорусскую, польскую или 
канадскую?

– Канадскую. Около 1500 долла-
ров в месяц. Этих денег мне вполне 
хватает на содержание семьи. Многие 
мне завидуют, потому что я финансово 
независим и довольно обеспечен.

– Пенсия – единственный ваш 
источник дохода?

– Я еще немного подрабатываю 
как журналист и незначительно – 
издавая свои книги.

– Лет 20 назад на вопрос 
«Какие у вас первые впечатления 
от Беларуси?» вы ответили так: 
«Я привык. В том числе и к грязи, 
которая повсюду…»

– С тех времен страна стала 
несравнимо чище – это очень приятно. 
И во многих сферах виден прогресс, 
но не столь высокий, как должен был 
случиться за эти годы.

Рай для женщин
– На заре своей политиче-

ской деятельности в Беларуси вы 
тесно общались с Шушкевичем и 
Позьняком. Затем пытались стать 
полезным Гончарику. В 2010 году 
шли в депутаты Палаты предста-
вителей от не зарегистрированной 
пока БХД. С кем дружите сегодня?

– Я думаю, что самые хорошие 
отношения у меня со Станиславом 
Шушкевичем. Еще с Александром 
Милинкевичем и Владимиром 
Некляевым. При этом не могу сказать, 
что у меня плохое отношение к кому-

то из оппозиционных лидеров. И если 
бы меня избрали президентом, я поч-
ти для каждого из них нашел бы место 
работы в структуре новой власти.

– Вас возмущало, что белорус-
ская оппозиция не имеет хорошей 
предвыборной программы, кото-
рая понравилась бы народу. А что 
можете предложить вы?

– Я уже полвека думаю, что можно 
сделать в Беларуси, чтобы повысить 
качество жизни. Свои мысли я запи-
сывал и постоянно совершенствовал. 
С 2003 года публиковал их в виде бро-
шюр. Каждые год-два издавал новые 
версии своей программы, прода-
вал и раздавал их где только можно. 
Посылал даже президенту Беларуси и 
был бы очень рад, если бы он исполь-
зовал хоть что-нибудь из них. Жаль, 
что никогда не встречался с обстоя-
тельной критикой того, о чем писал. 
Я не гений и был бы благодарен за 
любые идеи по усовершенствованию 
моих программ.

– Как-то вы сказали: «Если бы у 
нас была настоящая элита, сегод-
ня Лукашенко не был бы президен-
том». А какой, по-вашему, должна 
быть настоящая элита?

– В каждой стране есть какая-
то элита. В Беларуси их две. Одна 
сосредоточена вокруг президента, 
другая является частью оппозиции. 
Настоящая элита должна знать, куда 
вести свою страну.

– В последнее время высказы-
вается много критики в адрес оппо-
зиции, в том числе и справедли-

вой. Что лично вам не нравится в 
оппонентах власти?

– Мне кажется, многие оппозици-
онеры не отдают себе отчета в том, 
что если кто-нибудь из них займет 
пост президента, то получит в наслед-
ство администрацию Александра 
Григорьевича. А она обучена одному: 
насколько только можешь, не прини-
май решений! Чиновники их готовят, 
но утвердить их может только пре-
зидент. И получается, что чиновники 
не несут никакой ответственности за 
свои действия. Изменение ментально-
сти чиновников будет самой трудной 
задачей.

– Меня приятно удивило, что, 
когда вас спрашивают о прези-
дентских амбициях, вы сразу пере-
водите разговор на женщин: мол, 
если бы добрался до власти, то в 
первую очередь создал бы идеаль-
ные условия для них…

– Жизнь в Беларуси нелегка для 
мужчин, но еще больше – для проти-
воположного пола. Практически все 
женщины имеют вторую работу – на 
них держится домашнее хозяйство. 
И есть множество способов облег-
чить им жизнь, которые не требуют 
финансовых вложений. Например, в 
Голландии существует система, ког-
да женщины могут работать на 80% 
ставки: или выбрать один свободный 
от работы день в неделю, или каж-
дый день работать на полтора часа 
меньше. Такую практику без проблем 
можно ввести и у нас.

Еще пример: как минимум 85% 

работников торговли в Беларуси – 
женщины. Пускай кто-нибудь объяс-
нит мне, почему в Беларуси торговые 
центры и рынки должны быть открыты 
по воскресеньям и даже по большим 
праздникам? Почему магазины откры-
ты до 23 вечера? Например, неда-
леко от моего дома – гипермаркет 
«Корона», который работает до 2 часов 
ночи. И, по моим наблюдениям, после 
10 часов вечера там работников боль-
ше, чем покупателей. Задумывался ли 
кто-нибудь о том, легко ли этим жен-
щинам, большинство из которых не 
имеет личных автомобилей, добирать-
ся домой глубокой ночью? В Европе, 
кстати, торговые центры не работают 
до ночи.

Миллиард долларов 
на подарки

– Граф, скажите, зачем вы сно-
ва идете в президенты? Хотите 
войти в историю?

– Первая причина, по которой 
я очень хотел вернуться в Беларусь 
из-за границы, – тоска по отчему 
дому, имению дедов в Рогознице под 
Мостами, где родился и провел дет-
ство. После возвращения в Беларусь 
и визита в отчий дом пришел к выводу, 
что могу принять участие в президент-
ских выборах и привести мою родную 
страну к благосостоянию.

Сегодня я по-прежнему уверен, 
что мы могли бы достичь значитель-
но большего благополучия, если бы 

я был президентом. И каждый вечер 
молюсь не столько о том, чтобы Бог 
помог мне стать президентом, сколько 
о том, чтобы стать хорошим прези-
дентом, потому что в этом мире уже 
достаточно никудышных.

Кстати, после падения Советского 
Союза как минимум шесть человек 
вернулись из эмиграции на свою 
Родину, чтобы бороться за глав-
ную должность страны. Вайра Вике-
Фрейберга вернулась из Канады и 
дважды становилась президентом в 
Латвии, а Валдас Адамкус вернулся из 
Чикаго и был избран на два срока пре-
зидентом Литвы. Так что у меня тоже 
есть шансы.

– Быть президентом – нелегкий 
труд. Голова работает круглые сут-
ки. А вам 81 год – как ни крути, а 
работоспособность уже не та…

– 4 мая мне исполнилось 82. И 
я должен поблагодарить Бога за то, 
что нахожусь в отличной форме и не 
жалуюсь на здоровье. Около 10 лет 
назад я прошел в Боровлянах полное 
обследование, и врачи подтвердили, 
что мало кто из сорокалетних мужчин 
в Беларуси находится в столь хоро-
шем состоянии, как я. 

О состоянии моего здоровья сви-
детельствует и тот факт, что я один из 
самых старых отцов в Беларуси: моя 
жена забеременела, когда мне было 
69 лет. Впрочем, в ближайшее время 
намерен снова пройти медобследо-
вание. И, учитывая мой возраст, не 
сомневайтесь: если стану президен-
том, буду править страной не больше 
одного срока.

Разумеется, я отдаю себе отчет, 
что быть президентом – тяжелый труд. 
Считаю себя хорошим менеджером и 
знаю, что нужно уметь делегировать 
полномочия подчиненным. Не хочу, 
как во времена СССР, пытаться решать 
все за всех. Председатель сельского 
исполкома не должен ждать ответов на 
свои местные вопросы от председате-
ля райисполкома. Председатель рай-
исполкома должен решать свои про-
блемы, не надеясь на совет руково-
дителя области. Директоры департа-
ментов не должны по мелочам ходить 
к министрам. Министры – к премьеру, 
а премьер – к президенту. Согласно 
принципам современного менед-
жмента, каждое решение должно быть 
принято на нижайшем из возможных 
уровней власти. Принятие решения на 
более высоком уровне, чем это могло 
быть осуществлено, означает, что оно 
опоздало. А даже лучшее решение, не 
принятое в нужное время, автоматиче-
ски становится плохим.

– Вы предлагали определять 
единого кандидата от демократи-
ческих сил при помощи лотереи. 
По вашей задумке, единый должен 
был «предложить другим участни-
кам розыгрыша высокие должно-
сти». Идея нашла отклик у оппози-
ционных лидеров?

– Я до сих пор считаю, что это 
хорошая идея. В 2010 году я публич-
но призвал всех кандидатов собрать-
ся и согласовать окончательную про-
грамму реформ, необходимых стране, 

чтобы потом, имея общий сценарий, 
можно было по жребию выбрать одно-
го кандидата. На мой взгляд, жребий – 
единственный бесконфликтный метод 
выбора единого. А чтобы заинтере-
совать всех кандидатов этим предло-
жением, нужно дать им какую-то ком-
пенсацию. Например, учредить прези-
дентский совет, в который они вошли 
бы при новой власти.

С сожалением должен заметить, 
что на встречу по поводу выборов еди-
ного в назначенный час никто из канди-
датов не пришел. А зря! Выдвижение 
общего кандидата от всей оппозиции 
нашло бы понимание среди избира-
телей и общий кандидат, по моему 
мнению, получил бы больше голосов, 
чем все политики с президентскими 
амбициями по отдельности.

– В газетах писали, что, ког-
да в президенты шел Владимир 
Гончарик, вы советовали ему 
пообещать каждому избирате-
лю, отдавшему за него голос, 100 
долларов. И гарантировали выпла-
ту этих денег из своего кармана. 
Правда, только в том случае, если 
Гончарик-президент сделает вас 
министром иностранных дел. От 
этой истории попахивает каким-то 
дешевым шулерством…

– Это не самое важное, что я пред-
лагал Гончарику. Я рекомендовал ему 
внимательно изучить, как развивалась 
экономика Сингапура. Уверен: вне-
дрение аналогичной хозяйственной 
программы способствовало бы зна-
чительному улучшению уровня жизни 
белорусов.

Что касается денег, то я не пре-
тендовал бы на пост президента, 
если бы не знал, что могу достать 
для Беларуси несколько миллиардов 
долларов, избегая неприемлемых для 
страны обязательств. Из этих денег 
на подарки гражданам мы отдали бы 
меньше миллиарда.

– Если не ошибаюсь, вы хоте-
ли рассказать Лукашенко, где тот 
сейф, в котором припрятаны ваши 
пять миллиардов долларов…

– Да. Но Александр Григорьевич 
отказался от встречи со мной. Поэтому 
где лежат эти деньги и как их получить, 
знаю только я.

– В какой-то публикации про-
читала: «И власть, и оппозиция 
одинаково подозрительно смо-
трят на экстравагантного полити-
ка Прушинского». Вы чувствуете к 
себе какое-то особенное отноше-
ние?

– Когда я вернулся в Беларусь, 
распространялась версия, что я агент 
КГБ. Или ЦРУ. Ко мне не относились 
всерьез, не приглашали на встречи, 
и вообще я в известной степени аут-
сайдер.

– Не обижаетесь, когда вас 
называют, прошу прощения, 
немного сумасшедшим политиче-
ским авантюристом?

– Нет, не обижаюсь. Я должен быть 
готов к тому, что разные люди будут 
критиковать меня значительно боль-
ше, как сегодня критикуют премьера 
Орбана в Венгрии…

Александр Прушинский родился в 1934 году в дерев-
не Рогозница Мостовского района Гродненской области 
(в то время – Польша). 

В 1942 году вместе с родителями эмигрировал в 
Польшу, позднее в США. Жил во Франции, Голландии.

Имеет высшее экономическое образование.
В Канаде прожил 20 лет. Занимался бизнесом, 10 лет 

издавал частную газету.

В 1994 году хотел принять участие в президентской 
кампании, но не был зарегистрирован кандидатом в пре-
зиденты Беларуси по причине отсутствия белорусского 
гражданства. С 12 августа 2008 года Прушинский стал 
гражданином Республики Беларусь.

В 2008 году участвовал в парламентской избиратель-
ной кампании.

Личное дело

(Окончание.  
Начало на 1-й стр.)

Избиратели  
и без оппозиции на 
выборы не пойдут

Я часто встречаюсь с людь-
ми и могу сказать: очень мно-
гие избиратели понимают, что в 
стране давно нет честных выбо-
ров. 

Немало людей даже без при-
зывов оппозиции не пойдут на 
выборы. За последний год каж-
дый белорус, в том числе и обе-
спеченный, потерял доверие к 
правительству, особенно после 
последнего, декабрьского, паде-
ния белорусского рубля.

Общество устало от роста 
цен, постоянных инфляций, рас-
пространения алкоголизма и 
наркомании, коррупции, прони-
зывающей все органы власти. 
Рядовые граждане прочувствова-
ли, как их реальные доходы сни-
жаются, на глазах исчезает пер-
спектива в улучшении жилищных 
условий, а теперь еще пугает 
безработица. Власть убаюкивает 
словами, что, мол, надо потер-
петь, ситуация улучшится. Но 
сколько терпеть? Два, четыре, 
пять лет? 

Чувствуется растерянность 
власти перед экономическим 
кризисом, который вызван в пер-
вую очередь не мировой эконо-
микой, а плохими менеджерами 
правительства, которые не могут 
управлять страной. Большинство 
сегодняшних чиновников не 
могут и не умеют решать пробле-
мы избирателей.

Люди не по своей воле оста-
ются без работы, а государство 
им не только не помогает, а тре-
бует, чтобы они платили налог за 
«тунеядство». Цинично слышать 
это из уст чиновников, которые 
прошляпили не одну реформу и 
все так же, как и двадцать лет 
назад, пытаются управлять эко-
номикой в ручном режиме.

И вот с такими далеко не 
радужными настроениями мно-
гие граждане вряд ли пойдут на 
избирательные участки. Люди 
стали умнее, осторожнее, пони-
мают, что в Беларуси должны 
произойти серьезные переме-
ны. Но кому может верить изби-
ратель? Кто способен стать их 
представителем на самой высо-
кой государственной должности?

О рейтингах власти 
и оппозиции

Мне часто говорят, что нет у 
нас лучшего политика, чем поли-
тик №1. А я говорю: для того, что-
бы это подтвердил народ, пусть 
власть честно проведет выборы. 
Неужели среди 9,5 миллиона 
белорусов нет образованных, 
интересных личностей, которые 
будут достойно представлять 

Беларусь в роли главы государ-
ства? Конечно, есть такие пред-
ставители нации! 

Рейтингам как лидеров оппо-
зиции, так и представителей вла-
сти я лично не придаю большого 
значения, поскольку при авто-
ритарной системе нельзя на сто 
процентов достоверно зафик-
сировать отношение людей к 
тем или иным событиям. Страх 
заставляет людей подстраивать-
ся под данную систему, а поэто-
му они при опросах не всегда 
искренне отвечают экспертам на 
вопросы о своих взглядах. Снова 
повторюсь: только одним спосо-
бом можно достоверно узнать 
настроение людей – ЧЕСТНЫЕ 
ВЫБОРЫ!

Я вижу по настроениям мно-
жества людей, что они хотят 
видеть на посту главы государ-
ства нового человека, поскольку 
необходимость перемен в обще-
стве очевидна. Теперь, считаю, 
власть должна подстраиваться 
под эти настроения, чтобы потом 
не было народного бунта. 

Я, как правозащитник, быв-
ший участник боевых действий 
в Афганистане, против любых 
насильственных действий по 
изменению власти. Лучше, чтобы 
власти провели честные выбо-
ры, чем через год или два полу-
чить народные волнения. Точка 
невозврата пройдена. Сегодня 
для многих понятно, что денег у 
власти на поддержание социаль-
ного пакета, как было раньше, 
нет и не будет. Сама экономи-
ка в существующих параметрах 
нежизнеспособна без постоян-
ного денежного довольствия из 
России. Люди поняли, что нужно 
готовиться к худшему.

Поэтому властям необходи-
мо сделать все, чтобы предста-
вители оппозиции участвовали в 
выборах. Но в настоящих выбо-
рах, а не в спектакле, поставлен-
ном Администрацией президента 
и госпожой Ермошиной.

Восемь условий

На мой взгляд, правитель-
ство Беларуси должно выполнить 
восемь условий, чтобы выборы 
были признаны не только жите-
лями Беларуси, но и демократи-
ческими странами. Они должны 
пройти открыто, свободно, чест-
но и без репрессий.

1. Не менее половины чле-
нов Центральной избирательной 
комиссии должны быть предста-
вителями демократических сил. 
Такой же подход надо сохранить 
при формировании окружных 
и участковых избирательных 
комиссий.

2. Председателем Центриз-
биркома должен стать новый чело-
век. И не важно, будет он принад-
лежать к власти или к оппозиции. 
К нему должно быть простое чело-
веческое доверие. Такое доверие 
Ермошина давно утратила.

3. Досрочного голосова-
ния не должно быть в принци-

пе. Один день для голосования 
– день выборов.

4.Установить прозрачные 
урны для бюллетеней.

5.Оснастить избирательные 
участки видеоаппаратурой, что-
бы в прямом эфире было вид-
но реальное количество граж-
дан, пришедших на участки, и 
то, как подсчитываются голоса, 
с немедленным вывешиванием 
результатов в СМИ.

6.Допуск без какого-либо 
ограничения наблюдателей при 
подсчете голосов избирателей.

7.Отменить на избиратель-
ных участках буфеты, концертно-
развлекательные программы. 
Пройдут честно выборы – тогда 
можно и праздновать победу.

8.Бюллетени на участках 
должны быть подписаны каждым 
членом избирательной комис-
сии.

Началом свободных выбо-
ров должно стать немедленное 
освобождение политических 
заключенных. И, чтобы эти выбо-
ры получили широкую поддерж-
ку и признание у населения, 
Александр Лукашенко не должен 
участвовать в них, поскольку на 
этой должности он пробыл четы-
ре срока.

Реализация этих восьми 
условий – это шанс для власти 
мирно создать предпосылки  для 
объединения белорусского наро-
да.

Эти условия должны быть 
выполнены в сроки, обеспечива-
ющие подготовку и проведение 
кампании по выборам президен-
та Республики Беларусь. 

Если власть считает себя 
сильной, то пусть создаст усло-
вия для проведения прозрачных 
и открытых выборов, а если она 
этого не желает, то эта власть – 
слабая и неуверенная!

Если власть на это не пойдет, 
миллионы людей не придут на 
избирательные участки. Народ 
просто проигнорирует выборы. 
Я не знаю, произойдет ли про-
тест населения с выходом на 
Площадь, но думаю, что такой 
вариант нельзя исключить. А это 
путь в никуда.

Выборы, проведенные с 
нарушением демократических 
норм,  снова не будут признаны 
США, ЕС, ОБСЕ.

Что нас будет ждать в пер-
спективе? Мыслящие, предпри-
имчивые люди покинут страну. 
Спад экономики продолжится с 
дальнейшим сокращением рабо-
чих мест. Зарплата в долларо-
вом эквиваленте будет снижать-
ся, а рубль –обесцениваться. От 
безысходности люди будут спи-
ваться. Рост преступности и дру-
гие негативные явления приве-
дут к печальным последствиям. 
А когда страна неустойчива, то 
может произойти то, что произо-
шло в Украине. Пока не поздно, 
я призываю власти сделать все, 
чтобы подобное не произошло.

Олег ВОЛЧЕК,  
юрист, правозащитник.

Нет условий  
для честных выборов – 

не участвуем в них!

ТОЧКА ЗРЕНИЯ ПАРАЎНАЕМ

Якія льготы маюць 
пенсіянеры ў Беларусі,  

Расіі і Польшчы
Амаль кожная дзяржа-

ва прадастаўляе льготы 
пенсіянерам. Здавалася б, узро-
вень сацыяльнай падтрымкі 
вышэйшы там, дзе меншы памер 
пенсій: дзяржава як бы кампен-
суе пажылым людзям тое, што 
недаплачвае. Аднак, напры-
клад, у Беларусі ў 2007 годзе 
пенсіянераў пазбавілі права на 
бясплатны праезд у грамадскім 
транспарце, а ў пенсіянераў 
Аўстрыі і Вялікабрытаніі такая 
льгота існуе. Дый не толькі ў іх. 
Бясплатна ездзяць у мясцовым 
гарадскім транспарце ўкраінскія 
і латвійскія пенсіянеры, не 
аплачваюць праезд у гарадскіх 
аўтобусах, трамваях, тралей-
бусах і казахскія пенсіянеры, 
калі дасягаюць 75-гадовага 
ўзросту. Існуюць разнастайныя 
льготы (і не толькі на праезд) у 
пенсіянераў Швецыі, Германіі, 
Галандыі…

Па просьбах нашых чытачоў 
мы параўналі, якую падтрымку 
ад дзяржавы атрымліваюць звы-
чайныя пенсіянеры ў Беларусі, 
Расіі і Польшчы.

Беларусь
Памер сярэдняй пенсіі па 

ўзросце складае сёння ў нашай 
краіне прыблізна 192 дола-
ры (2 млн 748 тысяч рублёў). 
Пенсіянерамі па ўзросце лічацца 
мужчыны, якія дасягнулі 60-гадо-
вага ўзросту, і жанчыны пасля 55.

Ільгот у звычайных беларускіх 
пенсіянераў няшмат. 

– Беларуская чыгунка 
прадастаўляе ўсім пенсіянерам у 
дачны сезон (з 1 мая па 30 верас-
ня) 50-працэнтную скідку на пра-
езд у цягніках рэгіянальных ліній 
эканом-класа.

– Пенсіянеры, якія пражы-
ваюць без асоб працаздольнага 
ўзросту, не плацяць падатак на 
нерухомасць і вызваляюцца ад 
зямельнага падатку.

– Пенсіянеры, якія дасягнулі 
80-гадовага ўзросту, штомесяц 
атрымліваюць прыбаўку да пенсіі 
ў памеры 100% мінімальнай пенсіі 
па ўзросце (напрыклад, зараз гэта 
ўсяго толькі 357 тысяч рублёў). 
Маюць даплату і беларусы, якім 
споўнілася 75 гадоў, – 75% ад 
мінімальнай пенсіі па ўзросце.

Расія
Расійскія пенсіянеры такса-

ма не могуць пахваліцца высокімі 
пенсіямі. З-за дэвальвацыі 
расійскага рубля сярэдні памер 
працоўнай пенсіі ў Расійскай 
Федэрацыі складае сёння каля 
222 долараў (11 тысяч 600 
расійскіх рублёў). Як і беларусы, 
расіяне лічацца пенсіянерамі ў 60 
(мужчыны) і 55 (жанчыны) гадоў.

Кожны пенсіянер Расіі мае 
права:

– на кампенсацыю часткі 
панесеных выдаткаў пры набыцці 
ўласнасці (кватэры, дома, 
лецішча);

– не плаціць падатак на 
маёмасць. 

Таксама ў Расіі існуюць так 
званыя рэгіянальныя льготы. 
Напрыклад, у шэрагу рэгіёнаў 
Расіі пенсіянеры маюць права на 
бясплатны праезд у грамадскім 
транспарце альбо льготу на 
прыгарадны транспарт, чыгунку – 
30% ад кошту квітка. Федэральным 
законам устаноўлена толькі 
адна “дарожная” льгота – для 
пенсіянераў, якія пражываюць у 
раёнах Крайняй Поўначы, а таксама 
ў раёнах, якія да іх прыраўнаваны, 
– кампенсацыя выдаткаў на праезд 
да месца адпачынку і назад адзін 

раз у два гады. 

Польшча
У 2012 годзе ў Польшчы 

пенсіённы ўзрост жанчын і 
мужчын быў павышаны да 
67 гадоў. Але ў адзін момант 
пенсіянерамі ў 67 гадоў палякі 
не сталі: па законе з кожным 
годам палякі будуць выходзіць 
на пенсію на тры месяцы пазней. 
Дзякуючы гэтаму мужчыны 
будуць лічыцца пенсіянерамі ў 
67 гадоў з 2020 года, жанчыны 
– з 2040-га. А пакуль пенсіённы 
ўзрост мужчын у Польшчы 
складае 65 гадоў, жанчын – 60 
гадоў. Сярэдні памер пенсіі 
вагаецца ў межах 420–470 
долараў (1500–1700 злотых).

Польскія пенсіянеры маюць 
шэраг ільгот.

– У большасці гарадоў 
Польшчы пенсіянеры могуць 
карыстацца 50%-най зніжкай на 
праезд у грамадскім транспарце, 
а пры дасягненні 70 гадоў 
ездзіць у ім бясплатна.

– Два разы на год палякі-
пенсіянеры маюць права на 37%-
ную зніжку на квіткі ў вагонах 
2-га класа пасажырскіх, хуткіх і 
экспрэс-цягнікоў.

– Палякі, якім споўнілася 60 

гадоў і якія шмат вандруюць, 
могуць набываць у чыгуначных 
касах спецыяльную карту – Kartа 
Seniora: яна каштуе 150 злотых 
на год і дае права на 50%-ную 
зніжку пры набыцці білетаў на 
праезд у вагонах 1-га або 2-га 
класа цягнікоў Польскай чыгункі 
InterCity.

– Існуюць ільготы для 
польскіх пенсіянераў пры 
наведванні кінатэатраў, тэатраў 
і музеяў – квіткі яны могуць 
набываць альбо за паўцаны, 
альбо з 40%-най зніжкай.

– За паўцаны палякам-
пенсіянерам мяняюць пашпарт, а 
людзям, старэйшым за 70 гадоў, 
выдаюць яго бясплатна. Таксама 
пенсіянеры пры дасягненні 
75 гадоў вызваляюццаа ад 
абаненцкай платы за ТБ і радыё.

P.S. І ў Беларусі, і ў Расіі, 
і ў Польшчы пенсіянеры, 
якія апынуліся ў складанай 
жыццёвай сітуацыі, маюць права 
на дадатковую сацыяльную 
падтрымку, так званую адрасную 
матэрыяльную дапамогу. Гэта 
могуць быць адрасныя датацыі 
на аплату жылля і камунальных 
паслуг, ільготы на набыццё лекаў, 
бясплатныя прышчэпкі і г.д.

Марыя ЭЙСМАНТ.

НЕЗВыЧАЙНАЯ ВыСТАВА

Ці можна падмануць 
дэтэктар хлусні?

Беларускія крыміналісты паспрабавалі стаць бліжэй да народа. Днямі прадстаўнікі 
Дзяржаўнага камітэта судовых экспертыз Беларусі зладзілі дзень адчыненых дзвярэй. 
Імправізаваная выстава тэхнічных сродкаў, якімі карыстаюцца эксперты-крыміналісты, 

была адкрыта ў фае галоўнага экспертнага ведамства краіны.

Грошы трэба 
зарабляць, а не 

маляваць
Адным з першых экспанатаў 

выставы, які кінуўся ў вочы, стала 
калекцыя фальшывых грашовых 
купюр.

«Гэтыя грашовыя купюры 
выстаўлены тут з адной толькі 
мэтай – прадухіліць жадан-
не займацца падробкай гро-
шай, – падкрэслівалі эксперты. 
– У нашым арсенале дастаткова 
тэхнічных сродкаў, каб выявіць 
любую, нават самую высакаякас-
ную, падробку».

Грошы (не толькі беларускія) 
умельцы падрабляюць некалькімі 
спосабамі: нехта друкуе іх на 
прынтары, а больш вынаходлівыя 
махляры, не шкадуючы ні часу, ні 
сіл, проста… малююць грашовыя 
знакі.

Пад шклом «купюрна-
га» стэнда была выстаўлена 
ўражальная калекцыя, разбітая 
на падраздзелы ў залежнасці 
ад спосабу падробкі. Нават на- 
друкаваць на прынтары купюру 
можна некалькімі спосабамі – 
выкарыстоўваючы як «глыбокі», 
так і плоскаафсетны друк.

Эксперты расказваюць, што ў 
абарачэнні сустракаюцца купюры 
неіснуючага наміналу.

Звычайна замежнікаў вельмі 
ўражвае колькасць нулёў на 
беларускіх купюрах. Але асабліва 
«разумныя» фальшываманетчыкі 
лёгкім рухам рукі дамалёўваюць, 
напрыклад, да 50-рублёвай бела-
рускай купюры некалькі нулікаў і 
імкнуцца абмяняць гэтую купюру 
чалавеку, які беларускія грошы ў 
вочы не бачыў...

Як эксперты пазнаюць 
падробку? Пры выяўленні 
несапраўдных грошай яны 
выкарыстоўваюць спецыяль-
ныя камп’ютарныя праграмы 
і адпаведную літаратуру. Так, 

беларускія крыміналісты кары-
стаюцца часопісамі, у якіх сабра-
ны ўзоры грашовых купюр і 
дакументаў розных краін свету. 
«Фішка» гэтых часопісаў у тым, 
што там ад «а» да «я» распісаны 
ступені абароны грошай і даку-
менты – прасцей кажучы, маец-
ца інфармацыя пра разнастай-
ныя вадзяныя знакі, сакрэтныя 
палоскі на грашах і дакументах і 
многае-многае іншае.

Напэўна, фальшываманетчыкі 
аддалі б многае, каб займець 
падобную спецлітаратуру. Але 
ў свабодным доступе падобных 
часопісаў няма (і гэта правільна!).

«Грошы трэба зарабляць, а 
не маляваць», – даводзяць экс-
перты.

Адзначым, што падоб-
нае «майстэрства» ў любой 
краіне свету караецца жорстка. 
Беларусь не выключэнне: за 
падробку білетаў Нацыянальнага 
банка краіны можна атрымаць да 
15 гадоў пазбаўлення волі.

«Гарэлкі мы вам  
не нальем...»

Сярод крыміналістычных экс-
пертыз існуе шмат вядомых для 
кожнага з нас спосабаў даказаць 
вінаватасць ці невінаватасць 
канкрэтнага чалавека. Самая 
распаўсюджаная з экспертыз – 
дактыласкапічная. Прасцей кажу-
чы, экспертыза адбіткаў пальцаў. 
Беларускія судовыя эксперты 
здольныя ідэнтыфікаваць чалаве-
ка па адбітках пальцаў рук і нават 
ног. Дактыласкапічная эксперты-
за здольна выявіць, адбіткі якой 
рукі – правай ці левай – пакінуты 
на месцы здарэння, а такса-
ма тое, якім канкрэтна пальцам 
пакінуты след. Больш за тое, экс-
перты запэўнілі, што па адбітках 
пальцаў можна ўстанавіць і пол, і 
ўзрост чалавека.

Яшчэ адзін кірунак дзейнасці 
экспертаў-крыміналістаў – 

трасалагічныя экспертныя 
даследаванні. Пры іх правядзенні 
вывучаюцца адбіткі падэшваў 
абутку, сляды ад зубоў ці сляды 
зброі, якой было здзейснена зла-
чынства (напрыклад, лома)...

Аднымі з самых доўгіх і 
дакладных экспертыз з’яўляюцца 
даследаванні почырку і гола-
су чалавека. Каб выявіць, што 
почырк належыць канкрэтнай 
асобе, эксперты звяраюць шмат 
характарыстык. Сярод іх «раз-
гон» – інтэрвал паміж літарамі, 
а таксама «звязанасць” почырку 
– гэта ступень непарыўнасці пры 
пісьме.

Эксперты-фонаскапісты, якія 
даследуюць голас, запэўніваюць, 
што з лёгкасцю могуць устанавіць 
ідэнтычнасць голасу любо-
га чалавека ў розных умовах: 
«Звычайна ў рабоце бяруць удзел 
два чалавекі – эксперт-акустык 
і эксперт-лінгвіст, – распавяда-
юць нашы суразмоўцы. – Любы 
гуказапіс мы здольны разабраць 
літаральна па гуку, і мы ў стане 
нават стварыць своеасаблівую 
карціну артыкуляцыі чалавека ў 
той ці іншы момант”.

– Пачакайце, давайце 
дапусцім, што ў адзін з дней я быў 
нападпітку, а ў другі – абсалютна 
цвярозы. Што будзеце рабіць? 
Відавочна ж, што ў розным стане 
чалавек і размаўляе па-рознаму, 
– цікаўлюся ў экспертаў.

Яны прызнаюцца, што для 
параўнальнага аналізу мовы 
чалавека пажадана мець два 
больш-менш падобныя паміж 
сабой узоры.

– Гарэлкі мы вам даклад-
на не нальем, – прызналіся 
крыміналісты, – але існуе шмат 
розных спосабаў зразумець, што 
голас належыць аднаму і таму ж 
чалавеку. У кожнага з нас ёсць 
моўныя асаблівасці, у якім бы 
стане чалавек ні знаходзіўся. Іх 
мы і аналізуем. Праца доўгая, 
але цікавая...

Ці ёсць людзі,  
якія не хлусяць?
Некалькі гадоў таму брытан-

скія навукоўцы з Beverage Brands 
апублікавалі вынікі цікавага дас-
ледавання – за 60 гадоў жыцця 
кожны чалавек хлусіць у сярэднім 
88 тысяч разоў.

Для таго каб злавіць чалавека 
на мане ці, наадварот, упэўніцца 
ў яго шчырасці, беларускія 
крыміналісты выкарыстоўваюць 
паліграф – прыбор, які ў народзе 
называюць “дэтэктар хлусні”.

Пытанне, якое ляжыць на 
паверхні і цікавіць многіх: «Ці 
можна падмануць гэты прыбор?»

Жанчына-эксперт, якая 
праводзіць даследаванні на 
паліграфе ў Дзяржаўным камітэце 
судовых экспертыз краіны, адказ-
вае: «Тэарэтычна гэта магчы-
ма. Напэўна, кожны злачынец 
думае пра гэта, але і экспер-
тныя даследаванні не стаяць на 
месцы. Мы робім усё магчымае, 
каб не дапусціць такога нават у 
тэорыі».

Грэх было не скарыстацца 
магчымасцю і не паспрабаваць 
прайсці праверку на паліграфе. 
Атрымалася не вельмі, але пра 
ўсё па парадку.

Сам па сабе паліграф – гэта 
прыбор з рознымі датчыкамі, якія 
адсочваюць рэакцыю арганізма 
на тое ці іншае пытанне. Рэакцыя 
на адказы тут жа з’яўляецца на 
маніторы камп’ютара ў выглядзе 
хвалепадобнага графіка.

Прашуся прайсці даследа-
ванне. Сядаю на крэсла.

– Ногі пастаўце роўна, 
глядзіце ў столь, на людзей, якія 
тут ходзяць, увагі не звяртайце, – 
кажа эксперт.

Перад пачаткам дасле-
давання на паперцы пішу 
сем мужчынскіх імён: сваё 
сапраўднае і шэсць іншых.

Спачатку на мяне чапляюць 
два датчыкі – на ланцужках зама-

цаваны нейкія пластмаскі – адзін 
датчык адказвае за грудное, а 
другі за брушное дыханне. Затым 
вышэй локця замацоўваюць 
манжэтку танометра, а на паль-
цах – датчыкі, якія кантралююць 
паводзіны сасудаў...

– Вас клічуць Міхаіл? 
– Не.
– Вас клічуць Сяргей? 
– Не.
– Вас клічуць Ігар ? 
– Не.
На кожнае пытанне імкнуся 

адказваць з аднолькавай 
інтанацыяй. Дзеля аб’ектыўнасці 
вынікаў эксперыменту кожнае 
пытанне задаюць тройчы.

Аднак мне хапіла і пяці 
пытанняў, пасля чаго эксперт 
заявіла: 

– Я прыпыняю даследа-
ванне, бо ў вас падвышаны 
псіхаэмацыянальны фон...

Ці то я сапраўды хваляваўся, 
хаця па адчуванні быў спа-
койны, ці то памяшканне, дзе 
праводзілася тэсціраванне, было 
не зусім для гэтага прыдатным... 
Аднак ні падмануць паліграф, ні 
ўпэўніцца, што прыбор злавіў 
мяне на хлусні, не давялося.

На пытанне, ці сустракаліся ў 
экспертнай практыцы крышталё-
ва чэсныя людзі, эксперт адказ-
вае: «Канечне, ёсць такія людзі. 
Даследаванне на паліграфе 
– гэта працэсуальнае дзеянне 
ў рамках расследавання. Яго 
вынікі могуць з’яўляцца дока-
зам у судзе. Дык вось, часцяком 
на паліграф трапляюць людзі, 
якія, на думку следства, могуць 
утойваць нейкія акалічнасці ці 
ведаць нешта, пра што маўчаць. 
І, безумоўна, у практыцы сустра-
каюцца сітуацыі, калі паліграф 
пацвярджае: следчыя дарэмна 
прычапіліся да чалавека, ён нічога 
не ведае. І вынікі даследаванняў 
адразу ж выяўляюць, што чала-
век насамрэч гаворыць праўду...»

Віталь ГАРБУЗАЎ.

ЖыЦЦЁВАЯ МАТЭМАТыКА

СТРАТы

Партыя «Зялёныя» развіталася  
з Алегам Грамыкам

У 69 гадоў памёр грамадскі дзеяч з Гомеля 
Алег Грамыка.

Алег Грамыка заснаваў Партыю «Зялёныя» 
пасля таго, як яго самога накрыла чарнобыльская 
хмара. Яго сям’я жыла недалёка ад Чарнобыля, у 
Брагінскім раёне, і дзве сястры з братам памерлі 
ад анкалагічных хвароб. Гэта падштурхнула яго, 
настаўніка геаграфіі, заняцца палітыкай.

На свабодных выбарах гамяльчане абіралі яго 
дэпутатам Гомельскага абласнога і гарадскога 
саветаў.

Ён доўгі час быў адзіным лідарам партыі, які 
жыў не ў Мінску, а ў Гомелі. Партыя «Зялёныя» 
была невялічкай, але была – і гэта прыцягвала 
ўвагу да праблем аховы прыроды.

Алег Грамыка ў 1973 годзе скончыў Магілёўскі 
педінстытут – у адзін час з Аляксандрам 
Лукашэнкам, нават гуляў у адной гандбольнай 
камандзе з ім. Гэта былі людзі аднаго пакалення, 
але розных вартасцяў.

Пахаванне спадара Грамыкі адбылося ўчора 
ў Гомелі.

У Нью-Ёрку памёр Аляксандр 
Міцкевіч, пляменнік Якуба Коласа

Аляксандр Міцкевіч нарадзіўся ў вёсцы 
Мікалаеўшчына ў сям’і Міхаліны Міцкевіч, сястры 
Якуба Коласа, у 1919 годзе.

Напярэдадні Другой сусветнай вайны скончыў 
настаўніцкія курсы і працаваў настаўнікам у вяско-
вай школе. У 1944 годзе выехаў у эміграцыю: 
Аўстрыя – Францыя – Бельгія. У 1955 годзе, 
атрымаўшы запрашэнне ад дзядзькі – Міхася 

Міцкевіча (брата Якуба Коласа), перабраўся ў 
ЗША. Жыў у Нью-Ёрку. Быў сябрам Беларуска-
амерыканскага задзіночання, уваходзіў у 
Галоўную ўправу арганізацыі, кіраўніцтва Нью-
Ёркскага аддзела. Быў сябрам рэдакцыйнай 
калегіі і распаўсюджвальнікам газеты «Беларус». 
З 1970 года быў членам Рады Беларускай 
Народнай Рэспублікі.

ВИЗИТ

К нам едет патриарх
Визит Патриарха Московс-

кого и всея Руси Кирилла в 
Беларусь запланирован на 20–22 
июня.

«Предварительная програм-
ма визита в пределы Республики 
Беларусь Святейшего Патриарха 
Московского и всея Руси Кирилла 
была обсуждена на заседании 
республиканского организаци-
онного комитета по подготовке 
и проведению мероприятий в 
связи с 1000-летием преставле-
ния Cвятого равноапостольного 
князя Владимира”, – говорится 
в официальном сообщении БПЦ.

Заседание прошло под 
председательством заместите-

ля премьер-министра Беларуси 
Натальи Кочановой.

Ранее сообщалось, что в меро-
приятиях по поводу 1000-летия 
преставления Cвятого равноапо-
стольного князя Владимира при-
мут участие не только все епархии 
БПЦ, но и различные министер-
ства и ведомства страны. В мар-
те Национальный банк Беларуси 
выпустил в обращение памятные 
монеты, посвященные этой дате. 
В Минске и регионах пройдут 
выставки, экскурсии и паломни-
чества по маршрутам, связанным 
с белорусскими православными 
святыми. В Гомельской области 
на месте пересечения границ 

Беларуси, России и Украины 
в июне 2015 года запланирова-
но богослужение. Кульминацией 
программы станет визит 
Патриарха Московского и всея 
Руси Кирилла. Предполагается, 
что он примет участие в откры-
тии духовно-образовательного 
центра.

Владимир I Святославич – 
князь новгородский в 970–988 
годах, великий князь киевский, 
при котором произошло креще-
ние Руси. Церковь празднует 
память Cвятого равноапостоль-
ного князя Владимира в день его 
кончины – 15 (по новому стилю 
28) июля.

«Кошт урада»:  
беларусы заўсёды плацілі 100% за паслугі ЖКГ

Насельніцтва цалкам пакрывае выдаткі 
на аказанне жыллёва-камунальных паслуг. 
Толькі беларускія ўлады не гавораць пра 
гэта народу. Па крайняй меры да такой 
высновы прыйшлі незалежныя аналітыкі, 
якія сочаць за дзейнасцю беларускіх улад 
у межах праекта “Кошт урада”.

Як вядома, ні служба жыллёва-
камунальнай гаспадаркі, ні прадстаўнікі 
Камітэта дзяржаўнага кантролю аб 
фарміраванні выдаткаў і сабекошту 
камунальных паслуг нічога не здолелі 
патлумачыць не толькі нам, карыстальнікам 
гэтых паслуг, але і прэзідэнту.

«Да гэтага часу ў мяне поўнай яснасці 
няма. Кажуць, што насельніцтву трэба 
кампенсаваць 60% выдаткаў і сёння гэта-
га няма. А я скажу, што 70% ёсць! Таму 
што, па-першае, я не ведаю сапраўдных 
тарыфаў ЖКГ, і мне здаецца, што гэты 
сабекошт у іх павялічаны – факты 
прыводзілі. Сабекошт у два разы вышэй, 
чым мог бы быць», – сцвярджаў Аляксандр 
Лукашэнка яшчэ ў 2013 годзе. Але з тых 

часоў яснасці больш не стала, а ўрад 
па-ранейшаму рапартуе, што ёсць планы 
павялічыць кампенсацыю насельніцтвам 
затрат на аказанне жыллёва-камунальных 
паслуг. 

Да пачатку 2015-га гэта павінна было 
быць 60%, і ўвесь 2014 год тарыфы раслі 
пагрозлівымі тэмпамі. Да стопрацэнтнага 
пакрыцця меркавалася перш за ўсё 
павысіць цэны на паслугі з невысокім 
сабекоштам – тэхабслугоўванне жылфонду, 
водазабеспячэнне, каналізацыю, вываз 
адходаў, абслугоўванне ліфтаў. Апошняе 
падаражанне 2014 года адбылося 1 
снежня, калі кошт жыроўкі для сярэдняй 
сям’і з трох чалавек, якая пражывае 
ў стандартнай двухпакаёвай кватэры, 
вырасла прыблізна да 420 тысяч рублёў у 
месяц. Здавалася б, вось яны, запаветныя 
60%. Але не, Міністэрства ЖКГ заявіла, 
што гэта па-ранейшаму 30% рэальных 
выдаткаў.

Складваецца цікавая сітуацыя: як бы 
ні раслі тарыфы на камуналку, беларусы 

ніяк не могуць кампенсаваць дзяржаве 
ўсе выдаткі на ЖКГ. А вось калі б тады 
тарыфы ўзялі і павялічылі адразу ў 3–4 
разы, то атрымалася б нам расплаціцца з 
дзяржавай? Або гэта зноў склала б толькі 
нейкую колькасць умоўных працэнтаў?

А яшчэ цікава даведацца, за кошт чаго 
ўрад пакрывае розніцу. Калі мы пастаянна 
плацім 30%, то хто даплачвае астатнія 
70%?

Лёгка здагадацца, што розніца 
пакрываецца з дзяржаўнага бюджэту, які 
фарміруецца за кошт падаткаў, пошлін 
і іншых збораў, якія спраўна плацяць 
усе, у тым ліку і «дармаеды». Плацяць 
ПДВ і акцызы, калі купляюць сабе «чарку 
і скварку» ў краме, плацяць пошліну, 
калі прыганяюць і «растаможваюць» 
іншамарку, плацяць 13% падаходнага 
падатку, калі атрымліваюць зарплату, 
а зверху плацяць яшчэ 34% у Фонд 
сацыяльнай абароны насельніцтва. 

Вось, напрыклад, у 2014-м з бюджэту 
краіны на артыкул «Жыллёва-камунальная 

гаспадарка» было выдаткавана 11,35 
трыльёна рублёў. І калі падзяліць гэтую 
суму на колькасць хатніх гаспадарак за 
вылікам тых, у каго няма гарачай вады (а 
такіх у нас да гэтага часу 20%), то атрыма-
ецца ў сярэднім 3,6 мільёна рублёў у год, 
або 300 тысяч у месяц на хатнюю гаспа-
дарку. Выходзіць, што ў сярэднім ў 2014 
годзе мы плацілі 300 тысяч па жыроўцы, а 
яшчэ 300 тысяч – праз падаткі ў бюджэт і 
па ланцужку – на ЖКГ.

Але ж ад перакладання грошай з 
кішэні ў кішэню іх больш не становіцца, 
ці не так?

Беларусы заўсёды плацілі 100% ад 
кошту паслуг ЖКГ хоць бы ўжо таму, што, 
акрамя нас, за ЖКГ плаціць больш няма 
каму. Так што ініцыятыва «Кошт урада» 
прапануе змясціць на адваротным баку 
жыроўкі наступны тэкст: «Паважаныя 
кліенты, вялікі дзякуй, што плаціце 100% 
кошту і церпіце якасць нашых паслуг».

Уладзімір КАВАЛКІН, кіраўнік 
праекта “Кошт урада”.

Александр ПРУШИНСКИЙ:

«Буду править 
страной не больше 

одного срока»
Когда он говорит, то умудряется делать это сразу на четырех языках: русском, белорусском, польском и английском.  

Получается забавно, но не всегда понятно.
У него четвертый брак. И нынешняя жена моложе его почти в два раза.

Он получает канадскую пенсию, которая почти в десять раз больше средней белорусской.
Имеет титул графа.

И хочет стать президентом Беларуси.
Александр Прушинский с удовольствием рассказывает о себе и своих планах изменить мир.

гРОМКОЕ дЕЛО

Бывшую чиновницу Белкоопсоюза  
ударило током в камере СИЗО КГБ

Об опасной электротравме экс-замначальника отдела 
капитального строительства и инвестиций Белкоопсоюза 
Элеонора Сизук рассказала на допросе в Верховном суде – там 
продолжаются слушания по делу о крупных взятках в Белкоопсоюзе.

Напомним, что расследованием дела занимался КГБ. Как 
сообщалось, размеры взяток за предоставление возможности 
строительства и продажи недвижимости достигали 500 тысяч 
долларов.

Элеонора Сизук  
и адвокат Сергей Тележевич.
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Хмарачосы будучага
Архiтэктурны 
часопiс eVolo 

змясцiў 
лепшыя 
работы, 

прадстаў-
леныя на 

штогадовы 
конкурс iдэй 
хмарачосаў 

будучага. У iм 
бралі ўдзел  

525 праектаў  
з 43 краiн. 

Прадстаўляем 
некаторыя  

з iх. 

На планеце Зямля запахла 
чарговай сусветнай вайной. Дай 
Бог, каб гэта не здарылася! Але 
не ўсе мы разумеем, якая гэта 
будзе вайна. Кажуць, сучасная. 
А гэта азначае, што будзе 
выкарыстоўвацца сучасная 
зброя: ядзерная, хімічная, 
бактэрыялагічная. Нам здаецца 
гэта неверагодным. Аднак 
успомніце гісторыю сусветных 
войнаў: не было ні адной бойні ў 
свеце, дзе не выкарыстоўвалася 
б самая сучасная зброя.

Самы час засяродзіць увагу 
ўсіх на самай магутнай, самай 
страшнай зброі – ядзернай. 
Мы забыліся, што яе нагатавалі 
столькі, што зямлю і ўсё жывое 
на ёй можна знішчыць дзясяткі 
разоў. Мы забыліся, што гэта 
зброя ў самых моцных дзяржаў 
свету. Мы забыліся, што 
правіцелі гэтых дзяржаў, дзе б 
яны ні знаходзіліся, цягаюць 
за сабой так званыя ядзерныя 
чамаданчыкі. Мы не ўсе ведаем, 
што ў ядзернай дактрыне 
кожнай ядзернай дзяржавы 
першачарговай мэтай з’яўляецца 
знішчэнне ядзернай сілы ворага 
на зямлі, пад зямлёю, пад вадой.

Хто можа паўплываць, каб 
ядзернай пагрозы на зямлі 
не было? Правіцелі? Дык яны 
ж і развязваюць войны. Яны 

ўбіваюць нам у галовы: хочаш 
міру – рыхтуйся да вайны.

Ці мала было ядзерных 
пагроз? Пасля таго, як 
амерыканцы скінулі дзве 
ядзерныя бомбы ў 1945 годзе 
на Хірасіму і Нагасакі, прэзідэнт 
Трумэн рыхтаваў ядзернае 
знішчэнне дзесяці буйнейшых 
гарадоў СССР. А Карыбскі 
крызіс? А апошняя заява Пуціна 
пры захопе Крыма: “Мы былі 
гатовы (калі б ім пашкодзілі. – 
Аўт.) прывесці да гатоўнасці 
нашы ядзерныя сілы”?

Вы чулі, каб апошнія 
дваццаць гадоў правіцелі вялі 
якія-небудзь перамовы аб 
скарачэнні ядзернай зброі? Не. 
Затое гэта зброя павялічваецца і 
ўдасканальваецца.

Можа, вынаходнікі гэтай 
зброі і іх паплечнікі падалі голас 
аб пагрозе, якую нясе тое, што 
яны вынайшлі? Не. Але прыйдзе 
час, і сярод усіх навуковых 
адкрыццяў ганебнай плямай на 
чалавецтве будзе вынаходства 
ядзернай зброі. Мне здаецца, 
не ўсе навукоўцы не ведалі, 
што тварылі. Вось што пісаў 
адзін з вынаходнікаў першай 
атамнай бомбы ў Савецкім 
Саюзе А.Д.Сахараў у сваім 
адкрытым лісце доктару Сіднею 
Дрэлу, які сваімі дакладамі ў 

1982 годзе аб выніках ядзернай 
вайны ўскалыхнуў не толькі 
Амерыку, але і ўвесь прагрэсіўны 

свет: “Я згодны з Вамі, што 
тэрмаядзерная вайна – гэта 
калектыўнае самагубства. Зараз 

у свеце (канец 1980-х гадоў) 
тэрмаядзерныя магутнасці 
пераўзыходзяць 13 тысяч 

мегатон. А ў Другой сусветнай 
вайне ўсе выкарыстаныя ваенныя 
магутнасці складалі толькі тры 
мегатоны. Выкарыстанне зараз 
ядзернай сілы прывядзе да 
знішчэння жыцця на Зямлі. Усе мы 
ведаем, што ў свеце неспакойна. 
Ядзерная вайна можа ўзнікнуць 
са звычайнай, а звычайная 
вайна, як вядома, узнікае з-за 
палітыкі. Вось чаму трэба весці 
бесперапынныя перамовы аб 
ядзерным раззбраенні, а затым 
і поўным знішчэнні ядзернай 
зброі”. Калі б быў жывы Андрэй 
Дзмітрыевіч Сахараў, яго пачулі б 
у свеце і зараз.

Не толькі зброя, але 
і “мірны атам” – вялікая 
пагроза чалавецтву. Аб выніках 
Чарнобыля лепей усяго 
меркаваць па памерах могілак 
за апошнія дваццаць гадоў. 
Прайшоў час – сцішыўся страх. 
Ды не скончыліся наступствы! Але 
толькі дзве дзяржавы – Германія і 
Японія – паступова адмаўляюцца 
ад атамных электрастанцый. 
Другім для гэтага патрэбны, 
напэўна, яшчэ адзін Чарнобыль ці 
“Фукусіма-1”!

Дык хто ж у свеце пачне 
ва ўвесь голас заклікаць да 
знішчэння ядзернай зброі? Мне 
здаецца, што гэта павінны зрабіць 
беларусы. Гэта не толькі наша 

права, але і абавязак. Мы болей 
другіх пацярпелі ад Чарнобыля, 
самае вялікае гора пазналі 
ад Другой сусветнай вайны… 
Урэшце мы – бяз’ядзерная 
дзяржава!

Чаму я звяртаюся з гэтым 
лістом да “Народнай Волі”? Таму, 
што на старонках любімай газеты 
некалькі разоў чытаў праўду аб 
бяспецы ў свеце. “Народная 
Воля” 17 лютага гэтага года 
змясціла матэрыял В.Воранава 
“В предчувствии Чернобыля”, 
з якога мы даведаліся 
праўду аб тым, як здарылася 
чарнобыльская катастрофа. 
“Народная Воля” піша праўда пра 
вайну ва Украіне, газета ладзіць 
“круглы стол” пра нацыянальную 
бяспеку…

Упэўнены, што ў барацьбе 
за мір газету падтрымаюць усе 
здаровыя сілы грамадства. На 
мой погляд, трэба ў першую 
чаргу звяртацца да кіраўнікоў 
ядзерных дзяржаў аб пастаянных 
перамовах па скарачэнні 
ядзернай зброі. Трэба дабівацца 
таго, каб нас падтрымалі ва ўсім 
свеце… Трэба зварухнуць думкі 
чалавецтва аб той пагрозе, якая 
нас чакае. Давайце гэта зробім!

З павагай –
Піліп АНТОНАЎ.

г.Рагачоў.
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РАКуРСКАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ ПАЗІЦыЯ ВІНшуЕМ!ПАдЗЕi

После Крыма…
После аннексии Крыма ста-

ло ясно, что Кремль на этом 
не остановится. По его задум-
ке, должна начаться «битва за 
Украину», которая стала отхо-
дить от России, что ослабляет 
позиции последней в мировом 
сообществе.

Ведь всегда Россия играла 
значительную роль в междуна-
родных делах, а это выработало 
в россиянах чувство великодер-
жавности и в определенной сте-
пени шовинизма.

И вдруг стало ясно, что без 
«хохлов» Россия становится 
региональной державой, кото-
рой как будто угрожают как с 
Запада, так с Востока и Юга. 
Достаточно сказать, что в Китае 
школьники и студенты в учеб-
никах по истории видят карты, 
на которых Дальний Восток и 
Сибирь обозначены как китай-
ские территории, находящиеся 
в России. Есть о чем подумать 
россиянам…

Как известно, пустота суще-
ствует только в физических про-
цессах, а в природе ее нет, и если 
территория не заселяется, то ее 
могут заселить другие народы. 
А Россия постепенно становится 
незаселенной страной.

По прогнозам демографов, 
сделанным в начале ХХ века, 
численность населения России 
к началу XXI века должна была 
составить примерно 500 мил-
лионов человек. Сейчас же в 
России проживает около 140 
миллионов, но сюда надо отне-
сти и другие народы, а не только 
русских.

Два социально-экономиче-
ских эксперимента – социали-
стический и капиталистический, 
проводившиеся в России на 
протяжении без малого 100 лет, 
нанесли тяжелейший урон ее 
людскому потенциалу.

Депопуляция России при-
вела к тому, что русский народ 
фактически перестал быть госу-
дарствообразующей нацией. 
Подрыв генофона народа резко 
понизил его способность к твор-
ческой деятельности.

В Украине проживает около 
50 миллионов человек, подавля-
ющее большинство – это сла-
вяне. Если Россия отпустит их 
в свободное плавание, то поне-
сет потерю, последствия кото-
рой трудно представить… И в 
Кремле, похоже, задумались…

Первым шагом в подготов-
ке расчленения Украины стала 
пропагандистская кампания, 
остро заточенная на отождест-
влении нынешней Украины даже 

не просто с фашистским, но 
именно с нацистским государ-
ством. Примечательно высказы-
вание помощника президента 
Путина Сергея Глазьева, кото-
рый назвал президента Украины 
Порошенко «нацистом». Давать 
разъяснения по этому пово-
ду пришлось пресс-секретарю 
Путина Пескову, заявившему, 
что сказанное Глазьевым – это 
его частная точка зрения, не 
отражающая позицию Кремля.

Локомотивом расчленения 
Украины, по мнению российской 
стороны, должны быть Луганская 
и Донецкая области. 11 мая 
2014 года в этих областях нача-
лось формальное голосование 
об образовании так называемых 
народных республик. При этом 
бюллетени были отпечатаны на 
ксероксе и во многие населен-
ные пункты не были доставле-
ны. Министр иностранных дел 
России Лавров призвал между-
народное сообщество «с уваже-
нием отнестись к волеизъявле-
нию» граждан «ДНР» и «ЛНР». 
Противоположную позицию 
занял президент Лукашенко, 
который в своем интервью пря-
мо заявил, что такой референ-
дум не имеет и не может иметь 
юридической силы. Но, как 
говорил в свое время Горбачев, 
процесс пошел. Кстати, прези-
дент Путин прямо заявил, что 
российская сторона не желает 

расчленения Украины. Об этом 
он сказал при встрече с пре-
зидентом Франции Олландом. 
Сейчас дело за немногим: Киеву 
нужно полностью восстано-
вить контроль над Луганской и 
Донецкой областями. Если это 
произойдет, то взаимоотноше-
ния между Москвой и Киевом 
надо будет начинать с чистого 
листа.

Ведь, что бы ни говорили как 
в Украине, так и в России, глав-
ное, что связывает эти народы, 
– это в первую очередь чело-
веческие отношения. Далеко 
ходить не надо. Мой тесть был 
русским, теща – украинкой. Я 
не припомню ни единого случая, 
чтобы у них возникали вопросы, 
связанные с национальностью…

Это не упрек в сторону 
России, но она, как свидетель-
ствуют факты, в национальном 
вопросе действует как слон в 
посудной лавке. Вместо того 
чтобы находить связующие 
элементы, определенные силы 
в России стали поддерживать 
сепаратистов. Да, сепарати-
стов, и это не кличка, это просто 
честная констатация фактов, не 
гарантирующих легких реше-
ний, но по крайней мере позво-
ляющих вытащить проблему из 
трясины неопределенности.

Думается, что недавние сло-
ва президента России Путина, 
что он поддерживает целост-

ность Украины, найдут свое под-
тверждение.

Будем откровенны: Россия 
оказалась в значительной сте-
пени в изоляции. Произошла 
консолидация против России 
всех развитых стран мира, 
включая Японию и Корею. 
Неприятностью для Кремля 
стала официальная точка зре-
ния Пекина, который поддер-
жал суверенитет и территори-
альную целостность Украины. 
Интересна в связи с этим 
позиция Кремля по выборам, 
которые проходили в Донбассе 
и Луганске. Курирующий 
вопросы внешней политики в 
Администрации президента РФ 
Ушаков отметил, что в Кремле 
уважают, а не признают состо-
явшиеся 2 ноября 2014 года 
выборы. Более того, пресс-
секретарь президента России 
Песков заявил, что Владимир 
Путин не намерен встречать-
ся с избранными главами 
Донецкой и Луганской народ-
ных республик Захарченко и 
Плотницким…

Украина ни за что не пойдет, 
как предлагает Кремль, на феде-
рализацию своей страны. Как 
заметил президент Беларуси 
Александр Лукашенко, люди 
даже не представляют, что озна-
чает слово «федерализация».

Кстати, нелишним будет 
напомнить, что на референдуме 

1 декабря 1991 года по вопро-
су о независимости Украины 
– референдуме, сыгравшем 
немалую роль в окончательном 
крушении Советского Союза, 
– все, подчеркиваю, все юго-
восточные области Украины, 
в том числе Крым и даже 
Севастополь, сказали по вопро-
су независимости «да».

Как я понимаю, попытка рас-
членить Украину не удалась. Не 
вышло так, как предрекал вице-
премьер Крыма Темиргалиев, 
когда были объявлены «ДНР» 
и «ЛНР»: «Друзья, началось 
освобождение юго-восточной 
Украины! Надеюсь, что очень 
скоро Луганская, Харьковская, 
Днепропетровская, Запорожс-
кая, Херсонская и Одесская 
области (правда, почему-то 
он не назвал Николаевскую) 
образуют 20-миллионную 
Украинскую Федерацию, кото-
рая войдет в Союзное государ-
ство Беларуси и России».

Россия в то время исходила 
из глубоко ошибочного пред-
ставления, что большинство 
украинцев не согласны с той 
политикой, которую проводил 
Киев. Это показали события, 
проходившие летом в Киеве, 
которому отводилась централь-
ная роль в создании аналогич-
ных «народных республик». У 
Киево-Печерской лавры собра-
лись сторонники «Киевской 
Народной Республики», но их 
было настолько мало, что мили-
ция без особого труда их изо-
лировала. Аналогичная картина 
произошла как в Харькове, так 
и в Одессе. И там центральная 
власть не дала возможность 
создать новые органы власти.

Если брать Россию, то она 
весьма жестко преследует 
тех, кто стремится разрушить 
ее единство. Кремлевская 
власть не дает покоя сепара-
тистам на Северном Кавказе. 
Интересный случай произошел 
в Калининграде. Трое молодых 
людей сделали попытку водру-
зить флаг Германии в своем 
городе. При этом не на каком-
то административном зда-
нии, а лишь на крыше гаража 
– и власть чрезвычайно жестко 
поступила с этими молодыми 
людьми…

События, которые продол-
жают происходить в Луганске и 
Донбассе, показали, что украин-
цы не слабый народ и что с ними 
надо считаться.

Александр ПЕТРУННИКОВ.
Мурманск.

ПРАбЛЕМА

Як зацугляць 
нахабаў, 

спакуслівых  
на хабар? 

Выказваючыся пра хабарнікаў, генеральны пракурор Аляксандр 
Канюк нагадаў “патрабаванне нашага прэзідэнта”: “Узяў 100 тысяч 
долараў хабару – заплаці назад мільён, і ўсё будзе ў парадку. 
Пакуль да мільёна не даходзіць, але ў 5-кратным памеры прэзідэнт 
патрабуе вярнуць”. Журналісты запыталіся: “У такім выпадку ці 
можна доктару, які ўзяў у якасці хабару бутэльку каньяку, каб кам-
пенсаваць страты, вярнуць 5–10 бутэлек?” Пракурор назваў гэтае 
пытанне правакацыйным.

Сёння надта шмат нахабаў 
Развялося ў нас, на жаль,
Што бяруць на лапу хабар,
Не зважаюць на мараль.
Хто грабе сабе даляры,
Хто цукеркі, хто каньяк…
Ні калючы дрот, ні нары
Не пужаюць іх ніяк.
Як жа даць нахабам рады,
Як настукаць ім у клёк?
І пайшла нарэшце ўлада
На нязвыклы вельмі крок:
У разоў… ну, скажам, дзесяць
Больш, чым згрэбены мільён,
На хапугу трэ павесіць.
Хай тады пакрэкча ён!
Ёсць заўвага ў тым рашэнні – 
Справядлівая, бадай: 
Чым напхаў свае кішэні,
Тым дзяржаве і аддай.
Калі ўсё ў парадку будзе,
Калі ўсё вярнуў казне,
Дык тады рашацьмуць суддзі,
Пасадзіць цябе ці не.
…Як за пазухай у Бога
Жыў высокі чын Пракоп:
У яго даляраў многа –
Хабар ён як шуфлем гроб.
Грошы то цяклі ракою,
То ўсяго як ручайкі.
Да Пракопа талакою
Завіталі следакі.
– Каб не йсці табе за краты,
Каб не трапіць у турму,
Кампенсуеш мнагакратна
Страты, – 
Сказана яму.
Над Пракопам знікла хмара,
Справа бачыцца пустой:
Ён нагроб сабе даляраў
Больш, бадай, разоў у сто.
“І на гэты раз пранесла…” – 
Цешыў ён, Пракоп, сябе.
У другое сядзе крэсла – 
Яшчэ болей награбе.
…Міканору-эскулапу
Шанцавала да пары.
Ён таксама “браў на лапу”
(Хабар любяць дактары.)
“Дык давалі грошы хай бы,” –
Міканор хацеў, аднак.
Меў звычайна іншы хабар –
Брэндзі, віскі ці каньяк.
Доктар быў не надта храбры,

Млеў няшчасны Міканор,
Калі “ўзяў яго за жабры”,
Як хапугу, пракурор.
– Заўтра зона будзе стойлам! –
Пракурор абвесціў. – Хоць
Пашкадую, калі пойла
Вернеш ты, прычым шматкроць.
Але пойла ўжо ні грама –
Сам заглыкаў ці сябры.
Дзякуй Богу, побач крама,
Грошы ёсць – хоць гляк бяры.
Толькі з віскі заступорка:
Міканору нейкі бос
У аддзяку пляшку горкай
Аж з Шатландыі прывёз.
Дык ці варта ў свет няблізкі
Выпраўляцца дзецюку?
Ён прынёс заместа віскі
Пяць бутэлек першаку.
Спадабалася замена
Пракурору, лічыць ён 
(Дый усе мы, несумненна):
Віскі – той жа самагон.
…Саўка смутак непадробны
Меў, прыджгаў у выканкам,
Каб чынок якісьці дробны
Паспрыяў з кватэрай там.
Прычыніў чыноўнік дзверы,
Заспакоіўшы душу.
– То ж дзяржаўныя кватэры,
Дык паперы падпішу.
А за гэта мне на дачу
Гною трохі прывязі…
Саўка выгукнуў:
– Аддзячу!
Будзе гною – як гразі!
Як хапуга неўзабаве
Трапіў чын у абарот.
Страты трэ вяртаць дзяржаве,
А інакш – калючы дрот.
Чын усклікнуў (мусіць, здуру)
Ды яшчэ пусціў слязу: 
– Я сюды, ў пракуратуру,
Тону гною прывязу!
Не пакрыўджу я дзяржаву,
Дам не воз, а цэлых пяць!
Пракурор чамусьці справу
Не намерыўся ўзбуджаць…

* * *
Я ж, як вораг іх зацяты,
Так зрабіў бы, далібог:
Хай дзяржаве вернуць страты
І кіруюцца ў астрог.

Прачніцеся!

Ні фашызм, 
ні бальшавізм 

не маюць 
юрыдычнага  
і маральнага 

права  
на існаванне

У апошні час у грамадстве 
шырока вядзецца дыскусія на 
тэму “Фашызм і камунізм: якая 
палітычная сістэма больш небя-
спечная?”. Лічу некарэктнай 
пастаноўку пытання ў такой фор-
ме. Вось мае меркаванні.

Па-першае, камунізм – гэта 
не рэаліі, а толькі мара чалавецт-
ва. А хто каму можа забараніць 
марыць?

Фашызм мае рэальнае 
пацвярджэнне. Як, дарэчы, і 
бальшавізм. Таму правільна 
было б паставіць пытанне так: 
“Фашызм і бальшавізм: ці мож-
на паставіць паміж імі знак 
роўнасці?”. На мой погляд, 
можна. Возьмем гісторыю 
СССР з 1917 года. Мільёны 
людзей загубілі бальшавікі. 
Сярод савецкіх рэспублік наша 
Беларусь па колькасці ахвяр 
стаіць на адным з першых 
месцаў. Метады і формы “працы” 
бальшавікоў на чале з Леніным, а 
затым Сталіным у многім падоб-
ны на дзейнасць фашыстаў. І 
для адных, і для другіх чалаве-
чыя жыцці ў разлік не прымаліся, 
для іх галоўнае было – дасяг-
нуць імперскіх мэт. І фашызм, і 
бальшавізм узначальвалі дыкта-
тары, крыважэрнасць якіх не спы-
нялася перад самымі жорсткімі 
злачынствамі.

Нямецкі народ пакаяўся 
перад усім светам за тое гора, 
што прынеслі фашысты, якія ў 
свой час дарваліся да кіравання 
Германіяй. Савецкі Саюз 
разваліўся, але ні ў апошнія 
дзясяткі гадоў яго існавання, 
ні пасля атрымання былымі 
рэспублікамі СССР суверэнітэту 
не прагучала ні слова пакаяння 
за антычалавечую дзейнасць 
ленінска-сталінскіх бальшавікоў.

Я перакананы, што нямецкі 
фашызм і савецкі бальшавізм 
справакавалі Другую сусветную 
вайну з яе шматлікімі ахвярамі, раз-
бурэннем значнай часткі Еўропы. 
Вось чаму фашызм і бальшавізм не 
маюць ні юрыдычнага, ні маральна-
га права на існаванне.

Сцяпан КУХАЛЬСКІ, 
прыхільнік дэмакратычных 

прынцыпаў палітычнага ладу.

ТАКАЯ ЖИЗНЬ

Бьют  
и плакать  
не дают 

Пожилой человек сидел 
напротив налогового инспектора 
и… не плакал. Только рука на пал-
ке-костыле дрожала. Мне было 
достаточно услышать несколь-
ко слов из их разговора, чтобы 
понять суть. Потому что я тоже на 
прошлой неделе получила такое 
же письмо, как и он. 

Если коротко: государству 
очень нужны деньги. 

Впрочем, письмо было более 
подробным. Оказывается, в про-
шлом году изменили закон, и 
неработающие ИП должны упла-
чивать взносы в ФСЗН. И сейчас 
нашлись средства и время сооб-
щить об этом людям. А раньше, 
наверное, такой возможности не 
было. И накопилось: долг за про-
шлый год, долг за уже прошед-
шие месяцы нынешнего и пеня. 
Плюс вероятность составления 
протокола об административном 
правонарушении. А ведь можно 
было просто разослать письма с 
уведомлениями об изменениях, 
и люди бы вовремя сами решили, 
закрывать им ИП или нет. Тем 
более инспектор подтвердила, 
что ситуация далеко не единич-
ная. Но выгоднее поступить так 
же, как с грузоперевозчиками. 
Накопить долги, а потом встать в 
позу защитника государственных 
интересов. 

Когда я вскрыла письмо, то 
подумала, что за собственную 
безалаберность нужно платить. 
Когда увидела инвалида в каби-
нете инспектора – поняла, что 
нужно писать. Писать об абсо-
лютном безразличии государства 
к человеку. О том, что правитель-
ство в очередной раз берет налог 
с тех, у кого нет дохода (смотри 
Декрет о тунеядцах). О том, что 
наше государство ничем не отли-
чается от того, кто вытаскивает 
кошелек из кармана бабушки, 
только что получившей пенсию. 
Только вор идет в ресторан, пока 
бабушка плачет и голодает. А 
государство строит очередные 
резиденции и оплачивает такую 
охрану главы государства, кото-
рая не в каждой оккупированной 
стране нужна.

Ольга МАЙОРОВА.

РЕЗОНАНС

Без сказок этого не оправдать
Прочитал в номере за 17 

апреля 2015 года статью Любови 
Луневой «Правда против сказок». 
Как она права!

Достаточно вдумчиво и тер-
пеливо прочитать книги только 
одного российского исследо-
вателя – Марка Солонина («22 
июня, или Когда началась Великая 
Отечественная война?», «23 июня 
«день М»), чтобы развеялся миф 
о защите Брестской крепости, о 
патриотизме, о партизанском дви-
жении, о мирном СССР, о внезап-
ном и вероломном нападении, о 
массовом дезертирстве, о сдаче 
в плен (даже с оружием и знаме-
нами), о коллаборационизме и 
т.д. А главное – понять причины, 
породившие эти явления. Но эти 
знания для нынешнего белорусско-
го режима опасны. Если их при-

знать, то чем гордиться?! Тем, что 
БССР в результате победы СССР 
над Германией потеряла часть 
своей территории? Что мемориал 
«Брестская крепость» – памятник 
бездарному сталинскому военному 
руководству и всему большевист-
ско-коммунистическому режиму?..

Помню, как в детстве я с вол-
нением смотрел и слушал по ТВ 
рассказы писателя С.С.Смирнова 
о защитниках Брестской крепо-
сти. И только сейчас понимаю, что 
Сергей Сергеевич не лгал: он чест-
но рассказывал о личном муже-
стве людей, попавших в ловушку 
и пытавшихся продать свою жизнь 
подороже. Даже в последнем худо-
жественном фильме «Брестская 
крепость» показано, что военные 
пытались вырваться из крепости, 
но не защищать ее, так как в планах 

военного сталинского руководства 
защита крепости не значилась: 
она использовалась как казарма 
для почти двух пехотных дивизий, 
которые бездарно погибли (да еще 
одна танковая в районе Южного 
городка).

Эти знания для нынешней вла-
сти в Беларуси опасны. Ибо как 
оправдать «линию Сталина» под 
Минском, Суворовское училище в 
центре столицы, возвеличивание 
Ф.Дзержинского?..

Жаль, но время «правды про-
тив сказок» еще не наступило. 
Говоря словами Марка Солонина: 
«Я – за мораторий. Честное слово. 
И если бы такое решение было на 
государственном уровне принято, 
я подчинился бы ему самым добро-
совестным образом. В самом деле, 
что мешало принять общее, обя-

зательное для всех решение: вся-
кое публичное обсуждение исто-
рии Великой Отечественной войны 
запретить. На 100 лет. До 2045 
года. Никаких книг, никаких статей. 
В школьном учебнике – краткое 
уведомление о том, что в стра-
не действует мораторий. И толь-
ко тогда, когда воспоминания об 
этом состоявшемся Апокалипсисе 
перестанут быть кровоточащей 
раной в сердце народа, когда уйдут 
последние ветераны, когда прах 
неизвестных солдат станет, как в 
песне сказано, «просто землей и 
травой», – вот тогда рассекречи-
ваем все архивы для всех жела-
ющих в них работать и работаем. 
Создаем общими усилиями прав-
дивую, на документах основанную, 
историю Великой войны».

Александр ИЛЛАРИОНОВ.

ВОдгуК

Дзякуй…
Прачытаў у “Народнай Волі” 

за 24 красавіка матэрыял Валера 
Санько «Украінскі спецыяльны 
ўдарны батальён». Дзякую 
аўтару, што напісаў яго, і Вам, 
што надрукавалі. І праўдзіва, і 
цікава, і балюча...

Міхась ВАРАНЕЦ.
г.Слонім.

ОбСудИМ!

Зарплату врачам нужно повышать  
не за счет пациентов

Не могу не откликнуться на статью в «Народной 
Воле» (№23 от 24.03.2015) доктора из Могилева 
Олега Кириленко «Почему медицина должна быть 
бесплатной?». Я возмущен и не согласен с автором 
этой публикации. И вот почему.

О.Кириленко ставит вопрос о повышении зарпла-
ты медработникам за счет пациентов, которые, по его 
мнению, должны платить за посещение поликлиники. 
Но за что мы должны платить? Я, пенсионер (инвалид 
II группы), постоянно сталкиваюсь с недостатками в 
работе поликлиники. Врачи выписывают мне лекар-
ства белорусских производителей, а они зачастую не 
помогают. Получить талон на прием к узким специ-
алистам можно только по записи. И не за несколько 
дней, как утверждает автор статьи, а за несколько 
месяцев. Да и вообще: почему медицина должна быть 
платной? В соответствии со статьей 45 Конституции 
РБ гражданам нашей страны «гарантируется право 
на охрану здоровья, включая бесплатное лечение в 
госучреждениях», т.е. в том числе и в поликлиниках.

Врачи не работают бесплатно, а получают зара-
ботную плату, определяемую правительством, и поэ-
тому должны обращаться к властям, если не согласны 
с тем, как государство оценивает их труд. 

Олег Кириленко предлагает проблему низкой 
зарплаты врачей решить за счет пациентов. Но кто 
ходит в поликлиники? В основном пенсионеры, инва-
лиды, которые уже и так обделены государством, 
получая низкие пенсии, но вынуждены мириться с 
высокими ценами на лекарства, продукты, на услуги 
ЖКХ. Те, кто может заплатить, давно не ходят в поли-
клиники, а пользуются услугами платных медцентров. 

Почему бы Вам, уважаемый Олег Кириленко, и 
другим врачам не добиваться повышения зарплаты 
через профсоюзы, через обращения в Министерство 
здравоохранения, правительство? Неужели других 
способов повышения зарплаты, кроме как ввести 
платные приемы в поликлинике, Вы не видите?
Г.А.ЮРОНОК, пенсионер, инвалид II группы.

Минск.

Палякі адзначылі Свята 
Канстытуцыі 3 мая

П е р ш а я  п о л ь с к а я 
Канстытуцыя лічыцца першай 
канстытуцыяй у Еўропе. Яна 
была прынятая 3 мая 1791 года, 
на паўгода раней французскай. 
Згодна з дакументам, Польшча 
абвяшчалася краінай пад 
кіраваннем спадчыннай 
канстытуцыйнай манархіі і 
парламента, які абіраўся на 
два гады. Аднак дзейнічала 
Канстытуцыя ўсяго толькі два 
гады, пакуль Аўстрыя, Прусія і 
Расія не падзялілі краіну паміж 
сабой.

Толькі ў 1918 годзе Польшча 
зноў уз’ядналася, і дзень 3 мая 
быў абвешчаны афіцыйным 
святам. Адзначаўся ён у краіне 
да 1938 года – наступнага 
захопу і падзелу Польшчы. 
Не адзначалася гэтае свята і ў 
тыя гады, калі Польшча была 
сацыялістычнай, – з 1946-га па 
1990 год. Але сёння вось ужо 25 
гадоў як Свята Канстытуцыі 3 мая 
– дзяржаўнае свята Польшчы. 
Гэты дзень у краіне выхадны.

Традыцыйна ў гэты 
дзень праходзяць падзячныя 
набажэнствы ў касцёлах краіны. 
І трэба сказаць, палякам ёсць 

за што дзякаваць Богу і ўладам  
краіны. За 25 постсавецкіх гадоў 
Польшча дамаглася каласальных 
поспехаў.

Вось толькі некалькі 
красамоўных фактаў.

З 1989 года аб’ём ВУП на душу 
насельніцтва ў Польшчы падняўся 
з 5% да цяперашніх 70%.

З дапамогай радыкальных 
рэформ Польшчы ўдалося 
эфектыўна інтэгравацца ў 
эканоміку Еўрапейскага Саюза. 
Сёння на краіны ЕС прыпадае 
60–70% усяго знешняга 
гандлю Польшчы, і ў той жа час 
захоўваецца стабільны рост 
унутранага попыту.

Яшчэ адна нагода для гонару  
–  поспехі сельскай гаспадаркі. 
Польскі аграрны экспарт абагнаў 
імпарт і за апошнія дзесяць гадоў 
вырас амаль у сем разоў, да 19,5 
млрд у год. 

Сярэдні заробак у Польшчы 
складае сёння 1500 долараў, пенсія 
каля 500 долараў. А цэны на многія 
рэчы значна ніжэй, чым у Беларусі. 
Як жартуюць палякі, “з захаду на 
закупы да нас едуць немцы, з 
усходу – беларусы і расіяне”.

Ігар ЗАЛЕСКІ.

Запрашаюць на самiт 
“Усходняга партнёрства”

Дзяржаўны сакратар Мiнiс-
тэрства замежных спраў Латвii 
Андрэйс Пiлдзеговiчс перадаў 
кiраўнiкам дыпламатычных мiсiй 
Азербайджана, Арменii, Беларусi, 
Грузii, Малдовы i Украiны 
афiцыйныя запрашэннi на самiт 
“Усходняга партнёрства”. Пра 
гэта паведамiлi ў МЗС Латвii.

Самiт УП адбудзецца ў 
Рызе 21–22 мая. Афiцыйныя 
запрашэннi краiнам-удзельнiцам 
УП падпiсалi старшыня 
Еўрапейскага савета Дональд 
Туск, старшыня Еўракамiсii Жан-
Клод Юнкер i прэм’ер-мiнiстр 
Латвii Лаймдота Страўюма.

Уручаючы афiцыйныя запра-
шэннi, Пiлдзеговiчс падкрэслiў, што 
Рыжскi самiт дасць магчымасць 

ацанiць дасягнуты прагрэс з часу 
папярэдняга самiту “Усходняга 
партнёрства”, якi прайшоў у 
Вiльнюсе восенню 2013 года.

Рэалiзацыя iнiцыятывы ЕС 
„Усходняе партнёрства” пача-
лася ў маі 2009 года. Адна з 
асноўных мэт УП – садзейнiчаць 
стварэнню палiтычнай асацыяцыi 
і эканамiчнай iнтэграцыi ЕС 
з усходнiмi суседзямi. У пра-
граму „Усходняе партнёр-
ства” ўваходзяць Арменiя, 
Азербайджан, Беларусь, Грузiя, 
Малдова i Украiна.

Першы самiт УП адбыўся 
ў 2009 годзе ў Празе (Чэхiя), 
другi – у 2011 годзе ў Варшаве 
(Польшча), трэцi – у 2013 годзе ў 
Вiльнюсе (Лiтва).

СТОП-КАдР

Адзiн 
на 

белым 
свеце

Гэты хлопчык адзiны, 
хто выжыў з вялiкай сям’i ў 
непальскiм раёне Сiндхупалчок 
пасля землятрусу. У нядзелю 
ён быў дастаўлены на самалё-
це ў сталiцу краіны. Колькасць 
загінуўшых ужо складае больш 
за 7 тысяч чалавек.

ПО ПОВОду

Порой их  
даже убивают

3 мая в мире отмечался  
Всемирный день свободы прессы 

Внимание общественности в 
очередной раз привлечено к фак-
там нарушения свободы СМИ. В 
десятках стран мира журналисты 
подвергаются штрафам, пре-
следованиям и арестам, на них 
совершаются нападения, а порой 
их даже убивают.

Накануне Всемирного дня 
свободы прессы президент США 
Обама встретился в Белом доме 
с тремя журналистами-имми-
грантами. Всем им пришлось 
испытать жестокое обращение на 
родине, и сегодня они продолжа-
ют журналистскую деятельность 
в Соединенных Штатах, предо-
ставивших им политическое убе-
жище.

Дью Кай из Вьетнама – бло-
гер, пишущий о правах человека 
и религиозных свободах, один 
из ведущих защитников свободы 
прессы в своей стране. Он про-
вел шесть лет за решеткой и был 
освобожден в октябре прошлого 
года.

Лили Менгеша из Эфиопии 
писала разоблачительные ста-
тьи о существующей в ее стране 
практике насильственно выда-
вать девушек замуж. Она под-
вергалась преследованиям и 
арестам в связи с ее работой в 
Национальном фонде в защиту 
демократии. В 2012 году Лили 
работала переводчицей, помо-
гая корреспонденту «Голоса 
Америки» в Эфиопии, и была 
задержана вместе с журналистом 
в Аддис-Абебе за «незаконную 
репортерскую деятельность».

Фатима Тлисова – чер-
кешенка с Северного Кавказа 
– работает в Русской службе 

«Голоса Америки».
Как отметил президент 

Обама, «она готовила репор-
тажи о военных операциях на 
Северном Кавказе, а также о кор-
рупции и исчезновении людей. 
На нее нападали, ее похища-
ли и даже пытали. Сегодня она 
работает на «Голосе Америки» 
и недавно вела репортажи из 
Бостона, где шел суд над одним 
из организаторов теракта на 
Бостонском марафоне».

Вернувшись в отдел после 
встречи с Обамой, Фатима 
Тлисова сказала, что возмож-
ность встретиться и побеседо-
вать с президентом произвела на 
нее глубокое впечатление.

 В Индексе свободы прессы за 
2015 год отмечается негативное 
влияние конфликтов на свободу 
информации. «Репортеры без 
границ» – организация, составля-
ющая этот индекс, констатирует, 
что он «подчеркивает ухудшение 
ситуации в плане свободы инфор-
мации во всем мире». По словам 
представителей организации, 
«свобода печати становится все 
более ограниченной на всех пяти 
континентах».

Уже пятый год подряд на пер-
вом месте, согласно этому индек-
су, оказывается Финляндия. За 
ней следуют Норвегия и Дания.

В конце списка, включаю-
щего 180 стран, Туркменистан, 
Северная Корея и Эритрея. 
Соединенные Штаты оказались 
на 49-м месте, Великобритания 
– на 34-м, а Япония – на 61-м. В 
нижней части списка расположи-
лись Афганистан (122), Зимбабве 
(131), Куба (169) и Китай (176).

КОРОТКО

Кто победит в 
Британии?

За неделю до всеобщих 
парламентских выборов в 
Великобритании, как шутят поли-
тологи, единственное, что мож-
но сказать со всей определен-
ностью, это то, что их исход не 
определен.

Результаты трех опубли-
кованных в воскресенье соцо-
просов не совпадают ни в чем. 
Согласно одному из них, правя-
щие консерваторы и оппозици-
онные лейбористы идут ноздря 
в ноздрю. Согласно второму 
опросу, победят тори, тогда как 
третий предсказывает победу их 
соперникам. За консерваторов 
готовы отдать свои голоса от 31% 
до 34% опрошенных британцев. 
За их главных соперников во гла-
ве с Эдом Милибэндом – до 33% 
респондентов.

Скорее всего, ни одна из 
партий не сможет получить 
большинства, то есть 326 мест 
в 650-местной Палате общин. 
Это неминуемо приведет к так 
называемому “подвешенному” 
парламенту и потребует созда-
ния коалиции. В этом контексте 
возрастает роль малых партий.

В Германии 
отметили 70-ю 

годовщину 
освобождения 
нацистского 

концлагеря Дахау
В памятном мероприятии 

приняли участие 130 из выжив-
ших узников, американские 
ветераны, освобождавшие кон-
цлагерь, представители обще-
ственности, политики. Прошло 
богослужение и церемония воз-
ложения венков в мемориале на 
территории бывшего нацистско-
го концлагеря.

Канцлер Германии Ангела 
Меркель обратилась к бывшим 
узникам со словами благодар-
ности за их воспоминания как 
живых свидетелей истории, гото-
вых рассказывать о тех беско-
нечных страданиях, которые при-
чинила им нацистская Германия.

Число мигрантов, 
спасенных  

у побережья Ливии, 
достигло 4800

Как сообщает итальянская 
береговая охрана, все спасенные 
доставлены в Италию.

По информации итальянских 
властей, с субботы было прове-
дено 17 спасательных операций, 
после того как в указанном рай-
оне Средиземного моря были 
обнаружены масса лодок и бар-
касов с незаконными мигранта-
ми, направлявшимися из Африки 
в Европу.

С начала этого года погибли 
не менее 1750 человек, которые 
пытались нелегально попасть в 
Европу по Средиземному морю. 
Только в апреле жертвами кора-
блекрушения у берегов Ливии 
стали почти 800 мигрантов.

По оценкам международной 
организации по миграции, число 
погибших в Средиземном море 
незаконных мигрантов в этом 
году может достичь 30 тысяч. Это 
почти в десять раз больше, чем 
в 2014 году. Спасательные опе-
рации организует пограничное 
агентство ЕС Frontex. В апреле 
лидеры стран ЕС приняли реше-
ние втрое увеличить финансиро-
вание этого ведомства.

Китайский лидер 
посетит Москву, 

Казахстан и 
Беларусь

 Си Цзиньпин пробудет 
в России с визитом с 8 по 10 
мая, сообщили в МИД КНР. В 
сообщении также отмечается, 
что глава государства примет 
участие в торжествах по случаю 
70-летия Победы по приглаше-
нию Владимира Путина.

Кроме того, Си Цзиньпин так-
же посетит Казахстан и Беларусь.

Лидеры многих западных 
стран отклонили приглашения на 
празднование 70-летия Победы, 
прямо связав этот демарш с 
неприятием российской аннек-
сии Крыма и поддержки само-
провозглашенных республик на 
востоке Украины.

ТАМ, В уКРАИНЕ

Битва за Киев
В октябре в Украине пройдут очередные местные выборы. Несмотря на то,  

что Киев выбирал мэра и городской Совет в мае прошлого года, выборы состоятся осенью  
и в столице Украины. А на минувшей неделе в Киеве стартовала, можно сказать, 

неформальная предвыборная кампания. И началась она со скандала. 
На улицах города несколь-

ко дней раздавали буклеты 
«Город Страха» малоиз-
вестной организации «Рух за 
Реформы», стилизованные 
под графические новеллы 
«Город Грехов» известного 
американского художника и 
писателя Фрэнка Миллера.

Информация в буклете 
затрагивает довольно острые 
темы, о которых нынешняя 
городская власть предпочитает 
умалчивать. А именно о продол-
жающемся разгуле коррупции 
в столицы Украины. Прошло 
больше года после того, как 
украинский народ ценой чело-
веческих жизней сверг коррум-
пированный режим Януковича. 
Сегодня Украина фактически 
находится в состоянии войны 
с Россией, на востоке стра-
ны гибнут украинцы, защищая 
свою Родину от оккупантов, а 
здесь, в глубоком тылу, ничего 
не изменилось. Просто корруп-
ционные схемы были оседланы 
новыми лицами.

В Киеве по-прежнему рабо-
тают незаконно установлен-
ные киоски и конструкции, в 
которых осуществляется тор-
говля в основном алкогольны-
ми и табачными изделиями. 
Периодически в кровавые бит-
вы перерастают споры между 
жителями столицы и предста-
вителями застройщиков, кото-
рые возводят в городе неза-
конные новостройки. В Киеве 
до сих пор нет оборудованных 
парковок с паркоматами, и с 
автомобилистов практически 
бесконтрольно взимается пла-
та наличными. Деньги оседа-
ют в карманах дельцов и не 
идут на улучшение городской 
инфраструктуры. Огромная 
масса городских чиновников 
кормится с оформления много-
численных разрешений. А меж-
ду тем городское хозяйство 
одной из крупнейших европей-
ских столиц приходит в упадок, 
разваливается прямо на глазах. 
Как раз эти и другие острые 
темы были подняты в распро-
страняемом буклете.

Как же отреагировала 
городская власть? Ожидаемо, 
теми же методами, которы-
ми пользовалась и прошлая: 
силовым путем попыталась 
помешать распространению 
информационного продукта, 
аргументируя это тем, что аги-
тация незаконна и требует яко-
бы каких-то разрешительных 
документов.

Я стал свидетелем такого 
конфликта около одной из стан-
ций метро. Поинтересовался у 
сотрудника милиции, что про-
исходит. Около станции метро 
были задержаны девушка и 

молодой человек, раздававшие 
буклеты. Офицер милиции так и 
не смог внятно и четко пояснить 
мне, что же нарушили эти моло-
дые люди и почему их задер-
жали.

Пришлось провести неболь-
шой правовой ликбез для 
сотрудника правоохранительных 
органов. Согласно украинскому 
законодательству, любая поли-
тическая сила вправе информи-
ровать население страны, как 
освещая свою деятельность, так 
и поднимая острые насущные 
вопросы. И на это никаких раз-
решительных документов брать 
не надо! Если в продукции не 
содержится призывов к воору-
женному свержению власти, 
нет пропаганды порнографии, 
войны и насилия, содержание 
информационного продукта 
не разжигает межнациональ-
ную рознь, она свободно может 
распространяться. А если у 
сотрудников правоохранитель-
ных органов возникают какие-
либо сомнения, они вправе изъ-
ять несколько экземпляров для 
экспертизы. И если экспертиза 
установит, что продукт наруша-
ет законодательство, запрет на 
распространение вынесет укра-
инский суд.

Продемонстрировать, какой 
из пунктов вышеперечисленных 
требований нарушает инфор-
мация в данном буклете, офи-
цер милиции не смог и, посо-
вещавшись со своим прибыв-
шим начальством, изъял четыре 
экземпляра буклета и отпустил 
молодых людей. А если бы не 
мое вмешательство как журна-
листа, ребята стали бы жертва-
ми правового беспредела.

Но надо отдать должное 
нынешней милиции, она не 
ведет себя нагло, бесцеремон-

но, по-хамски, как в часы прав-
ления Януковича.

Однако вместо милиции на 
улицах 30 апреля после того, 
как милиция не захотела идти на 
откровенные нарушения украин-
ского законодательства, препят-
ствуя распространению инфор-
мации, были созданы «летучие 
отряды» из «титушек» соответ-
ствующей наружности, которые 
ездили по станциям метро и 
отбирали продукцию у раздаю-
щих ее активистов. Об этом мне 
сообщил Константин, которо-
го накануне удалось «отбить» у 
сотрудников милиции. 

Безусловно, это не может 
не беспокоить обычных граж-
дан. Это возмущает. Только 
представьте: десять сотрудни-
ков милиции, не считая людей 
в штатском, на протяжении 
нескольких часов препятствова-
ли распространению информа-
ции одной из политических орга-
низаций. Два сотрудника линей-
ной милиции, три сотрудника 
наряда быстрого реагирования 
и четыре сотрудника дежур-
но-оперативной следственной 
группы во главе с прибывшим из 
районного управления милиции 
майором! И в такой «операции» 
они задействованы в то время, 
когда в Киеве за последнее вре-
мя количество квартирных краж 
возросло на 28%, каждую ночь 
угоняется около 10 машин, чис-
ло разбойных нападений и гра-
бежей растет в геометрической 
прогрессии. А столичная мили-
ция несколько часов занимается 
распространителями неугодного 
новой власти информационного 
продукта!

Нынешний мэр Киева 
Виталий Кличко вместо того, 
чтобы решать городские вопро-
сы и очистить свое окружение 

от коррупционеров, пожаловал-
ся, что в стране сохраняются 
худшие традиции политической 
борьбы времен Януковича: «Я 
бы советовал этим «художни-
кам» вести политическую борьбу 
открыто и честно, а не тратить 
деньги на кипы лживого содер-
жания и сомнительного качества 
полиграфии. Я помню такие же 
методы, которые применяли 
против меня перед парламент-
скими выборами 2012 года. Ни я, 
ни моя политическая сила никог-
да не прибегали и не будем при-
бегать к такой грязи. Все, что я 
делаю как мэр столицы, я делаю 
открыто и прозрачно. У меня хва-
тает на это смелости».

А активисты политической 
партии «УДАР» пошли еще даль-
ше. Они считают, что за инфор-
мационным продуктом, подняв-
шим острые вопросы, решение 
которых интересует каждого 
киевлянина, стоят мифиче-
ские русские. У них все про-
сто. Вопросы коррупции новой 
власти поднимать нельзя, это 
предательство, «рука Москвы». 
Война все спишет: упадок эко-
номики, разгул преступности, 
коррупцию. Все эти факторы 
могут спровоцировать оче-
редное противостояние между 
гражданами и коррумпирован-
ными «слугами» украинского 
народа. И хорошо, если вопро-
сы будут решаться правовым 
путем, через выборный процесс, 
а не начнется очередная рево-
люция с самосудом над коррум-
пированными чиновниками.

Третьей революции за 
последние 10 лет Украина может 
не пережить. 

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный корреспондент 

газеты «Народная Воля»  
в Украине.

ИХ НРАВы

Откуда взялось кольцо 
за 6,5 миллиона 

долларов?
Антикоррупционное управ-

ление Малайзии начало провер-
ку в отношении Росман Мансор, 
супруги премьер-министра стра-
ны Наджиба Разака, из-за ее 
дорогого ювелирного украшения. 
По предварительной информа-
ции, у нее было обнаружено брил-
лиантовое кольцо стоимостью 
более 6,5 миллиона долларов.

Глава антикоррупционного 
ведомства Абу Кассим Мохамед 
уже заявил, что не боится дав-
ления из-за статуса фигурантки 
дела. Тем не менее он отказался 
раскрывать подробности провер-
ки и срок завершения расследо-
вания. «Если мы начали рассле-
дование в отношении Росман, 
вы думаете, есть кто-то, в отно-
шении кого мы побоимся это 
сделать?» – задал риторический 
вопрос журналистам Мохамед, 
который ранее провел продол-
жительный разговор с премьер-
министром страны относительно 
проверки его супруги. 

В это же время СМИ сооб-
щают о том, что кольцо было 
подарком президента Казахстана 
Нурсултана Назарбаева. По 
информации «Уральской неде-
ли», в марте племянник главы 
Казахстана Данияр Кесикбаев 
женился на дочери премьер-
министра Малайзии Нуриане 
Наджве. Кольцо, из-за которого 
начались проблемы у супруги 

премьер-министра Малайзии, 
было якобы подарено казахстан-
скими родственниками неве-
сте на свадьбе. Молодые люди 
познакомились во время учебы в 
США и с 2011 года встречаются. 
Кесикбаев является приемным 
сыном брата Назарбаева. 

 В июле 2011 года представи-
тели оппозиции уже сообщали о 
появлении этого дорогого укра-
шения, привезенного в страну 
специально для Мансор, напо-
минает ТАСС. Тогда супруга пре-
мьер-министра оправдывалась, 
утверждая, что кольцо якобы 
принадлежит семье жениха ее 
дочери и никакого отношения к 
ней не имеет. 

Это далеко не первый скан-
дал, в котором так или иначе 
фигурирует премьер-министр 
Малайзии. Так, в декабре про-
шлого года во время сильней-
шего наводнения в стране он 
предпочел провести время в 
США, играя в гольф с президен-
том Обамой. Пытаясь оправдать-
ся, Разак заявил, что визит было 
«поздно отменять». 

Наджиб Разак занимает пост 
премьер-министра Малайзии с 
2009 года. На всеобщих выборах, 
которые прошли 5 мая 2013 года, 
снова победила правящая коа-
лиция во главе с Разаком, сохра-
нившим за собой пост премьера 
еще на пять лет.

ФiНЛЯНдыЯ

Барацьба з расiйскай 
прапагандай

У Фiнляндыi з прадстаўнiкоў 
мiнiстэрстваў i дзяржаўных 
службаў створана спецыяльная 
рабочая група, у задачу якой 
уваходзiць барацьба з расiйскай 
прапагандай. Кiраўнiк урадавай 
службы па камунiкацыях i эксперт 
камiтэта па дзяржаўнай бяспецы 
Марку Манцiла пацвердзiў 
стварэнне такой групы. «Галоўнай 
задачай iнфармацыйнай вайны 
з’яўляюцца спробы замежнай 
дзяржавы аказаць уплыў на 

жыхароў iншай дзяржавы, i 
таму вельмi важна прадухiлiць 
распаўсюджванне лжывай 
iнфармацыi i выступiць супраць 
яе», – сказаў эксперт.

Адной з задач членаў групы 
з’яўляецца асвета жыхароў 
краiны. Яны гатовы чытаць лекцыi 
суграмадзянам, на прыкладах 
з гiсторыi Фiнляндыi паказваць, 
як манiпулююць iлжывымi 
звесткамi або фальсiфiкаванымi 
фотаздымкамi.

ФОТААКНО

В ЗЕРКАЛЕ ПРЕССы

Север Казахстана – 
следующий Крым?

Корреспондент Guardian 
Шон Уокер побывал на севере 
Казахстана в Петропавловске, 
где большинство жителей – этни-
ческие русские, ностальгирую-
щие по советским временам.

После прошлогодней аннек-
сии Крыма, говорит журналист, 
разговоры о том, что Россия 
захватит Северный Казахстан, 
постепенно перемещаются из 
сферы фантазий во вполне ощу-
тимую угрозу в среднесрочной 
перспективе.

Президенту Казахстана 
Нурсултану Назарбаеву, вновь 
переизбранному в апреле еще 
на пять лет, удавалось до сих пор 
держать под контролем прояв-
ления этнических разногласий. 
Но ему 74 года, и еще не извест-
но, кто будет его преемником. 
Что произойдет, когда его не 
станет?

Поначалу собеседники 
Уокера, как правило, говорят, 
что вполне счастливы, живя в 
Казахстане. Однако, если коп-
нуть глубже, подспудное недо-
вольство может стать благодат-
ной почвой для желающих разы-
грать этническую карту, считает 
автор статьи.

Некоторые, как 26-летний 
Кирилл, недовольны тем, что 
их заставляют учить казахский 
язык.

В прошлом году Владимир 
Путин на вопрос о том, беспо-
коят ли его сообщения о нару-
шениях прав этнических русских 
в Казахстане, ответил двус-
мысленной похвалой в адрес 
Назарбаева. Казахский лидер, 
по словам Путина, «создал 
государство на территории, на 
которой никогда государства не 
было».

В Казахстане эти слова были 
восприняты как довольно зло-
вещие. По мнению политолога 
Досыма Сатпаева, «важной была 
сама постановка вопроса, и это 
демонстрирует, что элиты дума-
ют в этом направлении и выра-
батывают планы».

Намек российского пре-
зидента на то, что после 
Назарбаева ситуация может 
измениться, в Казахстане 
встретили без особого востор-
га. Правительство заявило о 
планах торжественно отметить 
550-летие со дня основания 
казахстанской государственно-
сти, но некоторые историки не 
преминули усомниться в досто-
верности этой даты.

События в Украине, где 
гарантии соблюдения госу-
дарственных границ оказались 
понятием мало что значащим, 

напугали многих в Казахстане, 
пишет Шон Уокер. «Подготовка 
к событиям в Крыму шла года-
ми – Россия сделала все, что-
бы Украина не смогла стать 
по-настоящему независимой 
и создать дееспособные поли-
цию, армию и спецслужбы. 
Армия и службы безопасности 
могут повести себя так же и в 
Казахстане, особенно на севе-
ре страны», – говорит бывший 
дипломат Расул Жумалы.

Если на смену Назарбаеву 
придет более националистиче-
ски настроенный лидер, опаса-
ются казахстанские аналитики, 
то это может спровоцировать 
Россию, которая оказывает дав-
ление на Казахстан, добиваясь 
более тесного политического 
и экономического сближения в 
рамках Евразийского экономи-
ческого союза.
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ЮбІЛЕЙНЕ ПРАПуСЦІЦЕ!ВІНшуЕМ!

Сонечная душа  
Стэфанія Станюта 

13 мая Стэфаніі Міхайлаўне Станюце, народнай артыстцы Савецкага Саюза, народнай артыстцы 
Беларусі, знакамітай актрысе Купалаўскага тэатра споўнілася б 110 гадоў.  

У нацыянальным тэатры разам з ёю працавала суцэльнае суквецце выбітных талентаў: Барыс Платонаў і 
Глеб Глебаў, Ірына Ждановіч і Вольга Галіна, Вера Пола і Лідзія Ржэцкая, сярод іх было шмат цудоўных 
людзей, але такім сонечным чалавекам была толькі яна. Беларускі драматург Аляксей Дудараў усур′ёз 

сцвярджаў, што дзень, калі яму сустракалася Станюта, абавязкова быў шчаслівы і паспяховы.

Паветра тэатра
Яна адпрацавала ў род-

ным тэатры больш за ўсіх, 
таму што прыйшла на гэтую 
сцэну, калі і тэатра яшчэ не 
было, а была суполка аматараў 
пад кіраўніцтвам Фларыяна 
Ждановіча, якая называлася 
Першае таварыства беларускай 
драмы і камедыі.

Трапіла яна туды зусім 
выпадкова. Яе лепшая сяброўка 
Оля Вашкевіч ужо была статыст-
кай у Таварыстве, танцавала 
мазурку Віняўскага і магла гава-
рыць толькі пра гэта. Канешне, і 
Стэфка не магла не пайсці з ёю ў 

статысты. Ёй было тады 
14 гадоў. Яна разам  
з усімі ўдзельнічала ў 
масоўках, у хоры. І была 
шчаслівая, таму што 
той, хто ўдыхнуў паве-
тра куліс, ужо ніколі 
не можа развітацца з 
гэтай салодкай атру-
тай.

Праз год ёй далі нават  
ролю са словамі. У спектаклі 
па п′есе Галубка “Ганка” яна 
была дзяўчынкай Хімкай. Трэба 
была выйсці на сцэну і сказаць 
адзіную фразу: “Ганка ў студні 
ўтапілася”. Стэфка выйшла, 
убачыла белыя твары гледачоў 

(чамусьці ў цемры гля- 
дзельнай залы яны ўсе здаваліся 
белымі) і знямела. А потым, 
забыўшыся, што Хімка – гэта 
ж яна сама, крыкнула: “Хімка ў 
студні ўтапілася!” Зала грым-
нула рогатам. Стэфка зляцела 
са сцэны, зашылася ў кулісы і 
горка румзала, прыгаворваючы: 

“Засмяюць! Не даруюць! 
Выганяць!”

Не выгналі. І 
даравалі. І нават, калі ёй 
споўнілася 16 гадоў, ра- 
зам з іншымі таленавітымі 
хлопцамі і дзяўчатамі 
паслалі ў Маскву вучыцца 
ў Беларускай студыі дра-
матычнага мастацтва…

Яна была не падоб-
ная на іншых. Высокая, 
гнуткая, амаль бесцялес-
ная і такая пластычная, 
такая грацыёзная. І так 
дзівосна рухалася. “Ёй 
бы ў балет”, – уздыхалі 
настаўнікі і давалі Станюце 
ролі незвычайных істот. 
Яна была багіняй Венерай 
у народнай драме “Цар 
Максіміліян”, царыцай 
эльфаў Тытаніяй у “Сне ў 
летнюю ноч” Шэкспіра, 
Псіхеяй у “Эрасе і Псіхеі” 
Е.Жулаўскага, вакхан-
кай Агавай у “Вакханках” 
Эўрыпіда. І гэтыя ролі, 
падрыхтаваныя ў студыі, 

яна выконвала на сцэне БДТ-2 
у Віцебску.

Мы можам убачыць, якой 
была Стэфанія ў 21 год на пар-
трэце, напісаным яе бацькам. 
Ён знаходзіцца ў Нацыянальным 
мастацкім музеі Беларусі. 
Бацька па пасадзе быў рахун-

каводам, а ў душы – мастаком. 
Ён наведваў шмат мастацкіх сту-
дый і нават два гады, з 1918-га 
па 1920-ы, вучыўся ў Маскоўскіх 
вольных мастацкіх майстэр-
нях у знакамітых М.Касаткіна 
і А.Архіпава. “Партрэт дачкі” – 
адна з самых вядомых ягоных 
работ. Юная Стэфанія сядзіць, 
падкурчыўшы ногі, на гала-
ве вузкі беларускі паясок, а 
абедзве касы леглі на калені. 
Цудоўныя косы дасталіся ёй у 
спадчыну ад маці Хрысціны 
Іванаўны Хілько. Калі яна сядала 
ў крэсла і распускала сваю касу, 
то чорная бліскучая кучаравая 
хваля лілася да самай падлогі. 
“Партрэт дачкі” Міхася Станюты 
разам з іншымі палотнамі 
Мінскай карціннай галерэі быў 
вывезены немцамі ў Германію. 
Там пасля перамогі адшукала 
яго дырэктар Мастацкага музея 
Алена Васільеўна Аладава і вяр-
нула ў Мінск.

Юная Стэфанія літаральна 
свяцілася маладосцю і шчас-
цем. І гэта вабіла людзей, 
якія сустракаліся з ёю. Ёй 
у альбом пісалі свае вершы з 
прысвячэннямі Якуб Колас, 
Міхась Чарот, Цішка Гартны.

У Віцебску, куды студый-
цы прыехалі, каб стварыць 
Беларускі дзяржаўны тэатр – 2, 
Стэфанія іграла сваіх эльфаў 

і багінь і была сапраўднай 
гераіняй. Але ўсё роўна хаце-
лася вярнуцца ў Мінск, на сваю 
першую родную сцэну.

Вярнулася ў 1931 годзе не 
ў самы лепшы для сябе час. У 
купалаўцаў працавала столькі 
таленавітых прыгажунь, што іх 
хапіла б і на два, і на тры тэа-
тры. А яе прыгажосць і худар-
лявасць не былі тады ў мод-
зе, і Станюту пачалі лічыць 
актрысай характарнай і нават 
камедыйнай. Яна рабіла сваіх 
гераінь яркімі, запамінальнымі, 
вельмі выразнымі, але гэта былі 
ўжо вусатая пачвара Дуэнья ў 
спектаклі “Дзень цудоўных 
падманаў” Ф.Шэрыдана, злос-
ная прыгонніца пані Вашамірская 
ў спектаклі “Салавей” З.Бядулі, 
бабуля Вера з “Маладой гвардыі” 
А.Фадзеева, Карміліца з “Рамэа і 
Джульеты” У.Шекспіра.

І хто цяпер успомніць, 
што першай Зіначку Зёлкіну ў 
знакамітай камедыі “Хто смяец-
ца апошнім” К.Крапівы сыгра-
ла Станюта? Ва ўсіх на памяці 
Зіначка народнай артысткі 
Зінаіды Браварскай, таму што 
менавіта яна сыграла гэтую 
ролю ў кінаверсіі спектакля. 
А без кіно акцёр не мог стаць 
знакамітым.

Мая ГАРЭЦКАя.
(Працяг будзе.)

НОВыЕ ИМЕНА

– Татьяна, в юном возрасте 
детям нередко выбирают профес-
сию родители. В балет вас навер-
няка привели мама и папа?

– В балет я пришла по собствен-
ному желанию. С пяти лет занима-
лась художественной гимнастикой. 
Гимнастика и балет во многом схо-
жи. Разница, конечно, есть – спорт 
и искусство, но общего в них тоже 
много. С детства мама и папа водили 
меня на балетные спектакли, поэтому 
я знала, что это такое. 

О том, что буду танцевать, не заду-
мывалась. Хотела стать гимнасткой, 
а в будущем – тренером. Мечтала 
связать свою жизнь со спортом. 
Через некоторое время передумала и 
решила уйти в балет. В Белорусский 
государственный хореографический 
колледж поступала с опозданием на 
полгода. Классы уже были набраны. 
Но меня взяли. Упущенные 6 месяцев 
пришлось наверстывать. У меня были 
хорошие данные, поэтому особых 
трудностей не возникло.

– Родители не возражали?
– Родители всегда прислушива-

лись к моему мнению. Они живут в 
Минске. Папа работает архитектором, 
а мама – бухгалтером. По ним я очень 
скучаю. Хотя уже не первый год живу в 
Санкт-Петербурге, домой тянет всег-
да.

– Татьяна, а почему не захотели 
учиться в Беларуси? 

– Это была моя детская меч-
та – окончить Петербургскую или 
Московскую академию балета. 
Заведения, в которых учились звезды 
с мировым именем. В Минске были 
прекрасные педагоги. Получить хорео-
графическое образование в Беларуси 
– хорошо, но учиться в Вагановской 
академии в Санкт-Петербурге – 
совсем другой уровень. Так что дело 
было исключительно в школе балета…

– Когда мы договаривались об 
интервью, вы находились в Нью-
Йорке. Были на гастролях? 

– Да. Там проходил конкурс бале-
та, и я танцевала в гала-концерте, 
посвященном окончанию этого кон-
курса.

– У американцев большой инте-
рес к Мариинскому театру?

– Мы часто приезжаем на гастроли 
в США. В январе уже побывали в Нью-
Йорке и Вашингтоне. Люди приходят 
на спектакли – значит, интерес есть.

– Остается время на то, что-
бы во время гастролей погулять по 
городу, сделать какие-то покупки?

– По-разному. Все зависит от 
репертуара, который мы везем. Если 
танцуем на протяжении всех гастро-
лей один балет, тогда времени поболь-
ше. Бывает, к примеру, что привозим 
пять балетов. В этом случае сплошная 
работа. Сегодня танцуешь «Лебединое 
озеро» и репетируешь на завтра 
«Корсар», завтра танцуешь «Корсар» 
и репетируешь «Щелкунчик» на после-
завтра. И в итоге не до покупок уже.

– Выступать в Мариинском теа-
тре, наверное, тоже мечтали с дет-
ства?

– Да. Попала я в Мариинку обыч-
ным путем. По окончании Вагановской 
академии на госэкзамен пришел 
художественный руководитель теа-
тра и выбрал меня к себе в труппу. В 
Мариинку тяжело попасть. Как прави-
ло, берут 2–3 девочек с курса.

– Вы работаете в одном из луч-
ших театров мира. Требования к 
артистам, наверное, огромные?

– Нужны хорошие физические 
данные. Красивая внешность. И самое 
главное – дисциплинированность 
и колоссальная трудоспособность. 
Последние качества особенно ценятся 
в театре. У нас очень много работы, 
с открытием второй сцены (всего их 
три) спектаклей стало намного боль-
ше. Танцуем в балетах почти каждый 
день.

– Петербург – город не малень-
кий. Вам далеко добираться до 
театра?

– Нет, живу рядом. Просыпаюсь в 
9.30, собираюсь и иду на репетиции к 
11.00. В течение дня небольшой пере-
рыв, и опять занятия, подготовка к 
выступлениям. Я танцую и соло, и кор-
дебалет, а это значит, что репетиций 
больше. По вечерам либо репетиции, 
либо запланированные спектакли. 
Домой я ухожу после 22.00. 

– Вам приходилось сидеть на 
диете или танцовщицы могут есть 
что захотят?

– Все зависит от человека и его 
конституции. Есть люди, которые не 
заморачиваются насчет еды и себя не 
ограничивают. Но таких в балете еди-
ницы. Если балерина хочет выглядеть 
хорошо, она будет придерживаться 
диеты. Понятно, что все живые люди, 
и иногда так хочется съесть шоколад-
ку или пирожное, что прямо сил нет! 
Поэтому самую малость позволить 
себе можно. 

Лично я ем все, но небольшими 
порциями, то есть часто, но мало. Это 
не полноценные завтрак, обед и ужин, 

а обычные перекусы, которых за день 
у меня может быть 6 или 7. 

– Татьяна, а правда, что мно-
гие танцовщицы мечтают о роли в 
«Лебедином озере»?

– Станцевать партию Одетты-
Одиллии в «Лебедином озере», кото-
рая считается одной из самых слож-
ных в классическом репертуаре, 
дорогого стоит. Я бы, конечно, хотела 
станцевать эту партию, но есть и дру-
гие, не менее интересные, к которым 
можно и нужно стремиться.

– Какие?
– Это главные женские пар-

тии в балетах «Легенда о любви» и 
«Баядерка».

– В одном из интервью заслу-
женный артист Беларуси Антон 
Кравченко сказал: «Балет очень 

опасен для женщин 
из-за поддержек. 
Партнер может не удер-
жать девушку и уронить, 
а это травмы, боль… 
Некоторым приходится 
навсегда уходить со сцены». 
Были ли у вас травмы по вине 
партнеров? 

– Слава Богу, такого не было. 
Травмы у мужчин тоже могут про-
изойти. Вероятность, мне кажется, 
одинаковая как у женщин, так и у 
мужчин. Девушка может неправильно 
пойти на поддержку и травмировать 
партнера. 

– Артисты балета суеверные 
люди?

– (Задумалась.) Даже не знаю. 
Это зависит от человека. У меня спе-
циальных ритуалов нет. Перед выхо-
дом на сцену могу перекреститься, но 
не считаю это чем-то необычным. 

– Вы работаете в театре вместе 
с именитыми Ульяной Лопаткиной 
и Дианой Вишневой. Известные 
танцовщицы делятся опытом с 
начинающими?

– Да, в совете они не откажут. 
Сейчас я могу подойти и что-то 
спросить по конкретной партии. Как 
только пришла в театр, известные 
танцовщицы казались мне настоль-
ко недоступными из-за популярно-
сти, что в их сторону я боялась и 

посмо-
треть. Но 

в процессе 
работы поня-

ла, что это не 
так. Нередко 

они сами могут 
подойти и завести 

разговор. Особенно 
Ульяна Лопаткина. 

Диана Вишнева редко 
бывает в Петербурге. 

Сейчас она танцует в 
основном за границей.

– Татьяна, раз уж 
заговорили про загра-

ницу… Давайте пред-

ставим, что, напри-
мер, «Нью-Йорк Сити 

Опера» предлага-
ет вам постоян-

ное сотрудничество. 
Согласитесь на предло-

жение?
– Я согласилась бы, но при одном 

условии – совмещать с работой в 
Мариинке. Танцевать в России и в 
Америке – идеальный вариант. Но 
уехать на постоянное место житель-
ства за океан, наверное, не готова. 
Во всяком случае на сегодняшний 
момент точно нет. Не отказалась бы 
сотрудничать с белорусским Театром 
оперы и балета. Мне нравится труппа, 
интересный репертуар.

– Татьяна, насколько прибыльно 
сегодня выступать на сцене? Вы, 
как танцовщица театра, который 
знаменит на весь мир, задумывае-
тесь о материальных вопросах или 
можете себя полностью посвятить 
репетициям, выступлениям?

– Не могу сказать, что я вообще не 

думаю о день-
гах, но мне 
вполне хвата-
ет. Возможно, 
я не супер-
требователь-
ная, хотя и не 
о г р а н и ч и в а ю 
себя в покупках 
или поездках. У 
меня нет цели 
заработать все 
деньги. В пер-
вую очередь 

думаю о творчестве. 
– А в каких бытовых услови-

ях живет в Петербурге балерина 
Мариинского театра?

– Ну, это как посмотреть... для 
кого-то эти условия могут показаться 
ужасными, а для кого-то очень даже 
ничего. Меня моя бытовая жизнь 
устраивает.

Я живу в театральном общежи-
тии. У меня отдельная комната. Мои 
соседи – люди, которые также служат 
в театре. У нас общая кухня на пять 
комнат. Спокойная интеллигентная 
обстановка, я бы сказала – домаш-
няя. Понимаю, что сразу шикарных 
условий не бывает, тем более что я 
приехала из другой страны в город, 
где у меня не было ни одного хорошо 
знакомого человека. Как говорится, 
Москва не сразу строилась!

– Думали, чем займетесь после 
завершения карьеры?

– И не раз! Но пока на чем-то кон-
кретном не остановилась. Собираюсь 
продолжить образование. Могу ска-

зать, что деятельность в любом слу-
чае будет связана с искусством. 
Возможно, начну преподавать. У меня 
был минимальный опыт работы в этой 
сфере. Преподаванию, конечно, также 
нужно учиться. Хорошая танцовщица 
не значит хороший педагог. Поживем 
– увидим…

– Вы довольны тем, как скла-
дывается карьера на сегодняшний 
день?

– (Задумалась.) Нет однозначно-
го ответа. Артист не может ограни-
чиваться какой-то конкретной ролью 
или их количеством. Конечно, всегда 
хочется станцевать как можно больше 
разных партий, о которых мечтаешь. 
Век артиста балета короткий, и все 
время кажется, что ты что-то не успе-
ешь воплотить в жизнь на сцене. Но, 
думаю, все впереди. Скажу честно, 
меня не все устраивает, но я работаю, 
чтобы изменить ситуацию. 

– Татьяна, наверное, каждый 
рано или поздно делает выбор: 
карьера или семья, дети. Вы об 
этом задумывались?

– Я не хочу быть балериной без 
семьи и детей. Посвятить жизнь 
только театру я не готова. Все долж-
но быть своевременно. На данный 
момент меня волнует развитие карье-
ры. Возможно, через некоторое вре-
мя все изменится. Я думаю, вполне 
реально создать полноценную семью, 
родить ребенка и вернуться на сцену. 
Все зависит от самой балерины, ее 
характера, силы воли, ну и, конечно, 
от жизненных обстоятельств.

Роман ВАСЮКОВИЧ.

Татьяна ТИЛИГУЗОВА:

«Не хочу быть балериной 
без семьи и детей»

Татьяна Тилигузова живет в Петербурге уже 10 лет. Она уехала в северную столицу России продолжать учебу  
в Вагановской хореографической академии. В Минске остались родители, но дома девушка бывает нечасто.

Татьяна служит в Мариинском театре. Спектаклями, репетициями или гастролями занят практически каждый ее день.  
Но для «Народной Воли» балерина нашла время и рассказала о том, как живут артисты одного из известнейших театров,  

о диетах балерин и о том, готова ли танцовщица пожертвовать семьей ради карьеры.

– Спадар Алесь, чаму мы 
з вамі жывём у Рэспубліцы 
Беларусь, а не ў Беларускай 
Народнай Рэспубліцы?

– Беларускі нацыянальны 
рух пачаў сур’ёзна развівацца 
толькі на пачатку ХХ стагоддзя. 
Таму свядомасць большасці 
беларусаў моцна адставала 
ад суседніх народаў: літоўцаў, 
палякаў, украінцаў. Грамадства 
было несфарміраваным, а 
беларускія палітыкі аказаліся не 
гатовыя да будаўніцтва неза-
лежнай дзяржавы. Не хапала ні 
вопыту, ні кадраў. Вось толькі 
адзін прыклад. У тыя часы мела-
ся толькі адна крыніца, у якой 
былі праведзены межы краіны. 
Гэта карта, якую склаў Яўхім 
Карскі (дадатак да яго фунда-
ментальнай працы “Беларусы”). 
Згодна з ёй Вільня, Смаленск 
і Беласток былі беларускімі, 
а Брэст і заходняе Палессе – 
украінскімі. Прычына ў тым, што 
Карскі быў лінгвіст. Перадусім, 
ён браў пад увагу моўныя 
крытэрыі. Дыялекты на заходнім 
Палессі маюць як украінскія, так 
і беларускія рысы. Карскі лічыў, 
што ўкраінскіх было больш. На 
перамовы з украінскай дэле-
гацыяй беларусы прыехалі 
менавіта з картай Карскага. 

– Уяўляю, як узрадаваліся 
ўкраінцы!

– У якасці кансультанта на 
перамовах прысутнічаў прафе-
сар Мітрафан Доўнар-Запольскі. 
Яму давялося тэрмінова 
ўдакладняць гэту карту і даказ-
ваць, чаму заходняе Палессе 
павінна знаходзіцца ў складзе 
Беларусі.

– Смаленск, Вільня і 

Беласток у складзе Беларусі 
– мара любога нацыяналіста. 
Гэта было рэальна?

– Да Першай сусветнай вай-
ны Беларусь, Украіна, Польшча 
і Літва існавалі ў складзе 
Расійскай і іншых імперый і не 
мелі выразна акрэсленых межаў. 
Кожны з суседніх народаў меў 
на пэўныя землі свае прэтэнзіі, 
якія перасякаліся паміж сабой. 
Ніхто не збіраўся адмаўляцца 
ад іх і імкнуўся пацвердзіць свае 
аргументы зброяй. Большасць 
спрэчных тэрыторый былі 
этнічна неаднародныя (на той жа 
Беласточчыне жылі як белару-
сы, так і палякі). Патэнцыяльна 
мы маглі б атрымаць Смаленск, 
але з тым жа поспехам маглі 
страціць Брэст. 

Наогул цяжка прыгадаць 
хоць бы адну кантынентальную 
дзяржаву, якая здолела б 
уключыць у свой склад усе 
тэрыторыі, на якія некалі 
прэтэндавала. Для гэтага яе 
жыхары павінны ці жыць недзе на 
астравах, ці быць адмежаваны 
ад іншых нейкімі натуральнымі 
межамі – напрыклад, горным 
хрыбтом. Таму пытанне трэба 
задаваць па-іншаму: ці маглі 
мы тады атрымаць увогуле хоць 
нейкую тэрыторыю? Асабліва 
калі ўлічваць, што БНР фактычна 
ніколі не кантралявала нават тыя 
землі, што сёння ўваходзяць у 
склад Беларусі.

– А чаму Беларусі не 
дапамог Захад? Стварылі ж 
заходнія дзяржавы незалеж-
ную Польшчу.

– Не зусім правільна казаць, 
што незалежную Польшчу ў 1918 
г. стварылі менавіта заходнія 

дзяржавы. Перадусім яе 
адваявалі самі палякі, здолеўшы 
стварыць цалкам баяздоль-
нае войска. Праўда, палякі 
мелі ўплывовую эміграцыю, 
якая ўвесь час нагадвала свету 
пра цяжкі лёс сваёй краіны. У 
той жа час на пачатку ХХ ста-
годдзя на Захадзе, на жаль, 
ніхто не ведаў, што існуе такая 
краіна, як Беларусь, што яна 
адрозніваецца ад Польшчы і 
Расіі і прэтэндуе на незалеж-
насць. Калі еўрапейцы і амеры-
канцы не ведалі пра беларусаў 
нічога, давесці ім пра неаб-
ходнасць незалежнасці гэтага 
народа было нерэальна. Вось 
адзін прыклад гэтага няведан-
ня. Пры перакладзе беларускіх 
дакументаў на англійскую мову 
наша краіна атрымала назву 
White Russia – і пасля гэтага ў 
Англіі пачалася дыскусія. Гучалі 
версіі, што “белыя” захапілі 
тэрыторыю Беларусі і дайшлі да 
Вільні.

– Дарэчы, белагвардзей-
цы цікавіліся дзейнасцю БНР? 

– Цікавіліся гэтак жа сама, 
як і ўсім тым, што адбывалася 
на прасторах былой Расійскай 
імперыі. Аляксандр Бахановіч, 
паручнік інжынерных войскаў, 
спрабаваў нават стварыць у 
Адэсе Беларускі краёвы ўрад – 
і ў мясцовых газетах з’явілася 
тэлеграма генерала Дзянікіна 
ў яго падтрымку. У тым ліку і 
такім чынам “белыя” спрабавалі 
ўтрымаць Беларусь у складзе 
Расіі. Паколькі Бахановіч і іншыя 
падобныя дзеячы ўзнікалі невя-
дома адкуль і да гэтага не былі 
заўважаны ў беларускім руху, 
выклікае падазрэнні, што іх дзей-

насць была небескарыслівая.
– Хто мог стаць першым 

прэзідэнтам БНР? Цывільны 
палітык? Або вайсковец? 
Нездарма пасля Першай 
сусветнай вайны ў большасці 
краін Усходняй Еўропы 
(акрамя Чэхаславакіі) 
былі ўстаноўлены ваенныя 
дыктатуры.

– Краіны Усходняй Еўропы 
прыйшлі да дыктатур не адразу 
– як правіла, іх усталяванню 
папярэднічаў большы ці 
меншы перыяд парламенцкай 
дэмакратыі. Людзей жа, схільных 
да ўсталявання дыктатуры, 
звычайна вылучала само жыццё. 
І зусім не абавязкова яны 
паходзілі з ліку прафесійных 
вайскоўцаў. Напрыклад, Юзаф 
Пілсудскі яшчэ да вайны 
арганізаваў у Аўстрыйскай 
імперыі польскія легіёны. З іх 
дапамогай ён пазней прыйшоў 
да улады. Але беларусы не 
здолелі стварыць самастойна-
га войска. Калі такія злучэнні 
ўзнікалі, дык толькі пад чужым 
камандаваннем – у складзе 
польскіх і літоўскіх узброеных 
сіл. У тых умовах ніводны вай-
сковец не меў магчымасці сябе 
праявіць. 

– А як жа генерал 
Станіслаў Булак-Балаховіч? 
Колькі гадоў таму “Белсат” 
зняў пра яго дакументальны 
фільм “Генерал няскончанай 
вайны”.

– Ён не меў стратэгічных 
талентаў, не ўмеў распрацоўваць 
аперацыі на фронце. Яго 
мабільная армія добра 
дзейнічала ва ўмовах партызан-
скай вайны. Гэтым ён нагадваў 

такіх людзей, як Нестар Махно, 
Васіль Чапаеў, Сямён Будзённы, 
якія да сусветнай вайны не былі 
вайскоўцамі, але мелі прыха-
ваныя таленты, якія раскрыліся 
падчас грамадзянскай вайны.

У Беларусі хапала цывільных 
лідараў. Напрыклад, Антон 
Луцкевіч – найбольш дасвед-
чаны палітык з прыстойнай 
адукацыяй і вялікімі сувязямі. 
Многія з тых людзей, якія потым 
апынуліся ў кіраўніцтве літоўскай 
або польскай дзяржавы, былі 
асабіста знаёмы з ім яшчэ да 
рэвалюцыі 1917 года – напры-
клад, па сумеснай дзейнасці ў 
масонскіх ложах. 

– БНР утварылі масоны?
– Не (смяецца). Людзі 

любяць шукаць у гістарычных 
падзеях масонскія змовы. У 
нацыянальным руху масонаў 
было няшмат. Антон Луцкевіч, 
яго брат Іван (ён рана памёр 
з-за сухотаў), Вацлаў Ластоўскі, 
Дамінік Сямашка… Але кож-
ны з іх меў у масонскіх ложах 
свае інтарэсы і цікавасці. 
Непасрэднага ўплыву на 
ўтварэнне БНР масоны не мелі. 
Гэта былі звычайныя знаёмствы. 

Але існуе яшчэ адна 
акалічнасць, на якую не мог 
паўплываць нават Луцкевіч. 
Дзяржаўная сістэма не была 
створана, улады БНР не маглі 
збіраць падаткі з насельніцтва. 
Патрэбныя грошы магла даць 
эліта (прадстаўнікі шляхты і 
буржуазіі), што мела знаёмствы 
на Захадзе. Яна магла стаць 
праваднікамі інтарэсаў БНР 
на міжнароднай арэне. Той жа 
Раман Скірмунт, рэспектабельны 
палітык, багаты памешчык, 

яшчэ да рэвалюцыі з’яўляўся 
дэпутатам Дзяржаўнай думы. 
Але беларускі рух арыентаваўся 
на ніжэйшыя пласты грамадства. 
Беларускія эсэры і іншыя 
палітычныя партыі прапаноўвалі 
забраць зямлю і падзяліць паміж 
сялянамі. Калі б іх  радыкальныя 
праграмы былі рэалізаваны, 
эліта страціла б усё, што мела. 
Таму ўсе людзі з грашыма бачылі 
ў беларускім руху не саюзніка, а 
ворага. У выніку нават імаверныя 
шанцы на поспех аказаліся 
страчанымі.

– якое рашэнне дзеячаў 
БНР стала іх фатальнай 
памылкай? 

– Гледзячы на абвяшчэн-
не БНР з адлегласці часу, трэ-
ба прызнаць: рэальных шанцаў 
на поспех у тых умовах проста 
не было. Па сутнасці, рабілася 
ўсё, што ў тых умовах можна 
было рабіць. Асноўная прычына 
няўдачы – унутраная слабасць 
беларускага нацыянальнага 
руху з усім тым, што з гэтага 
вынікае, а не нейкія дапушчаныя 
памылкі. На жаль, за некалькі 
месяцаў ці нават гадоў немаг-
чыма паўнавартасна прайсці 
той шлях, на які іншым народам 
спатрэбіліся дзесяцігоддзі.

Галоўнае, што дзеячы БНР 
запусцілі ў масы саму ідэю, 
што можа існаваць беларуская 
незалежная дзяржава са сваімі 
межамі, што беларускі народ 
не горшы за іншыя. Пасля 1918 
года гэта ідэя не памірала і акту-
альная дагэтуль. Цяпер, у тым 
ліку дзякуючы і БНР, існуе бела-
руская дзяржава, прызнаная 
ўсім светам.
Гутарыў Максім ПЛОТНІКАЎ.

Алесь ПАШКеВіч: 

«Мы маглі б атрымаць 
Смаленск, але з тым жа 

поспехам страціць Брэст»
Каго з дзеячаў БНР можна назваць “беларускім Чапаевым”? 
Чаму беларускія дыпламаты ледзь не аддалі Брэст Украіне? 

Які след у гісторыі БНР пакінулі масоны? 
На гэтыя і шэраг іншых пытанняў, пра якія не пішуць у падручніках, адказвае гісторык 

Алесь Пашкевіч. Ён выступіў выдаўцом кнігі Дароты Міхалюк “Беларуская Народная 
Рэспубліка ў 1918–1920 гг.”, якая перакладзена з польскай на беларускую мову.

Словам  
шчырасці  

і дабра
Да юбілею пісьменніка Уладзіміра Ліпскага

6 мая 2015 года пісьменнік 
Уладзімір Ліпскі, лаўрэат 
Дзяржаўнай прэміі Беларусі, 
с т а р ш ы н я  п р а ў л е н н я 
Беларускага дзіцячага фон-
ду, член Нацыянальнай камісіі 
па правах дзіцяці, узнагарод-
жаны ордэнам Францыска 
Скарыны, адзначае свой юбілей –  
75-годдзе. Усё свядомае жыццё 
ён прысвяціў дзецям: 37 гадоў 
узначальвае часопіс “Вясёлка”, 
а год таму стварыў для 
дашкольнікаў часопіс – чытанку-
маляванку “Буся”. Гэтыя выданні 
15-тысячным тыражом прыход-
зяць у кожны раён, іх выпісваюць 
сем’ямі, чытаюць у бібліятэках.

Уладзімір Ліпскі вядомы не 
толькі ў нашай краіне, але і за 
мяжой. Яго мастацка-дакумен-
тальныя аповесці, эсэ, нарысы і 
апавяданні, кнігі для дзяцей пера-
кладзены на рускую, украінскую, 
літоўскую, нямецкую мовы. 
Творчасць гэтага мастака слова 
ўключана ў вучэбныя праграмы 
школ, педагагічных вучылішчаў 
і каледжаў, вывучаецца на 
філалагічных факультэтах ВНУ 
педагагічнага профілю. Як стар-
шыня праўлення Беларускага 
дзіцячага фонду, віцэ-прэзідэнт 
Міжнароднай асацыяцыі дзіцячых 
фондаў ён клапоціцца пра лёс 
дзяцей-сірот, чарнобыльцаў: яго 
кнігі “Падкідыш”, “Бацькі і дзеці”, 
“Мама. Малітва сына”, “Бацька. 
Лісты на неба” ўздымаюць 
глыбокія пытанні сямейнага 
выхавання, духоўнасці, вучаць 
уважліва і чула ставіцца да 
маленькіх сэрцаў, што прагнуць 
дабрыні і спагады. Нездарма 
пісьменнік Анатоль Кудравец пра 
кнігу Уладзіміра Ліпскага “Мама. 
Малітва сына” напісаў, што 
“адкрытасць, шчырасць пера-
водзяць кнігу-споведзь з абсягаў 
вельмі асабістых у абясягі гра-
мадска значныя, грамадска неаб-
ходныя”. “Яна вяртае нас у веч-
нае – туды, дзе праўда, чысціня, 
радасць”, – упэўнена і народ-
ная артыстка Беларусі Марыя 
Захарэвіч.

Такія кнігі юбіляра, як “Я. 
Праўдзівы аповед пра твой і мой 
радавод”, “Янкаў вянок” (дзецям 
пра Янку Купалу), “Жыві сёння”, 
“Сонца над галавой”, “Вясёлка 
над Нёманам”, “Я тут жыву”, 
выводзяць аўтара на абсяг леп-
шых узораў сучаснай беларускай 
літаратуры.

Уладзімір Ліпскі – выдат-
ны пісьменнік-дакументаліст. 
“Біяграфічны жанр ён засвойваў, 
працуючы над кнігамі “Крутыя 
вёрсты” (пра Героя Савецкага 
Саюза Зінаіду Тусналобаву-
Марчанка), “Урокі Купрэвіча” 
(пра славутага беларускага 
акадэміка), “Невядомы” (пра 
Ігната Грынявіцкага), “Мужык” 
(пра Аляксея Скакуна)”, – 
адзначыў у сваёй рэцэнзіі 
пісьменнік, дырэктар выда-
вецкага дома “Звязда” Алесь 
Карлюкевіч.

Шмат казак напісаў Уладзімір 
Ліпскі для дзяцей вясёлкаўскага 

ўзросту. У жанрах казак, 
аповесцяў, апавяданняў выйшлі 
яго папулярныя кнігі “Каралева 
белых прынцэс”, “Прыгоды 
Нуліка”, “Наша Маша”, “Вясёлая 
азбука”, “Антонік-Понік”, 
“Гостинец” (выдавецтва “Детская 
литература”), “Золотой домик” 
(на рускай мове, выдавецтва 
“Мастацкая літаратура”).

Пра Уладзіміра Ліпскага, яго 
стаўленне да дзяцей і дзіцячай 
літаратуры вельмі вобразна 
напісаў некалі народны паэт 
Беларусі Рыгор Барадулін:

Скачыце, зайчыкі і ліскі,
З настроем будзьце, 
  таты, мамы.
Няхай жыве Уладзімір Ліпскі – 
Сярод дзяцей дарослы самы!
Уладзімір Ліпскі імкнецца сва-

ёй творчасцю і грамадскай дзей-
насцю сцвярджаць Дабро, вучыць 
любіць сваю Радзіму і кожнага 
чалавека ў ёй, адчуваць радасць 
ад жыцця і літаратуры. Відаць, 
таму ён і стаў заснавальнікам 
найбуйнейшага ў Беларусі свя-
та народнага гумару ў Аўцюках. 
Народны артыст Беларусі Генадзь 
Аўсяннікаў адзначыў: “Можна 
з радасцю засведчыць, што на 
Палессі нарадзілася новая, 
адмысловая традыцыя”.

Кандыдат філалагічных 
навук, літаратуразнавец 
Маргарыта Яфімава склала кнігу 
“Уладзімір Ліпскі: Не выжы-
ваю, а жыву!”. У кнігу ўвайшлі 
шматлікія рэцэнзіі пра твор-
часць і грамадскую дзейнасць 
Уладзіміра Ліпскага. Супрацоўнік 
навукова-метадычнай уста-
новы “Нацыянальны інстытут 
адукацыі” Ірына Буторына 
напісала пра пісьменніка кнігу 
“Свой у краіне дзяцінства”. А 
Гомельскае тэлебачанне ў серыі 
“Постаці” стварыла фільм пра 
свайго знакамітага земляка. 
Па вызначэнні Нацыянальнай 
акадэміі навук Беларусі Уладзімір 
Ліпскі ўключаны ў раздзеле 
“Персаналіі” ў лік пісьменнікаў, 
творчасць якіх і складае гісторыю 
беларускай літаратуры ХХ ста-
годдзя.

Вядомы беларускі мастак, 
аўтар славутага цыкла “Мадонны” 
Аляксей Кузьміч пісаў: “Талент 
Уладзіміра Ліпскага шматгран-
ны. Яго сонечнай энергіі хапае на 
ўсё. Скажу больш: ягонае жыццё 
напоўнена залатым і радасным 
святлом. Уладзімір Ліпскі тонка 
разумее прыгажосць, адчувае 
гармонію і бязмежна любіць жыц-
цё. Няхай жа і далей яго талент 
адухаўляе людзей, увесь свет”.

Сапраўды, няхай гэта будзе 
пажаданнем юбіляру – выдат-
наму пісьменніку, галоўнаму 
рэдактару папулярных часопісаў 
для дзяцей “Вясёлка” і “Буся” 
Уладзіміру Сцяпанавічу Ліпскаму. 
Няхай яго слова шчырасці і дабра 
жыве ў сэрцах дзяцей і дарослых!

Ад імя рэдкалегіі і рэдакцыі 
часопісаў “Вясёлка” і “Буся” –

Маргарыта ПРОХАР,
Раіса БАРАВІКОВА.

Свае публікацыі, віншаванні, пажаданні, пытанні на адрас 
юбіляра дасылайце па адрасе:

220073 Мінск, вул. Кальварыйская, 25, “Вясёлка”.
Тэл. 200-92-61, 200-91-90, 200-81-92, 204-62-83.
Сайт “Вясёлкі”: www.veselka.by
E-mail: vyaselka2011@yandex.by
Асабісты сайт пісьменніка: www.lipskivs.by 

ФОРТуНА

                         Инна ЛИСОВА:

«По Северному полюсу пришлось 
прогуляться в кроссовках…»

Несколько лет назад аспирантка Витебского государственного университета имени П.М.Машерова  
приняла участие в интеллектуальной игре «Что? Где? Когда?». Вопросы, которые придумала девушка,  

оказались настолько сложными, что даже загнали в тупик известного знатока Александра Друзя. 
В качестве приза Инна Лисова получила денежное вознаграждение, а также два билета на… Северный полюс.

«Народная Воля» расспросила Инну не только о том, чем ей запомнилось далекое путешествие.

– Инна, вы еще продолжаете 
учебу?

– Да, учусь в аспирантуре и второй 
год являюсь младшим научным сотруд-
ником научно-исследовательского сек-
тора. Я окончила университет по спе-
циальности «преподаватель русского 
языка и литературы», а также немец-
кого языка. До этого года преподавала 
на факультете довузовской подготовки, 
а сейчас готовлюсь к кандидатскому 
экзамену.

– Как решились поучаствовать в 
«Что? Где? Когда?»?

– Игра проходила в декабре 2012 
года. Вопросы отправила спонтанно. 
Моя мама в прошлом учитель миро-
вой художественной культуры. Большая 
поклонница и белорусской, и русской 
версий игры. Однажды предложила 
почитать книгу, сказала: «Могут полу-
читься неплохие вопросы, посмотри». 
Это была энциклопедия, которая и 
навела на размышления. Из нескольких 
предложенных нами вопросов выбрали 
три, которые попали на игру. 

– Какие вопросы прозвучали в 
финале?

– «Что символизирует в китайской 
опере актер, бегающий по кругу с пле-
тью?». Александр Друзь дал правиль-
ный ответ: «Скачет на лошади».

На следующий вопрос «Что показы-
вает актер, приседающий с лопаткой в 
руках, имитируя большое напряжение?» 
знаток ответил неверно. Александр 
Друзь предположил, что актер копает 
яму. На самом деле он плывет в лодке.

– Как давно вы в интеллектуаль-
ных играх?

– Очень давно. Я училась в 
Октябрьской средней школе Витебского 
района, и у нас была замечательная учи-
тельница биологии, которая вела кружок 
«Что? Где? Когда?». В то время в горо-
де очень часто проводили различные 
интеллектуальные турниры: «Брэйн-
ринг», «Кубок княгини Ольги» и другие.

Играла в составе команды «Альфа и 
Омега», была капитаном команды «Сто 
процентов», дома даже диплом лежит 
«Лучшему капитану» (смеется).

– На программу вы ездили в 

Москву?
– Да. Мне позвонили организато-

ры и сказали, что вопросы, возмож-
но, попадут на игру. У меня спросили: 
«Готовы ли вы приехать?» Потом позво-
нила Валентина Алексеевна Андреева – 
главный редактор телекомпании «Игра», 
и мы очень долго разговаривали с ней 
о вопросах, о значении игры в моей 
жизни, о разнице между белорусской и 
российской версиями, о поездке…

В Москву я приехала за сутки до 
игры. В первый день была репетиция: 
постановка, как правильно выходить, 
как реагировать и т.д. 

– Белорусская и российская вер-
сии сильно отличаются?

– Наши игры, насколько я знаю, 
транслируются в записи, а в Москве 
идет прямой эфир.

Многое зависит от ведущего. Стиль 
Алеся Мухина очень мягкий, в напря-
женных ситуациях он сглаживает обста-
новку, подбадривает команду. 

– Победа для вас стала неожи-
данностью?

– Момент был очень волнительный. 
Когда объявили о поездке на Северный 
полюс, я вообще не поняла, что про-
исходит (смеется). В моем понимании 
путешествие на Северный полюс – это 
такая серьезная экспедиция, которая 
долгое время готовится и для которой 
нужны определенные физиологиче-
ские характеристики, крепкое здоро-
вье и т.д. Но, как оказалось позднее, 
это вполне комфортный круиз со всеми 
удобствами…

– С Александром Друзем, кото-
рого обыграли, разговаривали 
после игры?

– Состоялся очень приятный диалог. 
Я поблагодарила знатока за игру. 

– «Сделать» такого знатока, как 
Друзь, дорогого стоит…

– Не думаю, что это большое дости-
жение. Бывают такие вопросы, на кото-
рые не позволяет ответить настроение, 
может логика в определенный момент 
подвести…

Я не рассчитывала на такой резуль-
тат. В первую очередь мне хотелось 
получить впечатления и посмотреть на 

игру изнутри. Очень люблю «Что? Где? 
Когда?». Часто пересматриваю про-
граммы времен Владимира Яковлевича 
Ворошилова.

– С кем вы отправились на 
Северный полюс?

– С моим молодым человеком. Он 
интересовался устройством ледокола, 
его мощностью, историей. Ведь «50 лет 
Победы» на сегодняшний день самый 
крупный ледокол.

– Как проходило путешествие?
– Это туристическая поездка, кото-

рую три раза за сезон проводит компа-
ния Poseidon Expeditions. Организаторы 
набирают разнонациональные группы и 
в течение двух недель идут к полюсу и 
обратно. Нас было около 130 человек. 
Люди образованные, начитанные, инте-
ресные в общении. По пути посещали 
различные достопримечательности. 

Жили на борту атомного ледоко-
ла «50 лет Победы». Каждый день нам 
выдавали программку с перечнем 
мероприятий на день. Подъем был в 
6.30 утра – спать было некогда. Такой 

активный отдых у нас был (смеет-
ся)! Хотя время на Северном полюсе 
– относительное понятие. Летом там 
светло круглые сутки. Чувства, что мы 
не высыпаемся, не было. Наверное, 
из-за впечатлений, которых было очень 
много.  

– Высадки на берег были?
– Да, конечно. Но многое зависело 

от погодных условий. Первый раз мы 
попытались высадиться в Тихой бухте, 
когда шли на Северный полюс. Но не 
получилось из-за сильного ветра, а на 
обратном пути остановиться все-таки 
удалось.

– Из Витебска брали с собой 
теплые вещи? Все-таки ехали из 
лета в глубокую зиму…

– Я взяла очень большой чемодан. 
Как оказалось позже, мы его брали зря. 
Половина вещей оказались лишними. 
У меня сформировалась культура путе-
шествия – теперь большие чемоданы 
я никуда не беру (смеется). Нам выда-
ли резиновые сапоги и куртку, так что 
мои переживания, что замерзну, были 
излишними.

Когда мы выезжали из Витебска 
в Мурманск, начинался «Славянский 
базар». В июле на ярмарке мы купили 
зимние варежки, что облегчило процесс 
сбора в дорогу. Не нужно было бегать 
по городу и летом искать варежки. 
Хотя были и непредвиденные ситуации. 
Например, мне пришлось прогуляться в 
кроссовках по Северному полюсу после 
купания в водах Арктики. Также мы при-
сутствовали на церемонии бракосочета-
ния. Капитан ледохода на судне может 
зарегистрировать брак. И во время 
нашего путешествия состоялась свадь-
ба знатоков клуба «Что? Где? Когда?» 
Анастасии Шутовой и Ильи Новикова.

– А расскажите подробнее, как 
вы вдруг решили нырнуть в Арктику.

– Я подумала, что такое возмож-
но один раз в жизни и поэтому нель-
зя упускать шанс. Несмотря на мороз, 
выстраивались очереди желающих! 
Конечно, за нами следили специали-
сты, соблюдались все правила техники 
безопасности. После купания выдавал-
ся сертификат моржа. 

Когда поднимаешься на берег, на 
тебя сразу накидывают халат и протя-
гивают рюмку водки, чтобы согреться. 
Уже через полчаса было такое ощуще-
ние, что и не окуналась, – можно было 
нырнуть еще (смеется). Правда, про-
мокла обувь, которую нам дали, поэто-
му по полюсу пришлось прогуляться в 
кроссовках…

– Белых медведей видели?
– И не раз! Сама миссия на 

Северный полюс, с одной стороны, 
была туристическая, а с другой – науч-
но-исследовательская. На борту ведь 
было много как профессиональных уче-
ных, так и любителей со всего мира. 
Поэтому на любой вопрос всегда был 
ответ. Был целый курс лекций об исто-
рии открытия Северного полюса, о его 
особенностях. Некоторые экскурсии 
происходили прямо на высадках. Мы 
побывали на острове Чамп, который 
известен своими камнями округлой 
формы, и никто не знает, почему они 
круглые. Была высадка, когда мы смо-
трели на моржей. Там тоже нашелся 
ученый, который очень доступно рас-
сказал нам об этих животных. 

– Инна, вы по натуре домашний 
человек? 

– Да. И несмотря на то, что за 
последний год за время учебы в аспи-
рантуре я побывала более чем в 10 
городах, я очень люблю Витебск, здесь 
дом и какое-то душевное спокойствие. 
Хотя в то же время я очень легка на 
подъем и с удовольствием могу поуча-
ствовать в какой-нибудь авантюре.

– Если не секрет, на что вы 
потратили выигрыш? 

– Сумма выигрыша составила 355 
тысяч российских рублей, из которых 
30 процентов ушли на налог. Половину я 
отдала маме, поскольку участием в игре 
была обязана ей. К деньгам я отношусь 
равнодушно, более серьезно я воспри-
нимаю пользу, которую они могут при-
нести. Ну а та часть, которая осталась 
мне, пошла на подготовку диссертации: 
поездки в библиотеки и другие техниче-
ские моменты.

Роман ВАСЮКОВИЧ.
Витебск.

Зміцер Вайцюшкевіч 
запрашае ў Вільнюс

6 чэрвеня ў Вільнюсе 
адбудзецца 
канцэртная 

прэзентацыя новага 
альбома Зміцера 

Вайцюшкевіча «Наша 
песня». Гэта будзе 
першае выязное 

выступленне артыста 
для беларускай 

публікі з бясплатнай 
візавай падтрымкай.

Зміцер Вайцюшкевіч – адзін з 
галоўных прадстаўнікоў сучаснай 
беларускай нацыянальнай песні. 
На яго рахунку паўтара дзясятка 
альбомаў і канцэртных праграм 
на вершы беларускіх паэтаў – 
Барадуліна, Някляева, Бураўкіна, 
а таксама замежных паэтаў у 
перакладзе на беларускую. Шмат 
хто нават жартуе, што дзеля пра-
паганды беларускай паэзіі і мовы 
Вайцюшкевіч зрабіў больш, чым 
Міністэрства культуры.

Праз актыўную грамадзян-
скую пазіцыю Зміцер не раз 
трапляў у неафіцыйныя спісы 
музыкантаў, чые выступленні 
ў Беларусі, а таксама эфіры на 
радыё і тэлебачанні сустрака-
юць усе магчымыя перашко-
ды. У кастрычніку мінулага года 
Вайцюшкевіч даў першы за 3,5 
года (пры гэтым аншлагавы!) 
сольны канцэрт, але пасля гэтага 
яшчэ два выступленні ў Мінску 
былі сарваны. Праз адсутнасць 
іншых магчымасцяў для сустрэ-
чы з беларускай публікай, музы-
кант вырашыў даць першы ў 
сваёй кар’еры «выязны» канцэрт 
у Вільнюсе. Выступленне адбуд-
зецца ва ўтульнай зале Дома 
польскай культуры, разлічанай на 

500 гледачоў.
– Плануем вялікую 

двухгадзінную праграму з двух 
аддзяленняў. Першае – прэм’ера 
новага альбома на вершы 
беларускіх паэтаў. Другое – най-
лепшыя песні розных гадоў, – 
распавядае Вайцюшкевіч. – Гэта 
будзе прыгожае выступленне 
поўным складам WZ-Orkiestra. 
Нягледзячы на ўсе знешнія 
абставіны, падтэкст канцэрта, 
як і альбома, будзе пазітыўны, 
лірычны і жыццесцвярджальны. 
Вясна ж на дварэ!

Квіткі з правам на візавую 
падтрымку (аднаразовая віза без 
консульскага збору са спрош-
чаным наборам дакументаў, 
тэрмін дзеяння з 5 да 7 чэрвеня 
ўключна) ужо ў продажы. Набыць 
іх можна толькі ў «Тэатральнай 
касе» по адрасе: Мінск, вул.
Калініна, д.5. Там жа адбыва-
ецца рэгістрацыя на падачу 
дакументаў у Амбасаду Літоўскай 
Рэспублікі (Мінск) і Генеральнае 
консульства (Гродна). Апошні 
тэрмін падачы – 29 мая. Квіткі без 
візавай падтрымкі можна набыць 
у сістэмах Kvitki.by (Беларусь) і 
Bilietai.lt (Літва).

Аліна ВЕТРАВА.

ВАС ЦІКАВІЦЬ…

Як здароўе Аляксандра 
Куллінковіча?

Пару тыдняў таму чытала, што лідара гурта “Нейра 
Дзюбель” Аляксандра Куллінковіча на адным з канцэртаў 
у мінскім клубе палічылі за п’янага. Ён забываў сло-
вы песень, падаў, сыходзіў са сцэны. Хаця, як потым 
высветлілася, не зусім адэкватныя паводзіны музы-
канта былі звязаны не з перадазіроўкай алкаголю, а з 
мікраінсультам. Як зараз яго самаадчуванне?

Ірына БОЙКА, г.Баранавічы.

– Я адчуў, што мне дрэнна яшчэ да выхаду на сцэну, але не мог 
зразумець, што са мной, – узгадвае Аляксандр Куллінковіч. – Пасля 
візіту да ўрачоў усё стала на свае месцы. Цяпер са здароўем усё ў 
парадку – хутка аднавіўся. Жывы-здаровы, група працуе, канцэрты не 
адмяняем, а іншых падрабязнасцяў не трэба. Пасля таго, як напісалі 
пра тое, што здарылася, у мяне проста разрываўся тэлефон! Дзякуй, 
канешне, усім, хто непакоіўся і перажываў. Усё добра. І да сустрэчы на 
канцэртах!

Марына ВІШНЕЎСКАя.
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У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, пра ва 
ўступ лен ня ў пе рапiску пакiдае за са бой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных 
аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не 
пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі 
№947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў 
друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом друку». ЛП 
№02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 4.05.2015 у 
17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 25420 экз. За каз №1873.

Адрас рэдакцыi: 
220030, Мiнск, вул.
Энгельса, 34а. 
Прыёмная:  
тэл. (017) 3286871. 
Тэл./факс рэкламнага 
аддзела: (017) 3286609 
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 
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63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СяРЭДЗIЧ

ПРОЩАЛЬНыЕ СЛОВА

ХАКЕЙ

Эдуард ЗАНКАВец:

«Пасля дамашняга 
чэмпіянату камандзе  

будзе складаней»
1 мая ў Чэхіі стартаваў чэмпіянат свету па хакеі.

Беларуская зборная ўжо правяла на 
турніры два матчы (выйграла ў Славеніі – 
4:2 і прайграла ў авертайме Славакіі – 1:2), 
але зразумела, што для каманды ўсё толькі 
пачынаецца.

Поспех на мінулагоднім дамашнім 
чэмпіянаце (7-е месца) паўтарыць 
будзе складана, але, як кажуць, нічога 
немагчымага ў гэтым жыцці няма.

Зрэшты, без праблем не абышлося. 
Перад ад’ездам каманды ў Чэхію журналісты 
пацікавіліся ў старшыні Федэрацыі хакея 
Ігара Рачкоўскага: “Чаму са зборнай не 
будзе хакеіста Канстанціна Кальцова?»

“Гэта адзіны чалавек, па якім мы не веда-
ем прычыны адмовы, – адказаў Рачкоўскі. – 
Косця сам не можа сфармуляваць, чаму ён 
не далучыцца да зборнай”.

– якія шанцы ў беларускіх хакеістаў 
на гэтым першынстве? – з такім пытаннем 
наш карэспандэнт звярнуўся да былога 
галоўнага трэнера беларускай зборнай 
Эдуарда ЗАНКАЎЦА.

– Паўтарыць мінулагодні поспех 
будзе вельмі складана, – адзначае наш 
суразмоўца. – Але склад у зборнай добры. 
У сваёй большасці каманда падышла да 
першынства без траўміраваных ігракоў, што 
ўжо дае падставы спадзявацца, што будзе 
станоўчы вынік.

– А ці можа на вынік паўплываць 
змена трэнера? У мінулым годзе пры 
Глене Хэнлане ўсе адзначалі вельмі 
добрую псіхалагічную атмасферу ў 
зборнай. А зараз, напрыклад, той жа 
Канстанцін Кальцоў адмовіўся выступаць 
за каманду, і трэнерскі штаб не здолеў 
знайсці паразуменне з хакеістам…

– Я не стаў бы зараз казаць, калі 
атмасфера была больш здаровай, а тым 
больш не ведаю, што зараз адбываецца 
ўнутры каманды. Але, мне здаецца, трэнеры 
робяць усё, каб у зборнай быў калектыў. 
Без гэтага на поспех спадзявацца не 
даводзіцца.

– Што можаце сказаць пра сапернікаў 
у групе?

– Фінляндыя, Расія і ЗША – гэта, 
безумоўна, зборныя высокага класа, але 

і іх можна перамагаць пры ўдалым збегу 
абставін. А вось астатніх мы ўжо не раз 
перамагалі, так што, як кажуць, усё ў нашых 
руках.

– У мінулым годзе зборная Беларусі 
выступала ў родных сценах, зараз 
гуляем у Чэхіі. Розніца ёсць?

-- Дамашні чэмпіянат – гэта павышаны 
псіхалагічны ціск на хакеістаў, таму зараз 
у гэтым плане будзе лягчэй. Ігракі ў нас 
вопытныя, адыгралі на такіх першынствах 
не раз. Але чэмпіянат – гэта чэмпіянат. 
Зборныя збіраюць лепшых, таму лёгкага 
жыцця ніхто не абяцае. На першае месца 
тут ужо выходзіць фізічная форма ігракоў і 
маральны настрой. Але, паўтаруся, нагода 
для аптымізму ёсць.

– На якое месца можа разлічваць 
наша каманда?

– Добра было б увайсці ў васьмёрку 
мацнейшых. Задача рэальная, хоць і 
няпростая. А далей ужо як карта ляжа. У 
жыцці заўсёды ёсць месца подзвігу.

Алесь СІВЫ.

P.S. Сёння зборная Беларусі 
згуляе з камандай Даніі. За 
аператыўнай інфармацыяй сачыце 
на нашым сайце nv-online.info.

Расклад матчаў

Чэмпіянат пройдзе з 1 па 17 мая.
Група “А”. Аўстрыя, Германія, 

Канада, Латвія, Францыя, Чэхія, 
Швейцарыя, Швецыя.

Група “В”. БЕЛАРУСЬ, Данія, 
Нарвегія, Расія, Славакія, Славенія, 
ЗША, Фінляндыя.

7 мая. ЗША – Беларусь
9 мая. Беларусь – Расія.
11 мая. Фінляндыя – Беларусь
12 мая. Нарвегія – Беларусь.
Матчы ¼ фіналу пройдуць 14 мая, 

паўфінальныя – 16 мая. Фінал і матч 
за “бронзу” адбудуцца 17 мая.

ЧТОбы ПОМНИЛИ

Они тоже были 
творцами Великой 

Победы…
Работая в спортобществе 

«Динамо», мне посчастливилось 
трудиться со многими дина-
мовцами – ветеранами Великой 
Отечественной войны.

И первый, с кем меня свела 
судьба, был Владимир Львович 
Коган. Во время войны он был 
воздушным стрелком. Защищал 
Москву, в конце войны бомбил 
Берлин. В его летной книжке 
записано 140 боевых вылетов! 
Мундир майора запаса украша-
ли ордена Отечественной войны, 
Красной Звезды и многие медали.

После Победы он вернулся 
в Минск и активно включился в 
развитие бокса в Беларуси, при 
этом сам тоже продолжал высту-
пать. Коган – чемпион СССР 1949 
года и девятикратный чемпион 
БССР.

Владимир Львович состоялся 
и как Тренер с большой буквы. Он 
первый получил в 1957 году зва-
ние заслуженного тренера СССР.

Часто вспоминаю, как Коган 
мне говорил: «Может быть, 
нескромно, но мне кажется, 
что в своем служении стране и 
спорту я мог бы стать примером 
для молодого поколения». Беру 
на себя смелость утверждать, 
что в сказанном он был прав. 
Владимир Львович, к большому 
сожалению, ушел из жизни…

Особые слова уважения и 
заслуженному тренеру СССР 
Герману Матвеевичу Бокуну. 
Герман Матвеевич участвовал 
в боях на Ленинградском и 3-м 
Украинском фронтах. Великую 
Отечественную прошел с перво-
го до последнего дня. Награжден 
многими медалями, в том числе 
«За оборону Ленинграда» и «За 

победу в Великой Отечественной 
войне». После окончания войны 
он полностью посвятил себя слу-
жению спорту. Красноречивым 
подтверждением его заслуг 
следует назвать следующее: 
на протяжении семи Олимпиад 
(1956–1980) белорусское фехто-
вание радовало своими успеха-
ми… Семь золотых, четыре сере-
бряные и три бронзовые меда-
ли завоевали ученики Бокуна. 
Поверьте, достижения тренера 
Г.Бокуна до сих пор никем не 
превзойдены!

Хочу накануне 9 Мая 
добром вспомнить и полков-
ника Вениамина Яковлевича 
Дорофеева. Службу в Советской 
Армии он начинал с царицы 
полей – пехоты. Первое боевое 
крещение получил в Курской бит-
ве. В этом кошмарном сражении 
от его взвода осталось в живых 
всего двое. Сам Дорофеев был 
ранен, контужен и до конца вой-
ны получил еще пять ранений, но 
судьба явно берегла его.

Вениамин Яковлевич был 
награжден тремя орденами и 
двумя десятками медалей. Уже 
после войны он окончил пара-
шютно-десантное училище. 
Совершил более трех тысяч 
прыжков и подготовил двадцать 
мастеров спорта. За что ему при-
своено звание заслуженного тре-
нера республики.

Конечно, в динамовских 
рядах трудились многие участни-
ки Великой Отечественной вой-
ны, я рассказал только о троих. 
Но помним – всех…

Юрий яСИНСКИЙ,
заслуженный тренер 

Беларуси.

Валентин еЛИЗАРЬеВ:

«Плисецкая привезла 
моей дочери мешок 

заграничных игрушек»
Известный белорусский хореограф Валентин Елизарьев не только работал, 

 но и дружил со знаменитой балериной Майей Плисецкой.  
Последний раз они встречались на балетном конкурсе в Японии.

– Плисецкая – звезда миро-
вой величины, – говорит Валентин 
Николаевич. – Так получилось, что 
я единственный в Беларуси, кому 
посчастливилось с ней работать. Я соз-
дал для нее хореографию в фильме 
«Вешние воды», режиссером которого 
был Анатолий Эфрос. И на всю жизнь 
мы с Майей Михайловной сохранили 
такую очень трогательную дружбу, под-
держивали телефонную связь. Она во 
многих интервью говорила какие-то 
хорошие слова обо мне…

До сих пор помню свою первую 
встречу с Плисецкой. Она меня так при-
стально рассматривала! Мне было тог-
да 25 или 27 лет – тот еще хореограф 
для мировой знаменитости (смеется)! 
Но у нас получилась совместная рабо-
та. И я как раз недавно просматривал 
фильм Виктора Шевелевича «Зеркало 
времени», в котором она говорит: «Я 
вообще не люблю повторять движе-
ния ни за каким хореографом. У меня 
своя индивидуальность, я по-другому 
чувствую, но за Елизарьевым мне все 
хотелось точь-в-точь повторить!»

Когда снималось кино, у меня как 
раз родился второй ребенок, дочка. А 
Плисецкая на пару дней ездила на кон-
церт куда-то за границу – в Италию, 
кажется. Так она мне привезла оттуда 
целый мешок игрушек! Я был потрясен! 
Откуда-то узнала о рождении дочери и 
появилась на репетиции с этим огром-
ным мешком, в котором была еще и 
детская одежда. Это было в 1975 году. 
Представляете, что такое по тем вре-
менам были импортные детская одеж-
да и игрушки?..

У нее мама из Вильно, а папа – из 
Гомеля, родилась Плисецкая в Москве. 
Но о ее белорусских корнях при 
встречах мы почему-то не говорили. 
Последний раз мы с ней виделись лет 
пять или шесть назад в Японии – она 
была председателем жюри балетного 
конкурса.

В жизни она была не высокомер-
ная, совершенно спокойная. В засто-
льях очень приятный собеседник. Она, 
конечно, знала себе цену и была очень 
интересной творческой личностью.

Жалко, что такие хорошие люди 
умирают…

Майя Плисецкая умерла 2 мая в Мюнхене, где жила вместе с мужем. Причиной 
смерти стал сердечный приступ. Согласно завещанию, прощание с Майей 

Плисецкой пройдет в узком кругу близких ей людей в Германии. Тело всемирно 
известной балерины будет кремировано, а прах развеян над Россией.

Родной дядя Плисецкой ставил  
в Минске «Лебединое озеро»

КСТАТИ

На сцене Национального академического 
Большого театра оперы и балета Беларуси 
долгое время шел балет, который поставил 
родной дядя Майи Плисецкой балетмейстер 
Асаф Мессерер. 

Именно его семья воспитывала 
Плисецкую – ее отца, который был высокопо-
ставленным чиновником, расстреляли, обви-
нив в шпионаже, а мать, актрису, отправили 
в тюрьму.

– Асаф Мессерер трижды ставил у нас 
«Лебединое озеро», – рассказывает Валентин 
Елизарьев. – Это старое, классическое 
«Лебединое озеро». И до недавнего време-
ни мы были единственным театром, который 
имел подлинник хореографии 1901 года, где 
были собраны лучшие куски работ российских 
хореографов. Но, к сожалению, в театре не 
сумели его сохранить…

Марина КОКТЫШ.

Дзяўчына  
на пяць медалёў!
У мінулыя выхадныя 

завяршыўся 31-ы чэмпіянат 
Еўропы па мастацкай гімнастыцы, 
які праходзіў у Мінску. Адну 
залатую, чатыры сярэбраныя 
і чатыры бронзавыя медалі 
заваявалі беларускія спартсмен- 
кі. Лідар жаночай зборнай 
Беларусі Меліціна Станюта 
фінішавала другой у практыкаванні 
з абручом, саступіўшы расіянцы 
Маргарыце Мамун. Бронзу ў 
гэтых спаборніцтвах заваявала 
яшчэ адна беларуска Кацярына 
Галкіна.

У практыкаванні з мячом дзве 
верхнія прыступкі п’едэстала 
засталіся за расіянкамі Янай 

Кудраўцавай і Маргарытай 
Мамун, а тройку наймацнейшых 
замкнула Станюта.

У фінале з булавамі 
беларускія дзяўчаты Станюта 
і Галкіна набралі аднолькавую 
суму балаў, а таму падзялілі трэ-
цяе месца. Першынствавала 
расіянка Кудраўцава, следам 
размясцілася ўкраінка Ганна 
Рызатдзінава.

І, нарэшце, у кампазіцыі 
са стужкай Станюта завая-
вала яшчэ адзін сярэбраны 
медаль, прапусціўшы напе-
рад Кудраўцаву, якая атрымала 
перамогі ў трох відах праграм на 
мінскім першынстве.

Медальны залік:
Расія – 6 залатых, 2 сярэбраныя медалі,
Беларусь – 1, 4, 4,
Украіна – 0, 1, 2,
Азербайджан, Ізраіль – па 0, 0, 1.

шАшКІ

Турнір у Паставах 
Ён ладзіўся на 

д о ш к а х - 6 4 ,  м е ў 
рэспубліканскае значэнне 
і быў адкрытым. Упэўнена 
перамог у ім канды-
дат у майстры спорту з 
Маладзечна  Аляксандр 
Барташ (16 ачкоў з 18 
магчымых). Другі і трэці 
прызы ўручаны май-
страм спорту Вітольду 
Цыдзіку і мінчаніну 
Вячаславу Палянскаму 
(яны набралі па 12 ачкоў). 
Шасцёрку лепшых замкнуў 
арганізатар спаборніцтваў 
кандыдат у майстры спор-
ту Іван Троцкі (у яго актыве – 11 
ачкоў).

Намеснік  старшыні 
Беларускай федэрацыі шашак 
Віталь Варушыла перадаў па 
электроннай пошце павучальны 
фрагмент з партыі:

Белыя (Захарчук): a3, c5, d2, 
d4, f2 (5). Чорныя (Салейка): a5, 
b8, e7, f4, h6 (5). Ход  і выйгрыш 
чорных. Пераканайцеся ў гэтым 
самастойна. Свае рашэнні вы 
зможаце праверыць у наступным 
выпуску рубрыкі.

Сімвалічныя клубы
У шашачнай кампазіцыі 

створаны сімвалічныя клубы, 
аналагічныя клубу Фядотава 
ў футболе. Іх членамі стано-
вяцца ўдзельнікі першынстваў 
краіны, якія набралі 100 і больш 
заліковых ачкоў. А той, хто 
зрабіў гэта першым, заслужыў, 
каб клуб быў названы яго 
іменем. Міжнародны майстар з 
Бабруйска Аляксандр Кагоцька 
падрыхтаваў рэйтынг-ліст клубаў 
па гульні ў шашкі на 100-клетач-
ных дошках. Цяпер, пасля вынікаў 
17-га ЧРБ, іх членамі  з’яўляюцца: 
клуба Булата (жанр мініяцюр) – 
Л.Вітошкін, Гомель (262,875 ачка), 
П.Шклудаў з Наваполацка (196,5), 
мінчане В.Шульга (168,75), 
В.Булат (127,25), П.Кажаноўскі 
з в.Кашэвічы Пінскага раёна 

(110,525) і А.Сапегін з Усполля 
Мсціслаўскага раёна (106,95), 
клуба Чарнова (камбінацыйныя 
праблемы) – П.Шклудаў (285,375), 
В.Шульга (238,525), Р.Краўцоў 
з Магілёўскай вобласці (217,5), 
В.Булат (206,25), Л.Вітошкін 
(193,25), У.Малашэнка (137,75), 
М.Грушэўскі з Мінска (134,925), 
А.Сапегін (130,475), І.Наўроцкі 
з Мінска (128,25), А.Ляхоўскі з 
Жодзіна (125,15), М.Крышталь з 
Пінска (121,0), Л.Чарноў з Мінска 
(106,25), П.Кажаноўскі (105,025) 
і Д.Камчыцкі з Магілёва (105,0), 
клуба Вітошкіна (эцюды) – 
Л.Вітошкін (381,5), В.Шульга 
(128,975) і К.Малашкевіч з 
Ліды (109,75) і клуба Матуса 
(задачы) – А.Шабалін з Мінска 
(358,375), М.Баброўнік з Мазыра 
(324,0), А.Шурпін з Клімавічаў 
(278,75), К.Тарасевіч з в.Спорава 
Бярэзінскага раёна (194,75), 
мінчане П.Матус (192,75) і 
Д.Сухарукаў (191,0), У.Кажамякін 
з Гомеля (177,5), А.Ляхоўскі 
(151,75), М.Крышталь (117,425), 
Г.Далідовіч з Мінска (113,0) і 
П.Шклудаў (101,25).

Праверце рашэнні
“Для лепшага засваення” 

(М.Грушэўскі): №1 – e3 (f4:b4 
– правіла збівання большай 
колькасці фігур) d6, a3, a7x.

Мікалай ГЛАДКІ.
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ПА-ЗА гуЛЬНЁЙ

Мінскае “Дынама” 
святкуе “юбілей”

У футбольнай камандзе чарговая змена 
трэнераў.

У якасці новага галоўнага 
т р э н е р а  ф у т б о л ь н а г а 
мінскага “Дынама” 47-гадо-
вы Душан Угрын (на фота) быў 
прадстаўлены ў снежні мінулага 
года. Пагадненне з чэшскім 
спецыялістам было падпісана на 
год. Днямі стала вядома, што чэх 
адпраўлены ў адстаўку.

“У сувязі з нездавальняючымі 
вынікамі на старце сезона 
кіраўніцтва ЗАТ ФК “Дынама-
Мінск” прыняло рашэнне 
вызваліць ад абавязкаў галоўнага 
трэнера Душана Угрына”, – 

афіцыйна паведаміў клуб.
Пакуль абавязкі “галоўнага” 

выконвае сербскі спецыяліст Вук 
Рашавіч, які стаў 30-м трэнерам 
“Дынама” з таго часу, як гаспада-
ром клуба стаў бізнесмен Юрый 
Чыж. З «юбілеем»!

Дарэчы, трэнеры ў “Дынама” 
змяняюцца, як пальчаткі, а вось 
апошні раз сталічная каман-
да станавілася чэмпіёнам у 
далёкім 2004 годзе. Сумная ста-
тыстыка для клуба з багатымі 
традыцыямі…

Алесь СВяТЛАНІЧ.

МАЗАІКА

Нагрэблі медалёў
Восем медалёў заваявалі беларусы на чэмпіянаце Еўропы па 
веславанні на байдарках і каноэ, які праходзіў 1–3 мая ў Чэхіі.

Азаранка пачала  
з перамогі

Беларуская тэнісістка Вікторыя Азаранка (31-е месца ў 
рэйтынгу) выйшла ў другі круг турніру ў Мадрыдзе з 

прызавым фондам 4.185.405 долараў ЗША.

У скарбонцы беларускай 
каманды – тры залатыя, тры сярэ-
браныя і два бронзавыя медалі.
Чэмпіёнамі Еўропы на дыстанцыі 
500 метраў сталі беларуская 
каноэ-двойка ў складзе Камілы 
Бобр і Дарыны Касцючэнка, 
байдарка-чацвёрка (Маргарыта 
Махнева, Аляксандра 
Грышына, Вольга Худзенка, 
Марына Літвінчук) і Маргарыта 
Махнева і Марына Літвінчук на 
дыстанцыі 200 метраў у гонцы 
байдарак-двоек.

Сярэбраныя медалі заваявалі 
дуэт байдарачнікаў Віталь 
Бялько/Раман Петрушэнка на 
дыстанцыі 1000 метраў, канаіст 
Аляксандр Козыр на дыстанцыі 
200 метраў і пара Дзмітрый 
Рабчанка/Аляксандр Валчэцкі 
(каноэ, 200 метраў).

Бронзу на дыстанцыі 500 
метраў заваявала беларуская 
каноэ-двойка ў складзе Глеба 
Саладухі і Дзяніса Маклая 
і дуэт-байдарачнікаў Віталь 
Бялько/Раман Петрушэнка.

У 1/32 фіналу яна выйграла 
ў амерыканкі Венус Уільямс (16) 
– 6:3, 7:5 і зараз сустрэнецца 
з харваткай Айлай Тамлянавіч 
(61).

Спатыкнуліся на Даніі
Другое паражэнне ад каманды Даніі зведала мужчынская 

зборная Беларусі па гандболе ў адборачным турніры 
чэмпіянату Еўропы 2016 года.

2 мая ў Орхусе каманда Юрыя 
Шаўцова саступіла скандынавам 
з лікам 23:32 (11:18). 30 красавіка 
ў Мінску Беларусь прайграла 
Даніі – 27:36.

Становішча каманд у групе 2: 
Данія – 8 ачкоў (4 гульні), Боснія і 
Герцагавіна – 3 (3), Беларусь – 3 

(4), Літва – 0 (3).
Наступны матч Беларусь 

правядзе 11 чэрвеня ў гасцях 
супраць Босніі і Герцагавіны.

У фінальную частку ЧЕ-2016 
выходзяць дзве лепшыя каманды 
кожнай з сямі адборачных груп, а 
таксама лепшая трэцяя зборная.

ÒÐÀÃÅÄИя

Выбросил… жену
В Гомеле в минувшие выход-

ные семейный инцидент закон-
чился жуткой смертью молодой 
жены.

Представители правоохрани-
тельных органов рассказали, что 
между 20-летними супругами про-
изошла ссора. В результате моло-
дой муж просто вытолкнул свою 
жену из окна квартиры. А квартира 
расположена на пятом этаже.

Спустя несколько минут 

девушка была обнаружена слу-
чайными прохожими. Они и 
вызвали «скорую помощь», одна-
ко медики помочь потерпевшей 
не смогли. От полученных травм 
девушка скончалась буквально 
через десять минут после паде-
ния.

Правоохранители установи-
ли, что подозреваемый в убий-
стве мужчина работал поваром, 
ранее был судим.

Лік асабістых сустрэч з 
Уільямс стаў 2:4 (абедзве 
перамогі Азаранка атрымала 
ў гэтым сезоне), з Тамлянавіч 
паядынак будзе першым.
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